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روزنامه صبح ایران

نصرت الله تاجیک کارشناس مسائل سیاست خارجی:

نباید از باز کردن باب مذاکره 
ترسی به خودمان راه دهیم 

ما  گفت:  خارجی  سیاست  مسائل  کارشناس  یک 
هرسال بنا به دلایل و ضروریات خاص هر زمان تصمیم 
به حضور و یا عدم حضور در مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد می گرفتیم اما چهارچوب های جدید مانند یک 
دستورالعمل است که به ما می گوید می توانیم در مجمع 
عمومی امسال در ارتباط با کشورهای دیگر و عناصر 

تاثیرگذار و مخصوصا کشورهای قدرتمندی که در رابطه 
با برجام همچنان در کنار ما قرار گرفته اند برای تخفیف 
تهدیدهای موجود وارد مذاکره شویم. نصرت الله تاجیک، 
با اشاره به سفر رییس جمهور به نیویورک برای شرکت در 
مجمع عمومی سازمان ملل گفت: فعالیت های دیپلماتیک 

باید بتواند برای کشور ظرفیت خلق کند...

نشست شورای امنیت سازمان ملل قرار است روز چهارشنبه برگزار شود و آمریکا به عنوان رییس دوره ای این 
نشست، احتمالا ادعاهای تکراری خود را در مورد ایران در آن طرح می کند؛ اقدامی که کارشناسان از هم اکنون معتقدند 
با شکست همراه خواهد بود. پس از گمانه زنی های متعدد، »دونالد ترامپ« رییس جمهوری ایالات متحده روز جمعه 
گذشته تاکید کرد که بطور حتم در جلسه شورای امنیت شرکت کرده و ریاست این جلسه را برعهده خواهد گرفت. 
وی اشاره کرد که موضوع این جلسه ایران خواهد بود و او قصد دارد تا ادعاهای خود در مورد جمهوری اسلامی اسلامی 

ایران را مطرح نماید...

وقتی سلبریتی ها مداح می شوند 

مداح خواننده یا خواننده مداح 

نائب رئیس مجلس شورای اسلامی: 

آمریکا راههای تأمین داروی بیماران ایران را بسته است 

جزئیات طرح جدید مجلس برای حذف کنکور

ادعاهای تکراری با شکست همراه خواهد بود 

دست های خالی ترامپ 
در نشست شورای امنیت 
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گوشمالی سختی به عوامل بزدل 
حادثه تلخ اهواز خواهیم داد

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مدال آوران ایران در بازی های آسیایی:

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه گوش دستگاه قضایی به فضاسازی 
ها بدهکار نیست،گفت: تخریب دستگاه قضایی، خیانت به امام )ره( 
و انقلاب است.آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی 
قضایی با تسلیت مجدد شهادت جمعی از هموطنانمان در جریان 
حمله تروریستی به رژه نیروهای مسلح در اهواز، برای مجروحان این 
حادثه بهبودی و سلامت آرزو کرد و گفت: اجانب و فراعنه منطقه و 

همچنین مزدورانی که در کشورهای غربی لانه کرده اند...

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با واحدهایی که احتکار یا عدم عرضه 
مواد اولیه صنایع پتروشیمی داشته اند برخورد شده و سهمیه آن ها برای توزیع مواد اولیه قطع 
و پرونده های تخلف آن ها نیز به تعزیرات حکومتی ارسال می شود. محمود سیجانی با اشاره به 
برخی از مشکلات حوزه پتروشیمی استان اظهار داشت: تأمین مواد اولیه یکی از نیازهای اساسی 
واحدهای پتروشیمی قم است.وی با تأکید بر نیاز واحدهای پتروشیمی استان به مواد اولیه افزود: 
حقیقت این بوده که استان قم در مبحث پتروشیمی وابسته و نیازمند به مواد اولیه برای ادامه 
فعالیت و پویایی اقتصادی است و کمبود این مواد می تواند بخشی از فعالیت های واحدهای 
پتروشیمی موجود در استان را با خلل روبه کند.رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 

با اشاره به مشکل استان در تأمین مواد اولیه واحدهای پتروشیمی ...

معاون اول رییس جمهوری گفت: دولت در شرایط دشوار پیش 
رو از اقشار ضعیف جامعه صیانت کرده و اعتبارات مناسبی را برای 
حمایت از آنها در نظر گرفته است و مردم اطمینان داشته باشند که 
کالاهای اساسی و نیازهای مرتبط با دارو و درمان در هر شرایطی 
تامین می شود. جلسه شورای اقتصاد ظهر روز دوشنبه به ریاست 
اسحاق جهانگیری، معاون اول رییس جمهوری برگزار شد و پیش 

نویس بخشنامه بودجه سال 1398 کل کشور به تصویب رسید...

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم از برخورد جدی و قاطع با شکارچیان و متخلفان زیست 
محیطی در مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع و تالاب های این استان خبر داد و گفت: به 
منظور جلوگیری از انجام هرگونه تخلف زیست محیطی، نظارت و پایش در مناطق و زیستگاه 
های حساس استان به صورت شبانه روزی انجام می شود و بر اساس قوانین و ضوابط با متخلفان 
قاطعانه برخورد خواهد شد و پرونده تخلفات آنها به مراجع قضایی ارجاع داده می شود. سید رضا 
موسوی مشکینی با اشاره به انجام عملیات سرشماری تابستانه حیات وحش در مناطق تحت 
مدیریت استان گفت: سرشماری حیات وحش ویژه پستانداران با حضور جمعی از محیط بانان 
و کارشناسان این اداره کل در مناطق و زیستگاه های طبیعی استان قم انجام شد. وی در ادامه 

افزود: در عملیات سرشماری حیات وحش که به صورت پیمایشی و مشاهده مستقیم ...

رئیس قوه قضائیه: 

نیروهای امنیتی به هیچ وجه 
نباید غفلتی داشته باشند

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم اعلام کرد

برخورد شدید با گران فروشی 
و احتکار صنایع پتروشیمی 

اسحاق جهانگیری:

دولت در هر شرایطی کالا های 
اساسی را تامین می کند 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تاکید کرد

برخورد جدی و قاطع با شکارچیان 
و متخلفان زیست محیطی 
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در نظر دارد به استناد مجوز بند 8 مصوبه مورخه1397/05/21 هیات مدیره 
سازمان، پارکینگ خودرو جانبازان واقع در خیابان فاطمی را به شرح ذیل و به مدت 
یکسال شمسی بصورت اجاره از طریق مزایده عمومی به شرکت واجدالشرایط 
واگذار نماید. لذا متقاضیان می توانند جهت اطلاع از شرایط و دریافت و تحویل 
اسناد و شرکت در مزایده، از تاریخ نشر آگهی دوم به جز ایام تعطیل تا پایان 
وقت اداری )14/20 بعدازظهر( روزیکشنبه مورخه 1397/7/15 به نشانی قم، بلوار 
غدیر، جنب جایگاه گازCNG و تالار آرین، واحد امور قراردادهای سازمان مراجعه 
و در صورت نیاز با شمارۀ تلفن های 59 و 32859958  داخلی های 141 و 142 

تماس حاصل فرمایند.
توضیحات : 

•  میزان سپرده شرکت در مزایده آن مبلغ )به عدد(: 32،000،000 ریال )به حروف(: 
سی و دو میلیون ریال می باشد که شرکت کنندگان باید میزان سپرده شرکت 
در مزایده را بصورت فیش واریز نقدی به حساب سپرده شمارۀ 100789426557 
نزد بانک شهر میدان جهاد به نام سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم ارائه 

نمایند.
•  هرگاه برندگان اول و دوم مزایده حاضر به انعقاد قرارداد نشوند، سپرده آنان به 

ترتیب ضبط خواهد شد. 
•  هزینه کارشناسی و درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد. 

•  سازمان در رد یا قبول هریک از پیشنهادها مختار است.
• پیشنهادات رسیده ساعت 9:30 صبح روز سه شنبه مورخه 1397/7/17 در 
محل سازمان، در کمیسیون مزایده مطرح و پس از بررسی و کنترل اسناد، برنده 
مزایده اعلام خواهد شد. همچنین حضور پیشنهاد دهندگان یا نمایندگان آنها در 

کمیسیون مجاز نمی باشد.
سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده مندرج است.

نوبت دوم سه شنبه 03 مهر ماه 1397 نوبت اول: یکشنبه 01 مهر ماه 1397 

سازمان حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم 

روابط عمومی سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

آگهی مزایده عمومی ) نوبت دوم(



ی
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دشمن، ایران را نشانه رفته است 
ملت ایران خون می دهد از کودک و جوان تا سالخورده 
و کهنسال،اما به خوبی می داند ریشه حل مشکلات در 
اتحاد و همبستگی است. در سالگرد آغاز دفاع مقدس و 
جنگ تحمیلی به ملت ایران ،این بار تروریسم و وحشت 
و خشونت از آستین جماعتی بیرون آمد که فکر می کند 

با به خاک و خون کشیدن زنان و کودکان می تواند از نمد نارضایتی جامعه برای خود 
کلاهی ببافد.در شرایطی که جامعه ما در اوج فشارها و تنگناهای مختلفی در عرصه های 
اقتصادی و سیاسی قرار دارد،این اقدام غیر انسانی و تروریستی که خون کودک چهار 
ساله تا جانبازی ۷۰ درصد را بر خاک تفیده خوزستان ریخت نشان داد که گویا حافظه 
تاریخی دشمنان فراموش کرده است که مردم ایران به رغم نقدها و حتی اعتراض هایی 
که به دولت و بخش های دیگر، به دلیل مشکلات و بحران ها دارند اما هیچ گاه دل در 
گرو چکمه های اجنبی برای دموکراسی و رفاه نبستند.ملت ایران خون می دهد از کودک 
و جوان تا سالخورده و کهنسال،اما به خوبی می داند ریشه حل مشکلات در اتحاد و 
همبستگی است.ترور و خشونت و ریختن خون بی گناهان به هر بهانه ای و با هر اعتقادی 
محکوم است .درست در اوج حوادث چند روز گذشته بود که رسانه های حامی تروریسم 
اعلام کردند که مردم به دلیل قطع برق عصبانی هستند اما همین رسانه ها حتی حاضر 
نشدند در بخش های مختلف خود این اقدام وحشیانه را محکوم کنند.واقعیت این است 
که لحظات تلخی بر ایران گذشت.از دیدن خون طاهای ۴ ساله تا حسین منجزی که 
نمی توانست بر زمین بخوابد تا از گلوله اشقیا در امان باشد قلب هر انسانی به درد می 
آید.دیدن این صحنه ها عده ای را خشمگین می کند اما این خشم به حق، باید به نوعی 
کنترل و هدایت شود که به تحقق نقشه های تروریست ها یاری نرساند.درست است 
که تروریست ها ممکن است تعمدا عربی صحبت کنند یا عرب باشند یا بیانه دهند اما 
هوشیار باشیم که چه عرب ،چه کرد ؛چه بلوچ پاره های تن ایران عزیز ما هستند.ایرانیانی 
که صبورانه و نجیبانه مشکلات را تحمل می کنند و امروز همه داغدار خون بیگناهان 
قربانی خشونت هستند.کوبیدن بر شکاف های قومی خواست و نقشه همانانی است که 
ریختن خون بیگناهان بر خاک اهواز را برای خود پیروزی می دانند و از حاکم شدن ترور 
؛وحشت و ترس استقبال می کنند .باید مواظب باشیم که در زمین تکفیری ها و حامیان 
آنان بازی نکنیم .اگر امنیت می خواهیم که می خواهیم علاوه بر ضرورت اقتدار نظامی 
آن را در مشارکت جامعه و مردم باید پیدا کنیم.شنیدن صداهای مختلف، به رسمیت 
شناختن سلیقه های متفاوت ؛ارتباط صادقانه با مردم و تقویت کردن اعتماد بین مردم و 
حکومت بهترین راه حل در برابر این همه دشمنی با ایران است.از طرف دیگر جریان های 
سیاسی باید از افتادن در دام تسویه حساب های خطی و جناحی پرهیز کنند.دشمن نه 

تنها اصولگرا و نه تنها اصلاح طلب ،که ایران را نشانه گرفته است.

خط بطلان اقوام خوزستانی 
بر اقدام تروریست ها

مراسم با شکوه تشییع شهدای حمله تروریستی اهواز در 
حالی برگزارشد که همه اقوام خوزستانی در آن حضوری پر 
شور داشته و آمده اند تا خط بطلانی بر این اقدام تروریستها 

بکشند. مراسم تشییع پیکرهای مطهر 2۴ شهید حادثه تروریستی روز شنبه اهواز در 
حالی برگزارشد که تیراژه ای از اقوام خوزستانی از جمله عرب، بختیاری، شوشتری، 
دزفولی ، بهبهانی و دیگر اقوام در آن حضوری انبوه و پرشور داشتند. آنها آمدند تا بگویند 
تروریست و اقدامش با هر قومیت و هر زبانی در هر جای دنیا محکوم است چرا که اقدام 
تروریست قتل و خون ریزی و کشتار است که با فرهنگ همه اقوام و ادیان در تقابل است. 
دیروز جامعه عرب در خوزستان بیش از هر زمان دیگری در این مراسم حضور یافته اند تا 
ضمن محکوم کردن عمل شنیع تروریستها اعلام کنند که خط قرمزشان جان افراد است 
و هیچگاه اجازه نخواهند داد تا تروریستها خود را در پشت زبان آنها مخفی کنند. اعراب 
سلحشور و وفادار به نظام که هشت سال دفاع مقدس در برابر تجاوز صدامیان مقاومت 
کردند و اجازه ندادند تا یک وجب خاک ایران اسلامی به دست دشمن بیافتد این بار 
آمده اند تا اعلام کنند که در برابر تروریستها هم خواهند ایستاد و اجازه نخواهند داد تا 
آنان جان برادران و خواهران ایرانیشان را به مخاطره بیاندازند. امروز اعراب خوزستان نیز 
قربانی تروریست و تروریستها شده اند و شهادت جمعی از اعراب در این حادثه تروریستی 
و حوادث گذشته گواهی بر این ادعاست. به هر حال همه اقوام دیروز در مراسم تشییع 
شهدای تروریستی اهواز یکصدا فریاد برآورده اند که تروریست محکوم است و باید ریشه 
کن شود و آماده اند تا مشتاقانه در مقابل این افراد دنی و پست قرار گیرند. خوزستان 
امروز قربانی تروریستهائی واقع شده است که در آنسوی مرزها توسط دشمنان نظام با 
دلارهای وهابی و آمریکائی هدایت می شوند. دلارهائی که هدفی جز براندازی ندارد و 
هیچگاه حامی مردم خوزستان نبوده و نخواهد بود. فرزندان خوزستان امروز بالغ تر از هر 
زمان به این باور رسیده اند که آنهائی که به نام حامی و پشتیبان نسخه جنایت برای مردم 
استانشان میپیچیند نه تنها دوست و حامی نیستند بلکه دشمن و جنایتکارند و قطعا در 
مقابلشان خواهند ایستاد. امروز فرزندان خوزستان به دست تروریستها به شهادت می 
رسند تا نیات پلید دشمنان نظام و آنهائی که به نام حمایت از مردم خوزستان دلار هزینه 
می کنند هر چه بیشتر برای مردم هویدا شود. مردمی که اثبات کرده اند مانند شیشه هر 
چقدر بیشتر شکسته شوند بیشتر برنده خواهند شد. مردم خوزستان از نخستین ساعات 
بامدادی دوشنبه از مرد و زن و کودک و نوجوان و جوان آمده اند تا با شهدای تروریست 
تجید میثاق کنند و اعلام کنند که هیچگاه اجازه نخواهند داد که خونشان بر روی زمین 
بماند. خوزستان سرافراز دیروز 2۴ گل پرپر شده خود را بر روی دستان خود تشییع کرده 
و با حضوری گرم در این مراسم ضمن بدرقه کردن آنان تا درب بهشت ذاعلام کردند که 
خوزستان مقدس و پاک شده با خون شهدا را حراست خواهند کرد و آن را از لوث وجود 
اهریمنان و دژخیمان تروریست پاک خواهند کرد. این حضور پر شور مردم در مراسم 
تشییع شهدای تروریست تنها یک پیام به جهان و دشمنان نظام دارد و آن هم اینکه 
آمده ایم تا خط قرمز و بطلان بر روی تروریست و خشونت بکشیم و آن را برای همیشه 

به زباله دان خواهیم ریخت. 

با حضور مردم شهیدپرو صورت گرفت

تشییع و خاکسپاری  با شکوه 
شهدای حادثه تروریستی اهواز 

پیکر پاک ۱2 شهید از شهدای والامقام حادثه تروریستی اهواز پس از تشییع، در این 
شهر به خاک سپرده شد.۱2 شهید از شهدای حادثه تروریستی اهواز هم بعد از مراسم 
تشییع در این شهر، برای خاکسپاری به زادگاهشان در شهرهای دزفول، باغملک ، بهبهان 
، رامهرمز ، گتوند ، هفت شهیدان مسجدسلیمان و خرم آباد )استان لرستان( منتقل 
شدند.پیکر این شهیدان والامقام از حسینیه  ثارالله به سمت چهاررراه زند تشییع شد و 

برای خاکسپاری به گلزار شهدای اهواز انتقال یافت.
* حجت الاسلام مروی: تروریست ها فرزندان پلید ابوسفیان هستند

 نماینده مقام معظم رهبری در مراسم تشییع شهدای حادثه تروریستی اهواز گفت: 
کسانی که در این حادثه به فیض شهادت نائل شدند، تقاص طرفداری، عشق و محبت 
به امام حسین)ع( و اهل بیت پیامبر)ص( را پس دادند و کسانی که به این حادثه خونبار 
دست زدند، همان فرزندان پلید ابوسفیان هستند.وی اظهار کرد: به عنوان نماینده مقام 
معظم رهبری، مراتب سلام گرم و تسلیت ایشان را به مردم عزیز و عزادار خوزستان ابلاغ 
می کنم. مطمئنم اگر محدودیت ها و معذوریت هایی که مقام معظم رهبری ناگزیر به قبول 
و تمکین آن هستند، وجود نداشت، ایشان شخصا در این مراسم حضور پیدا می کردند. 
هرچند که جسم شریف آقا در این مراسم حضور ندارد، اما ذهن و قلب پاک و رئوف ایشان 

همواره با مردم عزیز و خصوصا با خانواده های داغدار این حادثه است.
* امیر حاتمی: تروریست ها منتظر دست انتقام ملت ایران باشند

امیر سرتیپ حاتمی، وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح با حضور در اهواز در مراسم 
تشییع شهدای حمله تروریستی شرکت کرد و به تروریست ها هشدار داد که منتظر انتقام 
گرفتن مردم ایران باشند.وی با عرض تسلیت مجدد به شهادت رسیدن و مجروح و آسیب 
دیدن جمعی از هموطنان بی دفاع کشورمان گفت: هدف دشمن ازاین گونه تحرکات، 

ایجاد آشوب و نا امنی و تشویش در کشور است.
* سردار سلامی: از حرکت چهار پشه در بیشه شیران نگران نیستیم

سردار حسین سلامی، جانشین فرمانده کل سپاه در مراسم تشییع شهدای حمله 
تروریستی اهواز گفت: هیچکس گمان نکند، مردمانی که در هشت سال دوران دفاع 
مقدس از حمله بمب ها و موشک ها نترسیدند، امروز از حرکت چهار پشه در بیشه 

شیران نگرانند.

رحمانی فضلی در دیدار وزیر کشور آذربایجان: 

سیاست ایران در منطقه همکاری های 
مبتنی بر صلح وتوسعه است 

وزیر کشور گفت: سیاست جمهوری اسلامی ایران در منطقه، همکاری های 
منسجم مبتنی بر عدالت، صلح و توسعه است و آمادگی کامل داریم با همه کشورهای 

منطقه به جز رژیم صهیونیستی این روابط را گسترش دهیم. 
عبدالرضا رحمانی  فضلی روز دوشنبه در دیدار رامیل اسوب اف وزیر کشور جمهوری 
آذربایجان که در محل وزارت کشور برگزار شد با بیان اینکه سیاست جمهوری اسلامی 
ایران، دولت و مقام معظم رهبری و رئیس جمهوری گسترش و بسط همکاری های 
متقابل با کشورهای همسایه است، اظهار داشت: معتقدیم با توجه به ظرفیت، امکانات 
و منابعی که در منطقه وجود دارد می توانیم به صلح، توسعه و بهبود وضع مردم کمک 
کنیم. وی با تاکید بر اینکه تلاشمان بهبود و تقویت روابط فیمابین با آذربایجان همراه 
با ایجاد امنیت و صلح است، افزود: معتقدیم مسائل و موضوعات منطقه باید توسط 
خود کشورهای منطقه حل شود و دخالت کشورهای دیگر در منطقه را مناسب نمی 
دانیم زیرا آن ها هیچ وقت به نفع ما در منطقه حضور پیدا نکرده اند و هر جا وارد شدن 
حاصلی جز جنگ و فقر و بیچارگی برای مردم نداشتند، همانطور که می بینید در 
افغانستان، عراق، سوریه و یمن هرجا وارد شدن وضعیت همین است. رئیس شورای 
امنیت کشور تصریح کرد: ملت های مسلمان منطقه خودشان از آگاهی و فهم کامل 
برخوردار هستند که مسائل خودشان را حل کند حتی اگر اختلافی هم وجود دارد باید 
خود این کشورها آن را حل کنند لذا هیچ کس از آن طرف دنیا به دنبال مصلحت ما 
نیست.وزیر کشور با اشاره به سخنان اخیر رئیس جمهوری آمریکا اظهار داشت: ترامپ 
در سخنرانی هفته قبل خود گفت که ما داریم تلاش می کنیم در ایران ناامنی و تنش 
ایجاد کنیم متاسفانه برخی کشورهای منطقه مانند رژیم صهیونیستی و یکی دو کشور 
حامیان آن ها همین ادعاها را علیه ایران دارند البته ۴۰ سال است که این حرف ها را 
می زنند و هرچه دستشان بر می آمده از جنگ تا تحریم علیه جمهوری اسلامی ایران 
انجام داده اند ولی ما به لطف خداوند و کمک مردم و رهبری مقام معظم رهبری همه 
این توطئه ها را پشت سر گذاشته ایم.رحمانی فضلی با اشاره به حادثه تروریستی اهواز 
و ضمن تشکر از ابراز همدردی الهام علی اف رئیس جمهوری و وزیر کشور جمهوری 
آذربایجان، گفت: از وقوع این حادثه بسیار نارحت هستیم، البته این ترورها موجب 
وحدت و انسجام بیشتر مردم می شود اما حتماً مسببان این حادثه را به سزای عملشان 
می رسانیم.وی یادآور شد: سیاست جمهوری اسلامی ایران در منطقه، همکاری های 
منسجم مبتنی بر عدالت، صلح و توسعه است و آمادگی کامل داریم با همه کشورهای 

منطقه به جز رژیم صهیونیستی این روابط را گسترش دهیم.

وزیر اطلاعات: 

بخش عمده عوامل 
تروریستی اهواز دستگیر شدند 

وزیر اطلاعات با اشاره به دستگیری بخش عمده ای از عوامل حادثه تروریستی 
اهواز گفت: چنین اقداماتی تروریستی نمی تواند در اراده مردم ایران اسلامی و استان 

خوزستان خللی ایجاد کند. 
حجت الاسلام سید محمود علوی روز دوشنبه در مراسم تشییع شهدای حادثه 
تروریستی اهواز بیان داشت: جنایتکاران که دست به این جنایت هولناک زدند بدانند 
که فرزندان ایران اسلامی در برابر این جنایات سکوت نخواهند کرد.وی ادامه داد: 
جنایات کشتن کودکان 6 ساله و تیراندازی به سمت زن و بچه مردم، چیزی نیست 
که فرزندان ایران اسلامی در دستگاههای امنیتی ،اطلاعاتی و نظامی از آن صرف نظر 
کنند.وی گفت: تروریست هائی که اقدام به این جنایت کردند به هلاکت رسیدند و 
عقبه آنها تا آخرین نفر به وسیله سربازان گمنام امام زمان)عج( و سایر نیروهای نظامی، 
انتظامی، امنیتی، سیاسی ،سپاه ، بسیج ، ارتش و نیروی انتظامی و دستگاه قضائی و 
مدیریت سیاسی کشور شناسائی خواهند شد.وی افزود: بخش عمده ای از عوامل این 
حادثه تروریستی دستگیر شدند و نیروهای امنیتی، نظامی و انتظامی تا آخرین نفر 
آنها را به کیفر خواهند رساند و به دنیا این پیام را خواهند داد که ایران اسلامی جای 
دست زدن به این جنایتهای ضد بشری نیست و به زودی مجرمین انتقام خود را پس 
خواهند داد.وی در ادامه با اشاره به اینکه پنج نفر از اعضای دولت برای همدردی با مردم 
این استان به خوزستان آمده اند، افزود: به دنیا این پیام را می رسانیم که ایران اسلامی 
جای دست زدن به اینگونه جنایات ضد بشری نیست.وزیر اطلاعات تصریح کرد: مردم 
استان خوزستان با اینگونه اقدامات بیگانه نیستند زیرا هشت سال دفاع مقدس را درک 
کرده اند ولی با این وجود مردم این استان متحد هستند.علوی خاطرنشان کرد: حوادث 
تروریستی که طی این سالها در استان خوزستان رخ داد باعث وحدت و تقویت اراده 

آهنین مردم در برابر استکبار جهانی شده است.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس: 

قدرت دفاعی ایران 
برای هیچ کشوری تهدید نیست 

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: مبدا 
تروریسم پروری دلارهای نفتی عربستان و امارات است و در عین حال بارها هم اعلام 

کردیم که قدرت دفاعی و نظامی ایران برای هیچ کشوری تهدید نیست. 
سید حسین نقوی حسینی درباره حمله تروریستی اهواز و ماهیت این اقدامات 
تروریستی، افزود: این عملیات تروریستی در شرایطی اتفاق افتاد که روز گرامی داشت 
هفته مقدس بود و ارتش و سپاه و همه نیروهای مسلح در سراسر کشور رژه نظامی 
داشتند و اقتدار ملت ایران و آخرین دستاوردهای دفاعی خود را به نمایش گذاشته 
بودند.وی ادامه داد: طبیعی بود که نمایش این توان دفاعی خار چشم قدرت های زورگو 
خواهد شد برای اینکه این اقتدار و توان نظامی جمهوری اسلامی تحت شعاع قرار 
بگیرد این برنامه ریزی از سوی این گروه های تروریستی صورت گرفت.عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه ماهیت این گروه های تروریستی 
هم کاملا شناخته شده است یادآور شد: بین داعش و الاحوازی تفاوتی نیست چرا که 
هر دو گروه با دلارهای نفتی عربستان و امارات و حامیان آنها عملیات تروریستی انجام 
می دهند و در واقع مبدا تروریسم پروری این هزینه کردن های کشورهای مرتجع 
است. نقوی حسینی اضافه کرد: گروهک الاحوازی بیانیه داد و اعلام کرد که ما این 
حمله تروریستی را انجام داده ایم و این که داعش هم مسوولیت آن را قبول کرده، 
برای احیا کردن خود است. نقوی حسینی در ادامه با یادآوری این مطلب که سابقه 
آمریکایی ها نشان می دهد که از همه گروه های تروریستی حمایت می کنند، گفت: 
امروز گروهک تروریستی منافقین یک گروه تروریستی تحت حمایت آنها فعالیت می 
کنند و همچنین دلارهای نفتی از سوی برخی کشورهای حوزه خلیج فارس برای این 
منظور هزینه می شود و این هزینه کرد هم به جهت اشتباه استراتژیک آنها است. عضو 
کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس افزود: فکر می کنند قدرت نظام 
جمهوری اسلامی ایران تهدیدی برای آنها است در حالی که ما بارها اعلام کردیم که 
ایران برای هیچ کشوری تهدید نیست اما بهرحال تحت تاثیر ایران هراسی آمریکایی 

ها قرار می گیرند.

عضو هیأت رئیسه کمیسیون امنیت ملی مجلس درباره حادثه اهواز: 

اگر ساده انگاری و خلل امنیتی نبود
چنین اتفاقی نمی افتاد 

یک عضو هیأت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای 
اسلامی با تأکید بر اینکه قطعاً در تأمین امنیت رژه اهواز کوتاهی صورت گرفته است، 
می گوید که مسئولیت اجرای این رژه با ارتش جمهوری اسلامی بوده است، اما هنوز 

مقصر اصلی مشخص نیست. 
محمدجواد جمالی نوبندگانی، عضو هیأت رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این سؤال خبرنگار ایرناپلاس که مسئول 
تأمین امنیت رژه اهواز چه ارگانی بوده است؟ می گوید: معمولاً تأمین امنیت در چنین 
مراسم هایی، شورای تأمین استان، مسئولیت ها را تقسیم می کند. این عضو کمیسیون 
امنیت ملی در ادامه تأکید می کند: هر سال یکی از نیروهای مسلح نیز به عنوان متولی 
اصلی تعیین می شود و امسال در اهواز متولی اصلی اجرای رژه خوزستان، ارتش جمهوری 
اسلامی بوده است.جمالی می افزاید: چون این اتفاق به تازگی رخ داده است، قسمت های 
مختلف امنیتی ازجمله وزارت کشور و ستاد کل نیروهای مسلح در حال بررسی هستند 
که چه جلساتی برگزار شده است؟ چه کسانی و در چه حوزه هایی مسئولیتی برعهده 
داشته اند؟ بنابراین فعلًا در حال تکمیل اطلاعات هستند. او در این باره ادامه می دهد: 
هنوز اطلاعات دقیقی وجود ندارد. البته همیشه در چنین مراسم هایی تقصیراتی در 
حلقه های مختلف صورت می گیرد، اما مسئول برگزاری آن ارتش جمهوری اسلامی بوده 
است. جمالی همچنین در این باره که آیا کوتاهی در تأمین امنیت رژه اهواز صورت گرفته 
است یا خیر؟ تأکید می کند: قطعاً خلل امنیتی وجود داشته است که چنین اتفاقی رخ 
داده و اگر تقصیری نبود، این اتفاق نمی افتاد. اما اینکه مقصر اصلی چه ارگان و شخصی 
است، مشخص نیست و اگر ساده انگاری و خلل امنیتی نبود، چنین اتفاقی نمی افتاد. او 
همچنین درباره سفر اعضای کمیسیون امنیت ملی مجلس به اهواز، می گوید: برخی از 
اعضای کمیسیون امنیت به اهواز می روند و در جلسات شورای تأمین استان و تشییع پیکر 

شهدا شرکت می کنند و همچنین از محل حادثه دیدار خواهند کرد.

سرمقـاله

یادداشت

خبــر

رهبر انقلاب اسللامی حمله تروریستی 
بله افلراد بی دفلاع در اهلواز را اقداملی 
بزدلانه خواندنلد و تأکید کردند: مطمئناً 
گوشلمالی سلختی بله عوامل ایلن اقدام 

داد.  خواهیم 
رسلانی  اطللاع  پایلگاه  گلزارش   بله 
جمعلی  رهبلری،  معظلم  مقلام  دفتلر 
غرورآفریلن  و  ملدال آور  ورزشلکاران  از 
 2۰۱8 آسلیایی  بازی هلای  در  کشلور 
جاکارتلا )اندونلزی( ظهلر روز )دوشلنبه( 
بلا حضرت آیلت الله خامنله ای دیلدار و 
گفت وگلو کردند.رهبلر انقللاب اسللامی 
در ایلن دیدار قبلل از بیان نکاتی خطاب 
بله ورزشلکاران، حضلور گلرم و پر شلور 
ملت ایلران در مراسلم علزاداری حضرت 
سیدالشلهداء علیه السللام را پر معنلا و با 
عظمت تر از سلال هلای قبلل خواندند و 
با اشلاره به حادثه تروریسلتی دو روز قبل 
در اهلواز گفتند: ایلن حادثه تلخ بار دیگر 
نشلان داد که ملت ایلران در راه پر افتخار 
پیشلرفت و اعتلاء، دشلمنان زیادی دارد.

حضلرت آیت اللله خامنله ای حمله به 
افلراد بی دفلاع را کاری بزدلانله دانسلتند 
و خاطرنشلان کردنلد: کار شلجاعانه از 
آنِ جوانلان برومنلد کشلور اسلت که در 
میلدان هلای علملی، دفاعلی و ورزشلی 

هسلتند. افتخارآفرین 
گلزارش  اسلاس  بلر  افزودنلد:  ایشلان 
هلا ایلن کار بزدلانله کار هملان افلرادی 
اسلت کله هلر جلا در سلوریه و علراق 
گرفتار می شلوند، آمریکایی ها نجاتشلان 
می دهند و دستشلان در جیب سعودی و 
امارات عربی اسلت.رهبر انقلاب اسللامی 
تأکید کردند: مطمئناً گوشلمالی سختی 

بله عواملل این اقلدام خواهیلم داد.
حضلرت آیلت اللله خامنله ای بخلش 
بعلدی سخنانشلان را به تأکید بلر ارزش 
کار بلزرگ مدال آوران و توصیه چند نکته 

بله آنلان اختصلاص دادند.
ایشلان خطلاب بله ورزشلکاران گفتند: 
مدال واقعی شلمایید، زیرا بالاترین ارزش 
بلرای یلک کشلور و لازمه پیشلرفت آن، 

وجلود نیلروی انسلانی کارآملد، مؤملن، 
جلدی، بلا هلوش و پلر تلاش اسلت.

رهبلر انقللاب اسللامی، افتخارآفرینلی 
ایلران در  و پسلران ملدال آور  دختلران 
مسلابقات جهانلی را موجب خرسلندی 
ملت هلای آزاده و در عین حال عصبانیت 
افزودنلد:  و  دانسلتند  اسلتکبار  جبهله 
مسلتکبران از پیروزی ملت ایلران در هر 
عرصه ای خشلمگین می شلوند، بنابراین 
پیلروزی شلما در واقلع پیلروزی مللت و 
شکسلت جبهله وسلیع دشلمنان ایران 
اسلت، بله همیلن دلیل حقیقتاً به شلما 
افتخلار می کنلم و پیام هلای تشلکر من 
به شلما به معنلای واقعی کلمله، برآمده 
از دل اسلت.حضرت آیلت اللله خامنه ای 
به تلاش مسلتمر دشلمنان بلرای پنهان 
کلردن موفقیت هلای بلزرگ مللت ایران 
در عرصه هلای مختللف اشلاره کردنلد 
شلما  افتخارآفرینلی  البتله  گفتنلد:  و 
ورزشلکاران عزیز در مقابل چشلم صدها 
میلیلون انسلان در دنیلا، غیرقابلل انلکار 
اسلت کله ایلن امتیلاز، ارزش کارتلان را 

مضاعلف می کنلد.
ایشلان، خَللق صحنه هلای مانلدگاری 
همچون دعا و سلجده بله درگاه پروردگار 
پلس از پیلروزی، وقار و حجاب اسللامی 
بانوان ورزشکار کشور در مسابقات و اهداء 
مدال به شهیدان سلرافراز را نشان دهنده 
هویلت و شلخصیت ایرانلی، اسللامی و 

انقلابی ورزشلکاران غیور ایران برشمردند 
و تأکیلد کردند: قهرمانلان اجاره ای برخی 
کشلورها از نشلان دادن هویلت آن ملت 
ناتلوان هسلتند املا قهرمانلان اصیلل ما 
چنیلن افتخارآمیلز، هویت ملت ایلران را 
نمایندگلی می کننلد و کار شلما با هیچ 
محاسلبه مادی، قابل ارزشگذاری نیست.

رهبلر انقللاب اسللامی از همیلن زاویله 
بله موضلوع تهدید ورزشلکاران کشلور از 
جانلب برخی مراکز خارجلی پرداختند و 
یادآور شلدند: خاضع و خاشلع شلدن در 
مقابلل هنجارهای اسلتکبار مایله افتخار 
نیسلت، بنابراین در مقابلل تهدید به این 
کله اگر فلان مسلابقه را ندهیلد یا کاری 
را انجام ندهید، فلان فدراسلیون از شلما 
ناراضی می شلود، نباید تسلیم تهدیدها و 

هنجارهلای غلط و تحمیلی شلوید.
* رژیم غاصب و کذّاب صهیونیستی 

ساقط خواهد شد
 حضلرت آیلت اللله خامنله ای با تأکید 
بلر این کله میلدان ورزش، میلدان ترس 
و ملاحظه نیسلت بلکه میدان شلجاعت 
ارزش  گفتنلد:  اسلت،  پیش رفتلن  و 
هلا و اصاللت هلا را نمی تلوان و نبایلد 
زیلر پلا گذاشلت، البتله مخالفلان ارزش 
هلای ملت ایلران نیلز نمی تواننلد کاری 
بکننلد همچنان کله سلال قبلل پلس از 
آنکله علیرضا کریملی عزیز، شکسلت را 
بلرای هلدف مهمتلری قبلول کلرد، او و 

فدراسیون کشلتی را تهدید کردند اما در 
مسابقات امسلال، این جوانِ افتخارآفرین 

حاضلر و قهرمان شلد.
مخالفلت  عللت  تبییلن  در  ایشلان 
بلا مسلابقه دادن بلا نماینلدگان رژیلم 
کردنلد:  خاطرنشلان  صهیونیسلتی، 
ابتلدای  از  ایلران  اسللامی  جمهلوری 
رژیلم  و  صهیونیسلتی  رژیلم  انقللاب، 
نژادپرسلت آفریقای جنوبی را به رسمیت 
نشلناخت، البته رژیلم آپارتایلد آفریقای 
جنوبلی سلقوط کلرد و رژیلم غاصلب، 
کلذّاب و نژادپرسلت صهیونیسلتی نیلز 

سلاقط خواهلد شلد.
رهبلر انقللاب اسللامی تأکیلد کردنلد: 
جمهلوری اسللامی ایلران در مسلابقات 
غاصلب  رژیلم  نماینلدگان  بلا  ورزشلی 
شلرکت نخواهلد کلرد و معتقدیلم خود 
این کار که سلال گذشته علیرضا کریمی 
نمونله ای از آن را انجلام داد، یک قهرمانی 

اسلت. واقعی 
حضلرت آیلت اللله خامنله ای با اشلاره 
بله توجله ویژه ملردم به جوانلان قهرمان 
بله آنان توصیه کردنلد: در عین قهرمانی، 
»متواضلع، متدیّلن، انقلابلی پیشلرو و 
خانواده دوست« باشلید تا در چشم مردم 
الگوی »صلاح، نجابت و طهارت« شلوید.

ایشلان دیدار بلا افتخارآفرینلان کاروران 
ورزشلی ایران را بسیار شلیرین و این روز 
را روزی به یاد ماندنی برشمردند و گفتند: 
ورزش قهرمانی باید همچون قله ای همه 
ملردم را به انجام ورزش تشلویق و ورزش 

را در چشلم همگان شیرین کند.
در ایلن دیلدار کله در فضایلی صمیمی 
و پلر نشلاط برگلزار شلد، هلر یلک از 
ورزشلکاران قهرملان خلود را معرفلی و 
نکاتی درباره افتخارات و سوابقشلان بیان 
کردنلد.در ایلن دیلدار کله وزیلر ورزش 
و جوانلان، دبیلر کمیتله مللی المپیک و 
رؤسلای برخی فدراسلیون هلا نیز حضور 
داشلتند، ملدال آوران بازی های آسلیایی 
نملاز ظهلر و عصلر را بله اماملت رهبلر 

انقللاب اسللامی اقامله کردند.

نائب رئیس اول مجلس شورای اسلامی گفت: در شرایط فعلی که آمریکا به اسم 
دموکراسی مردم را با مشکلاتی مواجه کرده است، به ظاهر می گوید دارو تحریم نیست 

اما همه راه های تامین دارو را بسته است. 
مسعود پزشکیان روز دوشنبه در مراسم افتتاح چهارمین نمایشگاه بین المللی ایران 
فارما )دارو و صنایع وابسته( در مصلی امام خمینی )ره( افزود: در وضعیت اقتصادی 
فعلی باید تولید نیازهای اساسی کشور جدی گرفته شود، باید پشت سر صنعتگران دارو 
بایستیم تا نیازهای مواد اولیه دارویی را که از خارج وارد می کردند به دست دانشگاهیان 
تولید کنیم.وی ادامه داد: با وجود این کمبودها دست از ولخرجی برنمی داریم در حالی 
که باید به نیازهای اساسی صنعتگران دارو توجه کرد.پزشکیان تاکید کرد: آمریکا با همه 
مردم ایران سرجنگ دارد اما از انسانیت سخن می گوید؛ وظیفه صنعتگران و دانشگاهیان 
و دولت این است که با تمام وجود از این تهدید استفاده کنند و روی پای خود ایستادن 
را بیاموزند.نائب رئیس اول مجلس شورای اسلامی گفت: تحریم های اولیه به ما یاد داد 
تا آنجا که می توانیم پاسخگوی نیاز مردم باشیم؛ تحریم های فعلی باید به ما یاد بدهد 
که تا آنجا که می توانیم خودکفا باشیم.پزشکیان افزود: اگر کسی با جناحی دعوا دارد 
نمی تواند همه مردم بی گناه را تحت فشار بگذارد؛ پاسخ به درد و نیازهای مردم را نباید 
سیاسی کرد.وزیر اسبق بهداشت گفت: دولت بیش از سه هزار میلیارد تومانی به صنعت 
دارو بدهکار است. چرا باید دولت کاری کند که این اندازه مطالبه جمع شود و به ازای 
خدمت، پرداختی نداشته باشند.وی با اشاره به تحریم های ظالمانه آمریکا علیه دارو گفت: 

نامردی است که بیماری به علت کمبود داروی وارفارین جان خود را از دست بدهد؛ اگر 
شما )آمریکا( با سیاستمداران دعوا دارید چرا با آدم های بیگناه معامله می کنید.

نائب رئیس اول مجلس شورای اسلامی افزود: اینها ظاهرا می گویند چرا در نقطه ای، 
بمباران شیمیایی شده اما کسانی که قادرند نگذارند حتی مواد اولیه به جایی برود چطور 
مواد اولیه بمب شیمیایی را در اختیار حمله کنندگان قرار می دهند. خودشان می کشند، 
خرابکاری می کنند و بعد مجلس ترحیم می گیرند.پزشکیان درباره بدهی دولت به 
صنعت دارو گفت: جلسه با حضور رئیس مجلس و کمیسیون بهداشت درباره بدهی سه 
هزار و 5۰۰ میلیارد تومانی دولت به صنعت دارو داشتیم و پیگیری هایی داشتیم و در این 

رابطه دستوراتی نیز صادر شده تا ارز مورد نیاز صنعت دارو اختصاص یابد.
وی خاطرنشان کرد: ما در کشور حالت جنگ اقتصادی به خود نگرفته ایم. خیال 
می کنیم شرایط مثل گذشته است در حالی که باید به نیازهای حیاتی و واقعی اهمیت 

بدهیم نه اینکه ارز را به جایی که دلمان می خواهد اختصاص دهیم.
پزشکیان با اشاره به طرح تحول سلامت گفت: من پنج سال پیش و قبل از اجرای 
این طرح گفتم این کار از نظر علمی شدنی نیست و امکان این وجود ندارد که کل اعتبار 
دولت را به این طرح بدهیم. کجای دنیا چنین کاری انجام شده است، متاسفانه فکر کردند 
ما می خواهیم برخورد سیاسی کنیم. غیر ممکن است ما راهی را که از نظر علمی اشتباه 
است بتوانیم طی کنیم. اگر جهت گیری اشتباه باشد حتی بهترین مدیر هم باشد به جایی 

می رسد که هدفش نبوده است.

اخبــار

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: 
از  آن  ریشه های  و  تروریسم  خطر 
جمله اندیشه تکفیری که توسط برخی 
منطقه  تمام  می شود  ترویج  کشورها 
را با بحران مواجه کرده و مانعی بزرگ 
در مسیر رشد و پیشرفت کشورهای 

اسلامی است. 
عالی  شورای  دبیرخانه  گزارش  به 
امنیت ملی، »علی شمخانی« در دیدار 
»رامیل اسوب اف« وزیر کشور جمهوری 
آذربایجان و هیات همراه بر شناسایی 
و پیگیری ریشه های خارجی عملیات 
تروریستی اخیر در شهر اهواز تاکید کرد.

وی با تقبیح سیاست های آمریکا و 
رژیم صهیونیستی برای ایجاد اختلاف 

میان کشورهای همسایه، خاطرنشان 
هوشیاری  حفظ  با  است  لازم  کرد: 
گوهای  و  گفت  و  تعاملات  افزایش  و 
سازنده، تلاش های مخرب بدخواهان 
میان  اختلاف  و  بدبینی  ایجاد  برای 

کشورهای منطقه خنثی شود. 
به  ملی  امنیت  عالی  شورای  دبیر 
اشتراکات فرهنگی، تاریخی و تمدنی 
و وجود فرصت ها و منافع گسترده دو 
کشور اشاره و اعلام کرد : سرمایه گذاری 
توسعه  مسیر  در  گرفته  صورت  های 
روابط موجب پیشرفت و امنیت متقابل 

می شود.
شمخانی با بیان این که مرزهای دو 
کشور، مرزهای صلح و دوستی است، 

افزود: تمامی بسترها و ظرفیت ها برای 
ایجاد جهش در روابط همه جانبه بویژه 
در بخش های مختلف اقتصادی فراهم 
است. دبیر شورای عالی امنیت ملی به 
غیر قانونی بودن تحریم های آمریکا و 
تبدیل شدن آن به ابزار انتقام شخصی 
ترامپ از کشورهای مخالف اشاره کرد و 
یادآور شد: تجربیات گذشته نشان می 
دهد که رفتارهایی از این دست نه تنها 
اثر بخش نخواهد بود بلکه موجب انزوای 
بیش از پیش آمریکا در جامعه بین الملل 
وزیر  اف«  اوسوب  »رامیل  شود.  می 
کشور جمهوری آذربایجان هم در این 
دیدار با محکوم کردن اقدام تروریستی 
در اهواز و اظهار تاسف از شهادت جمعی 

از شهروندان ایرانی در این واقعه با دولت 
و ملت ایران ابراز همدری کرد. وی با 
اثربخش خواندن گفت  وگوهای صورت 
اسلامی  جمهوری  مقامات  با  گرفته 
ایران گفت: جمهوری آذربایجان مایل 
به افزایش تعاملات و همکاری های همه 
جانبه با ایران است و در این مسیر از 
ابتکارات و پیشنهادات ارائه شده استقبال 
می کند. وزیر کشور جمهوری آذربایجان 
به تهدیدات مشترک ناشی از ظهور و 
اقدامات گروه های تروریستی و تکفیری 
اشاره و تاکید کرد: جمهوری اسلامی 
ایران در این زمینه تجارب ارزنده ای دارد 
که باکو علاقه مند به استفاده از آن برای 

مقابله با تهدیدات احتمالی است.

علی شمخانی: 

خطر تروریسم منطقه را با بحران مواجه کرده است 

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار جمعی از مدال آوران ایران در بازی های آسیایی:

گوشمالی سختی به عوامل بزدل حادثه تلخ اهواز خواهیم داد

نائب رئیس مجلس شورای اسلامی: 

آمریکا راههای تأمین داروی بیماران ایران را بسته است 

معاون اول رییس جمهوری گفت: دولت در شرایط 
دشوار پیش رو از اقشار ضعیف جامعه صیانت کرده و 
اعتبارات مناسبی را برای حمایت از آنها در نظر گرفته 
است و مردم اطمینان داشته باشند که کالاهای اساسی 
و نیازهای مرتبط با دارو و درمان در هر شرایطی تامین 

می شود. 
جلسه شورای اقتصاد ظهر روز دوشنبه به ریاست 
اسحاق جهانگیری، معاون اول رییس جمهوری برگزار 
شد و پیش نویس بخشنامه بودجه سال ۱398 کل 

کشور به تصویب رسید.
وی با تبیین برخی دستاوردهای اقتصادی دولت 
آرامش در  و  ثبات  ایجاد  نظیر  پنج سال گذشته  در 
اقتصاد کشور،  بهبود تعاملات بین المللی و شکل گیری 
توافق نامه برجام،  افزایش درآمدهای غیرنفتی دولت، 
افزایش رشد اقتصادی،  کاهش تورم و رکود، ساماندهی 
موسسات اعتباری غیرمجاز و افزایش حمایت از اقشار 
آسیب پذیر جامعه، تصریح کرد: فضای بین المللی نقش 

موثری در اقتصاد کشور ایفا می کند که با خروج آمریکا 
از برجام و اعمال تحریم های یک جانبه این کشور علیه 
کشورمان، شرایط جدیدی برای کشور ایجاد شده است 
که باید در تعیین جهت گیری های لایحه بودجه به این 

شرایط ویژه توجه بیشتری شود. 
جهانگیری با اشاره به اینکه براساس پیش بینی ها 
در سال 98 اقتصاد کشور شرایط ویژه ای نسبت به سال 
جاری تجربه خواهد کرد، خاطرنشان کرد: فروش نفت 
و نظام بانکی در سال آینده با فشارهای زیادی مواجه 
خواهند بود که باید با تصمیمات راهگشا تلاش کنیم هم 
بتوانیم نفت بفروشیم و هم نگذاریم روابط بانکی کشور با 

محدودیت جدی تر مواجه شود. 
معاون اول رییس جمهوری افزود: برای جلوگیری 
از اعمال فشارهای بیشتر بر نظام بانکی کشور، لازم 
است در تدوین بخشنامه بودجه سال ۱398 کل کشور 
موضوع تصویب لوایح مرتبط با FATF نیز مورد بررسی 

قرار گرفته و در این خصوص تعیین تکلیف شود.

وی ادامه داد: همچنین باید در تعیین جهت گیری 
های لایحه بودجه سال 98 صیانت از معیشت مردم 
مورد توجه قرار گیرد و نحوه مقابله با تحریم های آمریکا 
در لایحه بودجه بطور روشن و شفاف تشریح و تدابیر و 

راهکارهای عملی در این زمینه اندیشیده شود.
ها  بینی  پیش  براساس  اینکه  بیان  با  جهانگیری 
درآمدهای دولت در سال 98 کاهش خواهد یافت، افزود: 
برای حمایت از تولید و صیانت از اشتغال موجود نیازمند 
افزایش صادرات غیرنفتی و نیز حضور و مشارکت جدی 

بخش خصوصی هستیم. 
و  برنامه  سازمان  از  جمهوری  رییس  اول  معاون 
بودجه خواست در تعیین جهت گیری های بودجه سال 
98 سناریوهای مختلف را در نظر گرفته و ضمن تلاش 
برای افزایش درآمدهای غیرنفتی دولت نظیر افزایش 
درآمدهای مالیاتی از طریق جلوگیری از فرار مالیاتی،  
برنامه ریزی لازم را متناسب با هر گونه رویداد انجام 

دهد.

میرمحمدصادقی تنقیح قانون را از بخش های مهم 
حوزه معاونت قوانین مجلس معرفی کرد و گفت: با 
حجم عظیمی از قوانین روبرو هستیم که وضعیت آن 
ها به لحاظ لازم الاجرا بودن یا لازم الاجرا نبودن، نسخ، 
اعتبار، دائمی - آزمایشی و بعضا اجمال، ابهام، تناقض 
و غیره مشخص نیست و باید پالایش درستی در این 

زمینه صورت گیرد. 
معاون قوانین مجلس شورای اسلامی در گفت و گویی  
به شرح وظایف و مسئولیت های این معاونت پرداخت و 
عنوان کرد: حوزه معاونت هم اداره کل تدوین قوانین و 
هم اداره کل اسناد و تنقیح قوانین پیش بینی شده است 
که در هردو مورد فعالیت هایی را انجام می دهند؛ اداره 

کل سوم نیز اداره کل کمیسیون ها، صحن و مشاورین 
است که در کمیسیون های مختلف مجلس نماینده ای به 
عنوان دبیر دارند که سعی می کنند برنامه های کمیسیون 

ها را به یک شکلی اداره کنند.
میرمحمد صادقی، تنقیح قوانین را از وظایف اصلی 
در  اینکه  رغم  علی  گفت:  و  برشمرد  قوانین  معاونت 
زمینه تدوین قوانین، وظیفه اصلی بر عهده نمایندگان، 
کمیسیون ها و خود مجلس شورای اسلامی است، اما این 
معاونت دارای نقش مهمی است به این لحاظ که می تواند 
مشورت های لازم را در راستای قوانینی که تصویب می 
شود هم از جهت محتوا و ماهیت و هم از جهت شکل، 
ظاهر و نگارش قانونگذاری، وضعیت درستی داشته باشد، 

ارائه دهد؛ به این ترتیب از بار انتقادهایی که تاکنون نسبت 
به قوانین مصوب مجلس شورای اسلامی از بعد از انقلاب 

وارد بوده است، کاسته شود.
وی افزود: در شرح وظایف و مسئولیت های معاونت 
قوانین مجلس پیش بینی شده است که برای تمامی طرح 
ها و لوایح دارای پرونده ایجاد و قوانین به لحاظ شکلی و 
ماهوی بررسی شوند و مواردی که احیانا با آیین نامه های 
داخلی، قانون اساسی، قوانین برنامه و ... مغایرت دارند، از 
لحاظ اصول نگارشی و رعایت قانون نگاری مورد رسیدگی 
قرار می گیرند و نظرات مربوطه در اختیار کمیسیون ها 
و نمایندگان مجلس قرار گیرد و سپس ترتیب تنظیم و 

چاپ آنها داده شود.

اسحاق جهانگیری:

دولت در هر شرایطی کالا های اساسی را تامین می کند 

معاون قوانین مجلس شورای اسلامی: 

تنقیح و پالایش قوانین در اولویت است 

پژمان گرامی

محسن  بهاروند*
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هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون 
مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

آقای محمدعلی محمدی    پرونده کلاسه 1391114430002013117  به  مربوط   1-رأی شماره 139760330002010978 
فرزندرضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 136/60متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1843 اصلی 

واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید حسین شریفی خریداری کرده است. )م الف 2956(
   2- رأی شماره 139760330002012402 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002000872  خانم اشرف دفتری فرزند علی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 160 متر مربع پلاک شماره  فرعی از 2209 مکرر اصلی واقع 

در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مرحوم سیدعلی اکبر تولیتی خریداری کرده است. )م الف 2957(
3- رأی شماره 139760330002010965 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002006316 آقای هادی اسدی فرزندترابعلی 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 54/17 متر مربع پلاک شماره 6/629 فرعی از 2302 اصلی 

واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از علی حسین کوچکی فشکی خریداری کرده است. )م الف 2958(
4-رأی شماره 139760330002012923 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002011554 آقای  حبیب اله رشید فرزند  
اسماعیل در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 179/85 متر مربع پلاک شماره فرعی از 1934مکرر 
اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی /سند رسمی/ سند مالکیت مشاعی برابر سند 29399-87/12/26 دفتر 41 قم دارای 

مالکیت می باشد. )م الف 2959(
5-رأی شماره 139760330002012792 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004099 آقای  خلیل مرهونی فرزند ابراهیم 
در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 66/5 متر مربع پلاک شماره 2 
فرعی از 2337 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی خریداری کرده است. )م 

الف 2960(
6-رأی شماره 139760330002012790 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002004098 خانم صدیقه مرهونی فرزند یاسین 
در قسمتی از سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 66/5 متر مربع پلاک شماره 2 
فرعی از 2337 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از محمدحسین ضیائی بیگدلی خریداری کرده است. )م 

الف 2961(
7-رأی شماره 139760330002012884 مربوط به پرونده کلاسه 1395114430002001461 آقای  علی رجبی   فرزند قدرت 

اله  در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 67/10متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1862 اصلی واقع 
در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عباسعلی صفری زمردی خریداری کرده است . )م الف 2962(

8-رأی شماره 139760330002012403 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001975 آقای  موسی رضا بیات هاشمی  
فرزند رضا در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 97/8متر مربع پلاک شماره 30 فرعی از 2350 

اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از اسماعیل طالبی مزرعه شاهی خریداری کرده است . )م الف 2963(
9-رأی شماره 139760330002008512 مربوط به پرونده کلاسه 1392114430002001262 آقای ابوالقاسم رضائی موحد فرزند 
مصطفی در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 100 متر مربع پلاک شماره  111فرعی از 2591 
اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی / سند رسمی / سند مالکیت مشاعی برابر صفحه 474 دفتر 394 دارای مالکیت می 

باشد. )م الف 2964(
10-رأی شماره 139760330002012841 مربوط به پرونده کلاسه 1391114430002010688  آقای جعفر محمدیان سنج 
فرزند حسن  در قسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 120 متر مربع پلاک شماره  فرعی از 1965اصلی 

واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سیداحمد فاتحی خریداری کرده است . )م الف 2965(
11-رأی شماره 139760330002011143 مربوط به پرونده کلاسه 1396114430002001350 خانم آسیه حسینی فرزند یداله 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 94 متر مربع  که 55/95 متر مربع  از پلاک 3 فرعی و مقدار 
37/44 متر مربع از پلاک شماره 4 فرعی از 2279 اصلی واقع در بخش دو ثبت قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه خلیل اله شاطریان 

نسبت به پلاک 3 فرعی 55/95 متر مربع نسبت به 4 فرعی 37/44 متر مربع  خریداری کرده است . )م الف 2966(  
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به 
عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 
2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 

به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: سه شنبه  97/07/03
تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 97/07/18 
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

اقتصادی

سرپرست اسبق وزارت اقتصاد مطرح کرد:

حذفبازارثانویه،تنهاراهاحیایقدرت
خریدمردم

سرپرست اسبق وزارت اقتصاد تنها راه قدرت خرید از دست رفته مردم را حذف بازار  
ثانویه ارزیابی کرد و گفت: حالا که نرخ بازار ثانویه هم دستوری است، چرا دولت آن را 

به جای 8000 تومان همان 4200 تومان اعلام نمی کند؟
حسین صمصامی - سرپرست اسبق وزارت اقتصاد، در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به 
افزایش نرخ ارز و تورم ایجاد شده ناشی از آن، اظهار کرد: دولت در چنین شرایطی طرح 
بسته های امنیت غذایی همگانی را مطرح کرده، اما واقعیت این است که دولت زمانی 
می تواند اقشاری را که بابت این تورم متضرر شده اند تقویت کند که اطلاعات و توان آن 
را داشته باشد، در حالی که به نظر نمی رسد دولت فعلا توان انجام این کار را داشته باشد.

* دولت عملا توان جبران افزایش هزینه ها را ندارد
سرپرست اسبق وزارت اقتصاد با اشاره به افزایش قیمت دلار از 3800 تومان به 8 و 
14 هزار تومان در سامانه نیما و بازار آزاد اظهار کرد: این افزایش نرخ ارز اثر خود را روی 
قیمت تمام شده کالاها در کشور می گذارد. در حالی که دولت عملا توان جبران این 

افزایش هزینه ها را ندارد.
وی با بیان این که صادرکنندگان از افزایش قیمت ارز حدود 160 هزار میلیارد تومان 
منفعت می برند، گفت:این منفعت به صورت افزایش هزینه از جیب مردم می رود. ما در 
حدود 19 هزار میلیارد دلار صادرات غیرنفتی داشته ایم که تنها مبلغ خیلی کمی از ارز 

حاصل از آن به سامانه نیما روانه شده است.
* هزینه  تحمیلی به مردم بسیار بیشتر از افزایش حقوق هاست 

صمصامی به طرح افزایش مجدد حقوق ها در سال جاری هم اشاره کرد و گفت که 
مقدار هزینه ای که به مردم تحمیل شده بسیار بیشتر از افزایش حقوقی است که داده 
شده است؛  دولت حتی اگر بتواند با دادن بسته های کالایی،  مواد غذایی اقشار ضعیف 
را تامین کند باز هم نمی تواند هزینه های مربوط به افزایش اجاره خانه ها و هزینه های 
جانبی دیگر را جبران کند. سرپرست اسبق وزارت اقتصاد در ادامه راه حل مساله را در 
اعطای ارز یارانه ای به واردکنندگان دانست و گفت: سیاست اعطای دلار 4200 تومانی 
سیاست درستی بود، اما دولت به بدترین شکل ممکن آن را اجرا کرد. یکسری از کالاها 
نباید ارز یارانه ای می گرفتند و از سوی دیگر برای یکسری ایجاد رانت شده بود، اما مگر 

حالا در سامانه نیما برای عده ای ایجاد رانت نشده است؟
*چرا رانت ایجاد شده در سامانه نیما صدای کسی را در نیاورد؟ 

وی با بیان این که چرا کسی به رانت ایجاد شده در سامانه نیما اعتراض نمی کند؟ ادامه 
داد: چون ارز یارانه ای برای مردم بود، اعتراضات نسبت به آن از سوی برخی رسانه ها زیاد 

بود، اما حالا چون این رانت ها در سامانه نیما تقسیم می شود کسی اعتراضی نمی کند.
سرپرست اسبق وزارت اقتصاد با بیان این که در شرایط موجود بازار به تنهایی قادر به 
تخصیص منابع نیست، اظهار کرد: وضعیت فعلی اقتصاد مانند فردی است که سکته 
قلبی کرده و باید سریعا داروی خاصی را مصرف کند. اگر آن دارو به موقع به فرد بیمار 
نرسد بخشی از ماهیچه های قلب از بین می رود و یا حتی ممکن است آن فرد از بین 

برود. در اقتصاد ما هم آن سکته اتفاق افتاده است.
صمصامی ادامه داد: در چنین شرایطی اگر دولت بخواهد روی بازار متمرکز شود مانند 
این است که آن فرد بیماری را به حال خودش رها کند. حالا آن زمان طلایی است که 

اگر درست تصمیم نگیریم صدمات شدیدی را بر پیکره اقتصاد وارد کرده ایم.
*الزام صادرکنندگان برای ورود ارز به نرخ دولتی 

وی با بیان این که دولت در شرایط فعلی باید تخصیص منابع ارزی را به عهده بگیرد، 
گفت: دولت باید صادرکننده را ملزم کند تا ارز خود را با نرخ دولتی وارد بازار کند. اگر 
این اتفاق عملی شود جلوی ابرتورم گرفته خواهد شد. سرپرست اسبق وزارت اقتصاد 
در ادامه با اشاره به عدم اعتراض ها نسبت به وجود رانت در سامانه نیما اظهار کرد: این 
مساله به خاطر این است که در اینجا منافع بیشتری تامین می شود و افراد خاصی جیب 

خود را پر می کنند و به همین خاطر از طریق رسانه هایشان سکوت اختیار کرده اند.
*دولت به جای آزادسازی به صادرکنندگان یارانه بدهد

صمصامی همچنین تنها راه قدرت خرید از دست رفته مردم را حذف بازار ثانویه 
ارزیابی کرد و گفت: حالا که نرخ بازار ثانویه هم دستوری است، چرا دولت آن را به جای 
8000 تومان همان 4200 تومان اعلام نمی کند. اینگونه منافع ارزهای یارانه ای به جیب 
مردم هم می رود. وی با بیان این که اگر دولت می خواهد صادرات را تقویت کند چرا 
از جیب مردم خرج می کند، اظهار کرد: دولت برای تقویت صادرات می تواند به جای 
آزادسازی نرخ ارز به صادرکنندگان یارانه بدهد این که دولت بخواهد از محل افزایش 
نرخ ارز به مردم کمک کند مانند این است که بخواهیم فردی را مسموم و سپس به 

او پادزهر بدهیم.

به دلیل کاهش قدرت خرید

بستههایموادغذاییکوچکشد!
یا  ارائه  توضیح در خصوص گرانفروشی  ایران ضمن  رییس کانون صنایع غذایی 
کم فروشی مواد غذایی و نحوه ارجاع شکایات مردمی در این خصوص تاکید کرد که 
به هیچ وجه از گران فروشی و کم فروشی فعالان واحدهای تولیدی مواد غذایی گذشت 
نمی کنیم. اما برخی تولیدکنندگان با توجه به کاهش قدرت خرید ضمن ثابت نگه 
داشتن قیمت، مواد غذایی را در وزن کمتر و بسته های کوچک عرضه می کنند که 

گرانفروشی یا کم فروشی نیست. 
همزمان با آغاز سال 1397 شاهد موجی از گرانی در بخش های مختلف اقتصادی 
کشور هستیم که حوزه غذا و صنایع غذایی نیز از این قضیه مستثنی نیست و با توجه به 
اهمیت بخش مذکور در زمینه ی معیشت مردم بعضا اعتراضات و شکایات مختلفی در 
مورد گرانفروشی و یا کم فروشی واحدهای تولید کننده مواد غذایی ارائه می شود. برخی 
گزارش ها حاکی از این است که وزن برخی محصولات غذایی کاهش یافته است و این 
مساله به منزله کم فروشی تلقی شده است. محمدرضا مرتضوی -رییس کانون صنایع 
غذایی ایران - در گفت وگو با ایسنا و در ارتباط با مسائل مختلفی که در مورد گرانفروشی 
یا کم فروشی برخی از محصولات غذایی صورت می گیرد، اظهار کرد: در ابتدای امر باید 
به مقوله افزایش قیمت ها که ناشی از وضعیت اقتصادی پیش آمده است توجه داشته 
باشیم. پس از آن باید بدانیم که در زمان افزایش قیمت ها دو اقدام جهت هماهنگی با 
قدرت خرید مردم وجود دارد. وی ادامه داد: اقدام اول تولید بسته های کوچک غذایی در 
زمان افزایش قیمت ها و کم شدن قدرت خرید مردم است به همین دلیل تولیدکنندگان 
با کوچک تر کردن بسته های غذایی قیمت را ثابت نگه می دارند، اما مکلف هستند وزن 
واقعی محصولات را روی آن درج کنند و باید بدانیم این اقدام تخلف نیست و در راستای 
افزایش قیمت ها و هماهنگی با قدرت خرید مردم است. اقدام دوم نیز بزرگ تر کردن 
بسته های غذایی است که بنده به شخصه با این روش موافق هستم، چرا که در نهایت 
هزینه های بسته بندی را برای مشتری کاهش می دهد و برای مصرف کنندگان به صرفه تر 
است. رییس کانون صنایع غذایی ایران در ادامه با تاکید بر این که اگر تولید کننده ای وزن 
واقعی محصول را روی آن درج نکند در خوداظهاری خدعه کرده است، اظهار کرد: این 
موضوع تخلفی بزرگ است و به هیچ وجه نباید کیفیت محصول کاهش یابد و یا وزن آن 
بدون اطلاع به مشتری حذف شود. مرتضوی ادامه داد: به هیچ وجه نسبت به کم فروشی 
و گرانفروشی در حوزه مواد غذایی گذشت نمی کنیم و تا رفع مشکل و برخورد قضایی 
اقدام خواهیم کرد. وی اظهار کرد: مردم می توانند در صورت مشاهده هرگونه کم فروشی 
یا گرانفروشی در بخش غذا آن را به شماره تماس 88888361-2 که شماره مستقیم 
رییس کانون صنایع غذایی اطلاع دهند و بنده به شخصه با توجه به اهمیت مساله نسبت 
به آن اقدام خواهم کرد و تا احقاق حقوق مردم کوتاه نخواهیم آمد. رییس کانون صنایع 
غذایی ایران در ادامه با اشاره به این که اگر قیمت محصول روی بسته بندی درج شود با 
توجه به افزایش قیمت ها گرانفروشی یا کم فروشی صورت نگرفته است، ادامه داد: برخی 
از تولید کنندگان معتقدند با توجه به کاهش قدرت خرید مردم بهتر است از بسته های 

کوچک غذایی استفاده کرده و با ثابت نگه داشتن قیمت، وزن آن را کاهش می دهند.

نائب رئیس اتاق اصناف ایران:

کمبودکالانداریم؛مردمرابهوحشتنیندازید
نائب رئیس اتاق اصناف ایران ضمن اعلام این که ذخایر و عرضه کالاهای اساسی  

مشکلی ندارد، گفت: نباید با جوسازی، مردم را به خرید بیش از نیاز کالاها دعوت کنیم. 
متاسفانه در مدت اخیر رسانه  ها و صداوسیما با تمرکز روی بازار یک کالا عامل ایجاد 
وحشت از قحطی و کمبود کالا شده اند. به گزارش ایسنا، در ماه  های اخیر کاهش عرضه 
و در نتیجه آن، افزایش قیمت  برخی محصولات، بازار مصرف را دچار مشکل کرده است؛ 
به طوری که کم شدن محصولاتی مانند پوشک و محصولات سلولزی به دلیل کاهش 
عرضه که در برخی موارد به احتکار و در برخی دیگر به کمبود مواد اولیه و مشکل در 
تولید برمی گردد، بازار این محصولات را داغ کرد و باعث شد که حتی مصرف کنندگان 
به سمت خرید بیش از نیاز خود روی آورند و بر التهاب بازار بیفزایند. در این باره محمود 
هاشمی - نائب رئیس اتاق اصناف ایران، رسانه  ها و صداوسیما را عامل ایجاد ترس از 
قحطی دانست و به ایسنا گفت: برای مثال مسئله پوشک تیتر اخبار شد و همه کسانی 
را که شاید حتی نیازی به این کالا نداشتند را نیز نگران کرد. اما این کار درست نیست و 

جو باید آرام نگه داشته شود تا مردم از نظر روانی آرامش داشته باشند.
*ذخایر و عرضه کالاهای اساسی مشکلی ندارد 

وی در ادامه با تاکید بر این که از نظر ذخایر کالاهای اساسی در استان ها مشکلی 
نداریم، اظهار کرد: تاکنون هیچ موردی مبنی بر این که متقاضی به فروشگاه برود و 
کالای مورد نیازش را پیدا نکند، وجود نداشته است؛ بنابراین با توجه به این که فعلا 
در ذخایر و در عرضه کالاهای اساسی مشکلی نداریم، نباید جو ایجاد کنیم و مردم را 
به خرید بیش از نیازشان تحریک کنیم. نایب رئیس اتاق اصناف ایران با اشاره به این 
که اتفاقات مریوان باعث شد دولت و ملت هوشیار شوند و اجازه ندهند هر محصولی از 
کشور خارج شود، گفت: باید صادرات کالاهای اساسی را متوقف کنیم و اجازه ندهیم 
اجناس مان را مفت ببرند. هاشمی افزود: گرانی ارز باعث شده صادرات اجناس در بنادر 

آزاد و مرزها به نفع همسایگان شود.

تهدیدها و جوسازی های ترامپ در اعمال فشار به اعضای اوپک در نشست الجزایر که 
با هدف افزایش فوری تولید نفت و بسترسازی برای حذف نفت ایران از بازارهای جهانی 

انجام می شد به شکست انجامید. 
، دهمین جلسه کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق کاهش عرضه نفت اوپک و 
غیراوپک )JMMC( دیروز )یکشنبه( با حضور نمایندگانی از 24 کشور از جمله ایران در 

الجزیره پایتخت الجزایر برگزار شد.
برخلاف گمانه زنی هایی که در ابتدا مبنی بر کوتاه آمدن برخی اعضای اوپک در مقابل 
فشارهای آمریکا و موافقت آنها با افزایش فوری تولید نفت مطرح بود، اما در نهایت با 

مقاومت کشورهایی مانند ایران، این طرح آمریکا شکست خورد.
الجزایر، کنگو، کویت، ونزوئلا، امارات، قطر،آذربایجان، روسیه و عربستان در سطح وزیر 
انرژی در این نشست شرکت کردند، سایر کشورها نیز نمایندگان خود را عازم این 

نشست کرده بودند.
* فشار توئیتری ترامپ پیش از نشست

دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا پیش از برگزاری این نشست با انتشار توئییتی 
اقدام به تهدید و انتقاد از برخی کشورهای عرب تولیدکننده نفت کرد: »ما از کشورهای 
واقع در منطقه خاورمیانه حمایت می کنیم، این کشورها بدون ما امن نخواهند بود، با 
این حال باعث می شوند قیمت نفت بالاتر برود؟ ما این را به خاطر خواهیم سپرد، اوپک 

باید اکنون قیمت نفت را کاهش دهد.«
در واکنش به این اظهارات، بیژن زنگنه وزیر نفت، توئیت ترامپ را بزرگ ترین توهین 
به دولت ها و ملت های دوست آمریکا در منطقه دانست و تاکید کرد، »امیدوارم این 
تهدیدها، برخی همکاران اوپکی   مرا وحشت زده و به اجرای دستورهای رئیس جمهوری 

ترامپ ترغیب نکند.«
وی به نشست کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق کاهش عرضه سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( و غیراوپک )JMMC( اشاره و گفته بود: امیدوارم نتایج این 
نشست تحت تاثیر توییت تهدیدآمیز رئیس جمهوری ترامپ قرار نگیرد؛ اوپک سازمانی 

مستقل از آمریکاست و امیدوارم همواره مستقل بماند.
* دیپلماسی موفق نفتی ایران در نشست الجزایر

از جمله اهداف آمریکا از فشار به تولیدکنندگان نفت در حاشیه برگزاری این نشست، 
بالا بردن میزان تولید نفت و آماده کردن بازارها برای تحریم نفتی ایران بود.

همچنین برخی کشورها مانند عربستان و متحدانش در کنار روسیه امید داشتند که 

بتوانند در صورت کاهش صادرات نفت ایران، آنها سهم ایران در بازارهای صادراتی را به 
خود اختصاص دهند.

صادرات نفت ایران بیش از 2 میلون بشکه در روز است که حذف آن از بازار به راحتی 
امکان پذیر نیست، اما ترامپ تلاش دارد با اعمال فشار به عربستان و متحدانش ظرفیت 
تولید آنها را بالا ببرد تا بتوانند خلاء ناشی از احتمال خروج نفت صادراتی ایران از بازارهای 

جهانی را پر کنند.
اما ایران بار دیگر با دیپلماسی موفق نفتی تلاش کرد این دسیسه آمریکا و متحدانش 
را به شکست بکشاند. بر این اساس، زنگنه وزیر نفت ایران پیش از برگزاری این نشست 

تاکید کرد: هر تصمیمی در اوپک که به زیان منافعش باشد را وتو می کند.
زنگنه وزیر نفت پیشتر نیز گفته بود: برخی کشورهای عضو در اوپک در پی خشنود 
کردن آمریکا هستند؛ ایران بر این باور است که کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق 
کاهش عرضه نفت اوپک و غیراوپک )JMMC( هیچگونه حق تصمیم گیری و اختیار 
قانونی ندارد و از نظر حقوقی دارای صلاحیت نیست که درباره هیچ مساله ای تصمیم 
گیری کند؛ نظارت  آن هم تعیین کننده نیست، این نهاد تنها نظارت و بررسی می کند و 

به نشست وزارتی گزارش ارائه می دهد. 
* تاکید ایران بر پایبندی 100 درصدی اعضای اوپک 

موضع ایران در نشست الجزایر، حمایت بر پایبندی 100 درصدی اعضای اوپک بود 
که بارها بر آن تاکید کرد.

بر این اساس، حسین کاظم پور اردبیلی نماینده ایران در هیات عامل سازمان کشورهای 
صادرکننده نفت )اوپک( گفت: جمهوری اسلامی ایران برای رسیدن به پایبندی 100 

درصدی به توافق اوپک ممانعتی ندارد ولی بیش از آن را نمی پذیرد.
وی افزود: از همکاری همه کشورها استقبال می کنیم و حضور ما در این جلسه برای 

همکاری درباره وضعیت بازار است.
نماینده کشورمان در هیات عامل اوپک در ادامه تاکید کرد که ایران تولید نفت خود 

را همچنان ادامه می دهد.
وی در مورد موضع گیری های دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا در خصوص بازار 
نفت و اوپک نیز گفت: او با گستاخی در امور اوپک دخالت می کند و قصد باجگیری 
از برخی اعضا را دارد. ترامپ مدعی است این کشورها مورد تهدید هستند در حالی که 

کسی در منطقه مورد تهدید نیست.
*عقب نشینی عربستان و روسیه از افزایش فوری تولید

عربستان و روسیه که پیش از برگزاری نشست الجزایر در پی زمینه سازی برای افزایش 
فوری نفت بودند، در نهایت، پس از مواجه شدن با واقعیت های بازار نفت و مواضع ایران، 

هرگونه افزایش فوری تولید نفت را منتفی دانستند.
به نوشته خبرگزاری رویترز، »خالد الفالح« وزیر انرژی عربستان پیش از برگزاری 
نشست کمیته وزارتی نظارت بر توافق جهانی کاهش تولید نفت، گفت: »من بر قیمت ها 
تأثیر نمی گذارم؛ عربستان ظرفیت مازاد برای افزایش تولید نفت را دارد اما اکنون این 

اقدام ضروری نیست.«
وی افزود: اطلاعاتی که دارم نشان می دهد شرایط عرضه نفت در بازارها کافی است؛ 

هیچ پالایشگری را در جهان نمی شناسم که دنبال نفت بگردد و نتواند آن را بیابد.
»الکساندر نواک« وزیر انرژی روسیه نیز اعلام کرد: هیچگونه افزایش فوری تولید 
ضروری نیست؛ با این همه، وی تأکید کرد که جنگ تجاری میان چین و آمریکا و 
همچنین تحریم های آمریکا ضد ایران، چالش هایی جدید برای بازار نفت ایجاد می کند.

الفالح اعلام کرد، دستیابی به پایبندی 100 درصدی به توافق جهانی کاهش تولید 
نفت، هدف اصلی است و باید در دو تا سه ماه آینده به آن دست یافت.

وی افزود: اجماع داریم که باید کمبود تولید را جبران کنیم و به پایبندی 100 درصدی 
دست یابیم؛ این یعنی اینکه در صورت وجود تقاضا، باید سطح تولید کنونی خود را بسیار 

بیشتر تولید کنیم.
و  اوپک  بر توافق  پایانی نشست کمیته مشترک وزارتی نظارت  بیانیه   *

غیراوپک
در پایان نشست کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق کاهش عرضه نفت اوپک و 
غیراوپک )JMMC( بدون دستیابی به هدف افزایش فوری تولید نفت که آمریکا آن را 

دنبال می کرد، بیانیه ای صادر شد.
در این بیانیه آمده است: کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق اوپک و غیر اوپک 
گزارش ماهانه کمیته مشترک فنی نظارت بر توافق اوپک و غیراوپک )JTC( و تحولات 

کوتاه مدت بازارهای جهانی نفت خام شامل دورنمای سال 2019 را بررسی کردند.
کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق اوپک و غیراوپک اشاره کرد که بر خلاف 
افزایش تردیدها در بنیان های بازار نفت شامل اقتصاد، عرضه و تقاضا، کشورهای حاضر در 
توافق همکاری کشورهای عضو و غیرعضو اوپک به تلاش خود برای بازار متوازن و پایدار 
نفت به نفع مصرف کنندگان، تولیدکنندگان، صنایع و اقتصاد کلان جهان ادامه می دهند.

این کمیته همچنین رضایت خاطر خود را از چشم انداز کنونی بازارهای جهانی نفت خام 
و وجود تعادل سالم بین عرضه و تقاضا اعلام کرد.

افزون بر این، کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق اوپک و غیراوپک اشاره کرد که 
پایبندی کشورهای حاضر در توافق همکاری اوپک و غیراوپک به سهمیه های تولید 
و سقف تولید در ماه اوت 2018 )مرداد-شهریور( در مجموع 129 درصد و در ماه 
ژوئیه )تیر-مرداد( 109 درصد بوده است. این ارقام نشان دهنده پیشرفت منطقی به سوی 
اجرای مصوبه نشست 174 وزیران نفت و انرژی اوپک و چهارمین نشست مشترک 
وزیران نفت و انرژی اوپک و غیر اوپک در ژوئن 2108 )تیر( در وین مبنی بر پایبندی 
100 درصدی به سقف تولید بوده است. کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق اوپک 
و غیراوپک همچنین رضایت کلی خود را از عملکرد کشورهای حاضر در توافق از زمان 
برگزاری نشست این کمیته در وین، اظهار و اشاره کرد که برای پایبندی 100 درصدی به 
سهمیه های تولید تلاش ها ادامه داشته و این روند سبب کاهش سطح ذخیره سازی های 

نفت خام شده است.
این کمیته اعلام کرد که کشورهای دارای مازاد ظرفیت تولید به منظور پاسخگویی به 

نیازهای مشتریان در ماه های باقیمانده از سال 2018 با آنها همکاری کنند.
کمیته وزارتی نظارت بر توافق اوپک و غیراوپک، »کمیته فنی نظارت« بر این توافق را 
مامور رصد و بررسی اوضاع بازارهای جهانی نفت خام و سطح پایبندی کشورهای حاضر 
در توافق همکاری اوپک و غیراوپک همسو با تلاش ها برای رعایت پایبندی 100 درصدی 
به سقف تولید، کرد. افزون بر این، کمیته مشترک فنی نظارت بر توافق اوپک و غیراوپک 
مسئول مطالعه چشم انداز 2019 و گزینه های کنونی سطح تولید در سال 2019 برای 

جلوگیری از برهم خوردن توازن در بازارهای جهانی نفت خام شد.
نشست آینده کمیته مشترک وزارتی نظارت بر توافق کاهش عرضه نفت اوپک و 
غیراوپک 11 نوامبر 2018 )20 آبان ماه 97( در ابوظبی )امارات متحده عربی( برگزار 

می شود.

بررسی نشست اوپک در الجزایر 

شکست آمریکا در بسترسازی حذف نفت ایران از بازار جهانی 

وزیر نفت درباره احتمال احیای سهمیه بندی سوخت گفت: 
هنوز نمی توانم چیزی بگویم اما ممکن است، احیا شود. 

»بیژن زنگنه« دیروز این مطلب را در حاشیه مراسم گشایش 
دوازدهمین نمایشگاه ایران پلاست در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا 

اعلام کرد.
وی همچنین درباره استفاده از کارت های سوخت مهاجر برای 
قاچاق نیز اظهارداشت: اکنون کارت های سوخت از مناطق مرکزی 
برای استفاده در قاچاق سوخت به مرزها منتقل می شود که در 
نظر داریم تدابیری را اتخاذ کنیم تا مهاجرت کارت های سوخت به 

نواحی مرزی کمتر شود.
* حذف ایران از بازار نفت امکانپذیر نیست

وی درباره نتایج نشست دیروز الجزایر نیز گفت:  حذف نفت ایران 
در میان مدت امکان پذیر نیست؛ اما در کوتاه مدت آمریکایی ها 
مسائلی در ذهنشان هست تا اگر شده حتی برای یک ماه به صورت 
نمادین صادرات نفت ایران را به صفر برسانند، اما این خواب 

هیچگاه تعبیر نمی شود.
وزیر نفت با بیان اینکه اوپک سازمانی مستقل است و شاخه ای از 
وزارت انرژی امریکا نیست اضافه کرد: صحبت ترامپ که گفت ما 
امنیت بعضی از کشورهای منطقه خلیج فارس را تامین می کنیم و 
بقای عمر آنها بستگی به حمایت دارد بزرگترین توهین به ملت ها 

و کشورهای دوست آمریکا در منطقه است.
وی افزود: امیدوارم این کشورها در اقداماتشان نشان دهند که 
چقدر مستقل هستند. زنگنه گفت: در نشست دیروز بر پایبندی به 

سهمیه ها تاکید شد و موضوع دیگری گفته نشده است.
وی ادامه داد:  آنچه که در الجزایر حاصل شد این بود که هیچ 
کشوری پاسخ مثبتی به صحبت های ترامپ نشان نداد؛ تقریبا 
اوپک و حتی کشورهای غیر عضو اوپک نیز اعلام کردند که اکنون 
نیازی به افزایش تولید نیست. این عضو هیات دولت تصریح کرد: 
این دستاورد را اگر نگوییم شکست سخت؛ به طور حتم هیچ 

دستاوردی برای ترامپ نداشته است.

* فقط کره جنوبی واردات نفت از ایران را متوقف کرده است
زنگنه درباره توقف واردات نفت ایران از سوی کره جنوبی گفت:  

برخی کشورها خرید نفت از ایران را کاهش داده اند و فقط کره 
جنوبی برای سه ماه پیاپی از ایران نفت نخریده است.

* آخرین وضعیت عرضه نفت در بورس
وی درباره عرضه نفت در بورس نیز توضیح داد: سران سه قوه با 
عرضه نفت خام در بورس موافق اند اما هیات دولت هنوز با عرضه 
نفت در بورس موافقت نکرده است. وزیر نفت:  به دلیل حساسیت های 
این موضوع، اعلام شد که به صورت آزمایشی و محدود، عرضه نفت 
در بورس به  صورت 20 درصد ریالی و 80 درصد ارزی باشد و پس 
ارزیابی نتایج، تصمیم بعدی گرفته می شود. این عضو هیات دولت 
اضافه کرد: عرضه محموله های کوچک مشخص است و تا حدود 40 

هزار بشکه می توان عرضه کرد.
* احتمال کاهش قیمت محصولات پتروشیمی در بورس
گفت:   نیز  کالا  بورس  در  محصولات  عرضه  درباره  زنگنه 

شرکت های پتروشیمی برای عرضه محصولات خود در بورس 
ابلاغیه دریافت می کنند که قیمتشان نیز مشخص است.

وی اضافه کرد: به تازگی امکاناتی فراهم شده است که رقابت 
بهتری بین آنها انجام شود. وزیر نفت افزود: در یک تا 2 ماه اخیر، 
بورس تقریبا عرصه فعالیت تعدادی دلال بوده و کالا و مواد اولیه 
به دست تولیدکننده واقعی نمی رسید. وی یادآور شد:  پارسال250 
هزار تن مواد اولیه در بورس عرضه کردیم و بازار تعادل داشت؛ 
امسال همان مقدار عرضه کردیم اما بالای یک میلیون تن تقاضا 
برای آن وجود داشت که نشان دهنده تقاضای رانتی است و برای 
تولید نبوده و سامانه نیز نمی تواند آن را شناسایی کند.  زنگنه 
اضافه کرد:  قرار شده از نظر قیمتی دیگر سقفی برای رقابت در 
بورس نباشد تا فعالیت ها عادلانه تر انجام شود و در این صورت فکر 
می کنم قیمت نهایی برای مصرف کننده پایین بیاید. وی ادامه داد:  

قرار است قیمت خوراک واحدهای پتروشیمی متناسب با تغییراتی 
که در نرخ ارز حاصل شده، مقداری تغییر کند.

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

وزیرنفت:امکاناحیایسهمیهبندیسوختوجوددارد

دیروز ارقام تازه ای از دلار و یورو در بازار آزاد ارز ثبت شد که ادامه جریان آمدن نرخ های 
عجیب به این بازار بود و توجیهی برای آن وجود ندارد؛ بازار پرتقاضایی که بانک مرکزی معتقد 
است فقط سه درصد معاملات در آن انجام شده و دلیلی برای حراج ارز در آن نمی بیند، ظاهرا 

کاملا رها شده و کنترل و نظارتی بر آن نیست.
بازار ارز از صبح دیروز پرتلاطم کار خود را آغاز کرد و تا نیمه روز نشده قیمت ها به طور 
عجیبی افزایشی پیش رفت؛ به طوری که دلار که روز گذشته برای دقایقی به 15 هزار تومان 
رسید و بار دیگر برگشت و با حدود 14 هزار و 800 تومان به کار خود پایان داد، امروز از 
حدود 14 هزار و 900 تا 15 هزار تومان معاملات آن شروع شد و تا بیش از 15 هزار  و 
500 تومان معامله شد. از سوی دیگر یورو که دیروز تا 17 هزار و 200 تومان پیش رفت، 
برای امروز و تا زمان تنظیم این گزارش بیش از 18 هزار  و 200 تومان قیمت خورده است. 
این قیمت ها در حالی ثبت می شود که کمتر از دو ساعت از آغاز معاملات ارزی در بازار آزاد 

گذشته و نوسان قابل توجهی را با خود به همراه داشته است.
در حالی بازار ارز درگیر تقاضای بسیاری بوده و فعالان بازار عنوان می کنند آثار منفی برخی 
خبرهای سیاسی موجب افزایش تقاضا در بازار شده که مدت هاست این بازار درگیر نوسان 
بوده و گاهی تندتر و گاهی آرام تر پیش می رود. چرخش غیرمنطقی این بازار در حالی است 
که بانک مرکزی بعد از  اجرای سیاست ارزی و راه اندازی سامانه نیما)20 فرورین 1397(، در 
دوره ای دیگر  بازار آزاد را به رسمیت نشناخت و معاملاتش را قاچاق اعلام کرد و در ادامه هم 

در نیمه مرداد ماه که سیاست خود را تغییر داد و بسته جدید ارزی را اجرایی کرد، گر چه بازار 
آزاد را رسمی اعلام کرد، اما بازار اصلی خود را بازار ثانویه که در سامانه نیما قرار دارد و محل 
معاملات ارزی صادرکنندگان و واردکنندگان است، دانسته و تاکید داشت که  بازار آزاد فقط 
سه درصد معاملات را در خود جای داده و حدود 97 درصد باقی مانده در سامانه نیما انجام 
می شود. اکنون با اتفاق هایی که در بازار آزاد می افتد و قیمت هایی که در آن ثبت می شَود 
به نظر می رسد بانک مرکزی و سایر دستگاه های ذیربط توجهی به این بازار سه درصدی 
که حجم بالای تقاضا در آن وجود دارد، ندارند و البته سیاستگذار ارزی بارها تاکید کرده 
که دلیلی برای ریختن ذخایر ارزی به این بازار نمی بیند، در عین حال که بازار اصلی همان 
بازار ثانویه است که آن را کنترل شده می داند. گر چه این سیاست بانک مرکزی برای حفظ 
ذخایر ارزی موضوع تایید شده ای از سوی کارشناسان است، ولی به هر حال معاملات در بازار 
آزاد بسیار بالاست و حتی اگر بخشی مربوط به تقاضای کاذب و برای دلالی و سرمایه گذاری 
باشد، بخش قابل توجهی از آن مربوط به متقاضیانی است که در سامانه نیما و از سوی 
بانک مرکزی پاسخ داده نشده است؛ از جمله آن می توان به همین 23 ارز خدماتی از جمله 
مسافری، درمانی و دانشجویی اشاره کرد که قرار بود در صرافی ها ساماندهی و توزیع شود ولی 
اتفاقی که در بازار ارز افتاد، نشان از این داشت که در صرافی ها عمدتا این خدمات ارائه نشده 
و در چند صرافی محدودی هم که ارز خدماتی می فروشند، به طور دائم نیست و بستگی به 
ارزی دارد که آنها خریداری می کنند. آن هم در شرایطی که قیمت هم سطح بازار آزاد بوده و 

متقاضی ترجیح می دهد به جای اینکه سرگردان صرافی شود، آن را از دلال و به عبارتی بازار 
آزاد تهیه کند که از نگاه فعالان بازار همین رشد تقاضا از دلایل افزایش قیمت می تواند باشد. 
این در حالی است که برای تقاضاهای واقعی بازار ارز نیز ظاهرا عرضه ای از سوی بانک مرکزی 

به طور مدیریت شده انجام نمی شود و تعادلی در عرضه و تقاضا وجود ندارد.
به گزارش ایسنا، از سوی دیگر فعالیت دلالان و سفته بازان در بازار ارز و سوء استفاده آنها از 
شرایط موجود موجب شده تا قیمت ها به طرز عجیبی به یکباره رشد کرده و پاسخ منطقی 
برای آن وجود نداشته باشد؛ به طوری که ممکن است با هر خبری در حوزه سیاسی به ویژه 
در این روزها که جریان سفر رئیس جمهوری به آمریکا مطرح است، بازار درگیر نوسان زیادی 
شود. در عین حال که انتظارات مردم برای افزایش قیمت ارز و از سویی  عدم کنترل بازار 
آزاد از سوی سیاستگذار ارزی و سایر دستگاه های مربوطه، این بازار سه درصدی را به یک 
بازار رها شده تبدیل کرده که به هر سویی ممکن است رفته و قیمت ها در آن رکوردهای 
جدیدی ثبت کند. با این حال بانک مرکزی که بازار ارز را تا حدی کنترل شده می داند 
معمولا روزانه آماری از معاملات سامانه نیما اعلام می کند که در آن نرخ یورو به حدود 
9000 تومان می رسد، که این نرخ تا 9000 تومان دیگر با بازار آزاد اختلاف دارد. این در 
حالی است که مجموعه اقتصاد و اذهان عمومی تحت تاثیر نرخ های بازار آزاد و یا همان بازار 
کم حجم سه درصدی قرار داشته و قیمت  کالاها مدام خود را با نوسان قیمت ارز در بازار 

ارز منطبق می کند.

ثبت ارقام عجیب در بازار آزاد

کسیبهبازارارزسرنمیزند؟
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سه شکست و حذف ازمسابقات قهرمانی جهان

 تلخی بی پایان برای والیبال ایران 

تیم ملی والیبال ایران عملکرد بسیار ضعیفی در مسابقات قهرمانی جهان داشت. 
بررسی عملکرد این تیم در 2 سال اخیر و به خصوص این تورنمنت حکایت از روزگاری 

همراه با تلخی بی پایان برای والیبال ایران دارد. 
ایران که در مسابقات قهرمانی 2014 جهن در رده ششم قرار گرفته بود، روز یکشنبه 
با شکست مقابل تیم ذخیره های آمریکا، مسابقات سال 2018 را با رتبه سیزدهمی 

به پایان برد.
ملی پوشان ایران مرحله نخست مسابقات را با چهار برد و یک باخت پشت سر 
گذاشتند اما با عملکرد ناامیدکننده در مرحله دوم و 3 شکست پیاپی مقابل بلغارستان، 

کانادا و آمریکا، عملکرد بسیار ضعیفی از خود به جای گذاشتند.
ایگور کولاکوویچ سرمربی تیم ملی ایران پس از پایان مسابقات در مصاحبه با سایت 
فدراسیون والیبال، به جوانگرایی در ترکیب بازیکنان اشاره کرده و گفته است که باید به 

این تیم زمان داد تا در آینده به موفقیت برسد.
کولاکوویچ امسال بازیکنان جوانی مانند صابر کاظمی، امیرحسین توخته، مرتضی 
شریفی و محمدرضا حضرت پور را وارد تیم ملی کرد. جوانگرایی می تواند آینده والیبال 
ایران را تضمین کند اما نکته ای که ظاهرا در برنامه ریزی های والیبال ایران فراموش 
شده این است که تیم ملی با شکست های مداوم و پی در پی، دیگر آن تیم پر شور و 

با انگیزه ای نیست که علاقه مندان انتظار داشتند.
در 2 سال گذشته که کولاکوویچ هدایت تیم ملی ایران را بر عهده داشته، این تیم در 
لیگ جهانی 2017 یازدهم، در لیگ ملت های 2018 دهم و در قهرمانی جهان 2018 
سیزدهم شده است. یک مدال برنز در مسابقات جام قهرمانان بزرگ جهان و قهرمانی 
در بازی های آسیایی جاکارتا تنها دستاوردهای حضور 2 ساله کولاکوویچ در والیبال 
ایران بوده است. جام قهرمانان بزرگ کم اهمیت ترین تورنمنتی است که زیر نظر 
فدراسیون بین المللی برگزار می شود و نتیجه آن حتی در امتیازات رده بندی جهانی 
هم محاسبه نمی شود. در بازی های آسیایی هم تیم های چین و ژاپن با تیم دوم خود 
شرکت کرده بودند و قهرمانی در چنین مسابقات سطح پایینی، قطعا افتخاری برای 

والیبال ایران محسوب نمی شود.
نگاهی آماری به عملکرد ملی پوشان ایران در مسابقات قهرمانی جهان نشان می دهد 
که این تیم در تمام بخش های بازی کاملا ضعیف بوده است. برای درک بهتر کیفیت 
پایین بازی ایران، آمار این تیم در اسپک، سرویس، دفاع روی تور و دریافت را با میانگین 

ثبت شده در کل مسابقات تا پایان مرحله دوم را مقایسه می کنیم.
* زدن اسپک

ایران: 793 اسپک، 386 امتیاز )48.67 درصد( و 116 دفاع شده )14.62 درصد(
کل تیم ها: 12163 اسپک، 6272 امتیاز )51.56 امتیاز( و 1773 دفاع شده )14.57 

درصد(
* دفاع

ایران: 297 دفاع، 56 امتیاز )میانگین 0.17 امتیاز در هر ست و 18.85 درصد 
موفقیت( و 151 خطا )50.84 درصد(

کل تیم ها: 4915 دفاع، 1069 امتیاز )میانگین 0.2 امتیاز در هر ست و 21.74 
درصد موفقیت( و 1995 خطا )40.59 درصد(

* سرویس
ایران: 675 سرویس، 35 امتیاز )میانگین 0.13 امتیاز در هر ست و 5.18 درصد 

موفقیت( و 98 خطا )14.51 درصد(
کل تیم ها: 11020 سرویس، 701 امتیاز )میانگین 0.15 امتیاز در هر ست و 6.36 

درصد موفقیت( و 1910 خطا )17.33 درصد(
* دریافت

ایران: 546 دریافت، 116 دریافت عالی )21.24 درصد( و 44 خطا )8.05 درصد(
کل تیم ها: 8658 دریافت، 2503 دریافت عالی )28.9 درصد( و 594 خطا )6.86 

درصد(
با نگاهی به این آمارها مشخص می شود که تیم ملی ایران در تمام بخش ها عملکردی 
ضعیف تر از حد متوسط 24 تیم حاضر در مسابقات داشته است. فقط در بخش خطای 
سرویس، آمار ایران بهتر از متوسط مسابقات بوده که دلیل آن هم کمتر اقدام کردن 

بازیکنان ایران برای زدن سرویس های پرشی است.
وقتی کولاکوویچ 2 سال پیش با فدراسیون والیبال ایران به توافق رسید، اعلام شده 
بود که قرارداد به صورت 2+2 تنظیم شده است. به این معنا که پس از 2 سال همکاری، 

در صورت رضایت طرفین، این قرارداد به مدت 2 سال دیگر تمدید می شود. 
با این وجود بر اساس مصاحبه کولاکوویچ در سایت فدراسیون، این قرارداد تا المپیک 
2020 توکیو تمدید شده است. در واقع مسئولین فدراسیون بدون آنکه منتظر پایان 
همکاری 2 ساله بمانند تا عملکرد سرمربی تیم ملی را بررسی کنند، این قرارداد را 2 

سال دیگر تمدید کرده اند.

کاغذی توسط مرد پرتغالی امضا نشده است

ابهام در شروط و امضای قرارداد کی روش 
فدراسیون فوتبال در حالی روز یکشنبه خبر از تمدید قرارداد با کارلوس کی روش 
داد که خبر می رسد کاغذی توسط مرد پرتغالی برای تمدید امضا نشده و شروط او 
نیز ابهام گونه و چالش آمیز است.  »مهدی تاج« رئیس فدراسیون فوتبال روز  یکشنبه 
خبر از تمدید قرارداد کی روش داد و اعلام کرد که او تا پایان جام ملت های آسیا در 
سال 2019 که قرار است از 15 دی به میزبانی امارات برگزار شود، روی نیمکت تیم 
ملی می نشیند. تاج در حالی این خبر را داد که کی روش برای حضور در جشن بهترین 
های فوتبال جهان که امشب در انگلیس برگزار می شود به لندن رفته و نماینده ای 
هم برای امضای قرارداد در فدراسیون ندارد. »بیژن ذوالفقارنسب« مشاور فدراسیون 
فوتبال در گفت و گو با ایرنا گفت: به نظرم فشار افکار عمومی، فدراسیون فوتبال را تحت 
تاثیر قرارداد تا مسئولان آن مجبور به اعلام تمدید قرارداد کی روش شوند. وی گفت: 
اگر واقعا قرارداد کی روش تمدید شده چرا مبلغ قرارداد و امضای زیر برگ ها از طرف 
فدراسیون منتشر نمی شود؟ پیشکسوت فوتبال افزود: مطمئن باشید قرارداد کی روش 
تمدید نشده و برای چندمین بار است که این گفتمان از طرف فدراسیون فوتبال مطرح 
می شود. کی روش در ایران نیست و بیان شروط از طرف او هم فقط بازار گرمی است. 
ذولفقارنسب ادامه داد: با توجه به شناختی که از کی روش دارم و شروطی که بیان کرده، 
باور ندارم که قرارداد وی تمدید شده باشد. وی افزود: وقتی به شروط کی روش دقیق 
شوید، متوجه خواهید شد این شروط صوری هستند. زیرا همه ارکان جامعه، هم مردم و 
هم مسئولان، از تیم ملی حمایت می کنند و تاکنون نیز هیچ بازیکن سربازی نبوده که 
نتواند با پیراهن تیم ملی به میدان برود. همچنین اگر کی روش تقاضای بازی با تیم های 
بزرگ را داشته باشد حتما خواسته او اجابت می شود ولی او هیچگاه موافق انجام بازی 
دوستانه با تیم های با کیفیت بالا نبوده تا شکست احتمالی تیم ملی به جایگاهش ضربه 
نزند. مربی اسبق تیم ملی فوتبال ادامه داد: تمام تلاش کی روش و شروطی که گذاشته 
برای پرداخت حق و حقوق بوده و شروط دیگر نیز برای فضا سازی است. در شروطی 
که کی روش خواستار اجرایی شدن آن شده، آمده است باید استراتژی فدراسیون 
فوتبال حمایت از تیم ملی باشد و فدراسیون برای تامین امکانات و بازی های دوستانه 
مناسب تلاش کند. همچنین او از فدراسیون تعهد خواسته است که حقوق مربیان و 
پاداش اعضای کادر فنی تیم ملی به زودی پرداخت شود. کی روش از فدراسیون تعهد 
خواسته که بدون هیچ مشکلی مسئله بازیکنان سرباز تیم ملی نیز حل شود. این در 
حالی است که فدراسیون فوتبال ایران در اطلاعیه ای گفت است هزینه تیم ملی برای 
حضوری موفق در جام ملت های آسیا، حدود 5 میلیون و هشتصد هزار دلار است که 
با قول مساعدت مسئولان وزارت ورزش و جوانان و دولت، مبلغ دو میلیون و پانصدهزار 
دلار از این هزینه ها تامین خواهد شد. همچنین فدراسیون به این نکته تاکید دارد که 
خبری درباره دستمزد کارلوس کی روش در تمدید قرارداد او منتشر نکرده است.  سردار 
»مهرعلی باران چشمه« مدیرکل تربیت بدنی نیروهای مسلح نیز درباره اینکه آیا شرط 
کی روش مبنی براستفاده از بازیکنان سرباز قابل اجرا است یا خیر؟ به خبرنگار ایرنا گفت: 
پیش از این نهادهای مسئول نظام وظیفه با فدراسیون فوتبال توافقی امضاء کرده اند که 
بر اساس آن بازیکنان سرباز تیم های ملی سه رشته فوتبال، بسکتبال و والیبال می توانند 
تا سن 30 سالگی معاف موقت از خدمت مقدس سربازی باشند. وی گفت: این بازیکنان 
نیز در رده های باشگاهی تا سن 28 سالگی امکان معافیت موقت از خدمت نظام وظیفه 
را دارند که قبلا قانون آن مصوب شده و و آیین نامه آن نیز اجرایی می شود. تیم ملی 
فوتبال ایران قرار است برای آمادگی بیشتر در راه قهرمانی در جام ملت های آسیا در 
سال 2019، 24 مهرماه در ورزشگاه آزادی به مصاف تیم بولیوی برود. پیش از این نیز 
در نخستین دیدار تدارکاتی خود پس از جام جهانی 2018 روسیه مقابل ازبکستان به 
میدان رفت و با یک گل به پیروزی رسید. این در حالی است که تیم ملی عراق به عنوان 
یکی از رقبای تیم ملی ایران در مرحله گروهی رقابت های جام ملت های آسیا، کمتر 
از یک ماه دیگر در تورنمنت 4 جانبه ای به میزبانی عربستان مقابل تیم های برزیل و 
آرژانتین به میدان خواهد رفت. یمن و ویتنام دیگر هم گروه های ایران در این دوره از 

رقابت های جام ملت های آسیا هستند.

8 سال زمان زیادی است برای اینکه کی روش با تیم ملی نتیجه بگیرد

 قلعه نویی: فوتبال ما به دادکان و مصطفوی نیاز دارد 

سرمربی تیم فوتبال سپاهان اصفهان گفت: 8 سال زمان دادن به یک مربی 
بسیار زیاد است، امیدواریم در نهایت تیم ملی با کی روش در جام ملت های آسیا 

نتیجه بگیرد. 
امیر قلعه نویی در گفت وگو با برنامه ورزشی رادیو تهران در خصوص حال و هوای 
سپاهان و اینکه یکی از مدعیان قهرمانی در لیگ برتر است، گفت: ابتدا عرض 
تسلیت دارم برای خانواده هایی که در حادثه تروریستی عزیزانشان را از دست دادند. 
تسلیت به ملت ایران و مخصوصاً مردم اهواز که علاوه بر اینکه در طول 8 سال دفاع 
مقدس عزیزانشان را از دست دادند، بازهم دوباره داغدار شدند و امیدوارم خداوند 

به آنها صبر بدهد.
وی در ادامه اضافه کرد: به هر حال اگر قرار است در لیگ تیمی مدعی باشد 
علاوه بر اینکه یک فوتبال خوب با کیفیتی ارائه بدهد، باید از چند جهت شرایط 
خوبی داشته باشد. ابتدا باید از لحاظ مالی پشتوانه خوبی داشته باشد، من با سند 
به شما می گویم سپاهان جزو تیم های چهارم و پنجم لیگ برتر است که هزینه 
کرد. از مدیران باشگاه و کارخانه سپاهان تشکر می کنم که هرچه در توان داشتند 
برای سپاهان گذاشتند تا با قدرت در لیگ ظاهر شوند. بحث دوم طرفدار است که 
خدا را شکر سپاهان هواداران خوبی دارد. بخش سوم عوامل اجرایی است که داخل 
زمین باید عملکرد خوبی داشته باشد، این موضوع به من و بازیکنان برمی گردد. ما 
با توجه به تغییراتی که امسال داشتیم و نتایج ضعیفی که دو سال گذشته سپاهان 
کسب کرد، باید تغییر نگرش داشته باشیم. متأسفانه یک مقدار این موضوع یکی از 
مشکلات اصلی سپاهان است. بعضی از بازیکنان نگرش خود را تغییر نداده اند. اگر 
این موضوع را حل کنیم مطمئن باشید شرایطمان بهتر خواهد شد، زمانی که دو 
یا سه گل از تیم حریف جلو هستیم نباید به راحتی بی تفاوت شویم تا گل دریافت 
کنیم، ولی در کل از شرایط تیم راضی هستم، اگر کیفیت چمن نقش جهان هم در 
هفته های آینده بهتر شود مطمئناً با تغییر نگرش بعضی از بازیکنان هفته به هفته 

بهتر خواهیم شد و نتایج خوبی کسب می کنیم.
قلعه نویی در ادامه تأکید کرد: متأسفانه بعضی از بازیکنان سال گذشته که در 
تیم هستند کابوس نتایج سال های گذشته را در ذهن خود دارند. شما اگر با دقت 
تیم سپاهان را آنالیز کنید متوجه خواهید شد که بازیکنانی که جدید به تیم اضافه 
شده اند خیلی بهتر عمل می کنند. این نیاز به زمان دارد تا بازیکنان به یک همدلی و 
یک نگرش خوبی برسند تا بتوانند عملکرد خوبی داشته باشند. برای مثال زمانی که 
فرگوسن از منچستر یونایتد جدا شد دیدید که منچستر چه نتایج پرنوسانی داشت، 
چقدر سخت نتیجه می گرفت و نیاز به زمان دارد تا منچستر یونایتد فرگوسن برسد. 

مطمئن باشید سپاهان هم نیاز به زمان دارد تا به روزهای اوجش برگردد.

سرمربی تیم فوتبال سپاهان در ادامه درباره اینکه آیا لیگ برتر امسال نسبت 
به سال  گذشته کیفیت بهتری دارد گفت: مشکل اصلی ما ساختار است. ایران و 
ایرانی در دنیا حرف اول را می زند، از هر نظر می تواند کارهای بزرگی انجام دهد اما 
متأسفانه بستر مناسبی نداریم. شهرستان های ایران بسیار مظلوم هستند ما برای 
اینکه برای مثال به مسجد سلیمان برویم، مشکل پرواز داریم. باید با هواپیما ابتدا به 
اهواز برویم، بعد با اتوبوس به سمت مسجدسلیمان حرکت کنیم. این مشکل حتی 
در بازی با پارس جنوبی جم هم برای ما افتاد، هنوز نمی دانیم برای برگشت آیا پرواز 
هست که به اصفهان برگردیم یا نه. متأسفانه این مشکل برای تیم های شهرستانی 
زیاد است، اما تیم های تهرانی این مشکل را ندارند. به راحتی با پرواز مستقیم به 
مقصد می روند و دوباره با پرواز مستقیم برمی گردند. الان قیمت هواپیما نسبت 
به گذشته تغییر کرده، اگر قیمت بلیت 200 هزار تومان بود الان نزدیک به یک 

میلیون تومان است، از این لحاظ تیم های شهرستانی مظلوم هستند.
وی در ادامه اضافه کرد: تعطیلات لیگ برتر هم باعث شده تا لیگ کیفیتش 
پایین بیاید، وقتی که تازه قرار است شکل بگیری و هوادار انتظار دارد در بازی 
بعدی نمایش خوبی را ارائه بدهی، لیگ تعطیل می شود. این به تیم ها ضربه می زند. 
هر سال زمانی که در تعطیلات لیگ بودیم از بعضی از تیم ها دعوت می کردیم تا 
با ما بازی دوستانه برگزار کند، الان با همان تیم ها تماس گرفتیم، نمی توانند به 
اصفهان بیایند. این مشکلات برای تیم ها در لیگ برتر وجود دارد. باید به لیگ 
برتر توجه شود؛ چراکه بازیکنان خوبی در حال حاضر بازی می کنند که می توانند 
در ادامه به تیم ملی کمک کنند. مطمئناً در ادامه فصل مشکلات زمین یکی از 
اصلی ترین مشکلات تیم ها خواهد بود. زمانی که روبه زمستان برویم، شرایط زمین 
سخت خواهد شد که مطمئناً مربیان به این موضوع اعتراض خواهند کرد. در ایران 
مربیگری، تیم داری بسیار سخت است. امیدوارم شرایطی مهیا شود که بتوانیم با 

آرامش و بدون دغدغه در فوتبال فعالیت کنیم.
قلعه نویی در ادامه درباره تیم ملی و اینکه خیلی ها معتقدند حضور 8 ساله 
کی روش باید نتیجه بدهد و در جام ملت های آسیا قهرمان شویم، گفت: متأسفانه 
در فوتبال ما هر کسی کار خودش را انجام می دهد، بعضی ها تصمیماتی می گیرند 
که باری به هر جهت است. شما اگر به یاد داشته باشید، کی روش 8 سال است که 
سرمربی تیم ملی ایران است. ببینید در این 8 ساله چند برنامه تلویزیونی مخصوص 
قرارداد کی روش تهیه شده است. در صورتی که در دنیا این موضوع وجود ندارد 
و یک بار قراردادها به صورت شفاف منتشر می شود. اما در فوتبال ایران مشکلات 
مدیریتی وجود دارد؛ چراکه افرادی مدیر هستند که اهل فن نیستند. در فوتبال 
ثبات مدیریتی وجود ندارد، همین می شود که هر کسی بخواهد هر کاری که دلش 

می خواهد انجام بدهد. فوتبال ایران از مدیرانی مانند دادکان و داریوش مصطفوی 
را می خواهد. این افراد اقتدار دارند. با برنامه کار خودشان را جلو می برند، مدیر 
هستند نه مدیری که کارمند کسی باشد. زمان دادکان با کمترین امکانات فوتبال 
ایران روند خوبی را داشت، به جام جهانی صعود کرد و اگر در جام ملت ها بدشانسی 

نمی آوردیم می توانستیم قهرمان هم شویم.
سرمربی تیم فوتبال سپاهان در ادامه تأکید کرد: با توجه به تجربه ای که من در 
این چند ساله در فوتبال ایران دارم باید بگویم رفتن به جام جهانی آسان است 
اما در جام ملت ها شرایط سخت تر است. بعضی اتفاقات در زمین می افتد مثل 
جام ملت های گذشته، اخراج پولادی باعث شد تا تیم ضربه بخورد، این به مربی 
برنمی گردد؛ چراکه بعضی اتفاقات در زمین می افتد که مربی نمی داند که چه 
کار باید بکند، اما کی روش 8 سال در فوتبال ایران تجربه دارد، این زمان زیادی 
است که به یک مربی داده شده است. باید با حضور بازیکنانی که در تیم ملی 
هستند، عملکرد خوبی داشته باشیم. شرایط خوبی در حال حاضر برای فوتبال 
ایران وجود دارد. بازیکنان باید با تمرکز خوبی در جام ملت ها به میدان بروند تا 
بتوانند نتیجه بگیرند، ولی تعجب می کنم از دوستانی که درست زمان جام جهانی 
از استانداردهای لیگ برتر می گفتند و اعتقاد داشتند لیگ برتر ایران شرایط خوبی 
ندارد، اما درست همان زمان بسیاری از بازیکنان لیگ برتر توانستند لژیونر شوند. 
ما نمی گوییم لیگ ایران مشکل ندارد، مشکل زیاد داریم اما باید قبول کنیم که 

بازیکنانی که در لیگ ایران بازی می کنند کیفیت بالایی دارند.
سرمربی تیم فوتبال سپاهان در ادامه گفت: زمانی که من در تیم ملی مسئولیت 
داشتم طبق برنامه جلو می رفتیم. برای نیم فصل سعی می کردیم برای تمام تیم های 
حاضر در لیگ برتر یک پرونده و یک آرشیوی درست کنیم، هر هفته مربیان به 
شهرستان ها می رفتند تا بازیکنان را آنالیز کنند و بعد دوشنبه به دوشنبه جلسه 
برگزار می کردیم تا گزارشات ارسالی را بررسی کنیم. حتی مارکار آقاجانیان به 
عنوان مسئول لژیونرها بازیکنان حاضر در لیگ های اروپایی را بررسی می کرد. حتی 
ما آن زمان با بازیکن های لژیونر در ارتباط بودیم، آخرین شرایط آنها مطلع می شویم 
تا این بازیکنان را زیرنظر داشته باشیم. بعد برای نیم فصل دوم یک برنامه دیگر 
تنظیم کردیم. 50 بازیکن شناسایی کردیم که نتیجه  آن قهرمانی تیم ملی )ب( 
ایران در مسابقات اردن بود. با تمرکز و برنامه ریزی دقیقی روی این 50 بازیکن 
کار کردیم. برنامه خیلی خیلی خوبی داشتیم که توانستیم استعدادهای خوبی را 
شناسایی کنیم مثل سردار آزمون که اکبر محمدی او را کشف کرد و بعد به سپاهان 
آورد و او درنهایت لژیونر شد. حتی وحید امیری، مربیان استعدادیاب خیلی برای 
ستاره های تیم ملی زحمت می کشند اما همیشه نادیده گرفته می شوند. ما بهترین 
شرایط را داریم، بهترین بازیکنان را داریم ولی متأسفانه در این چند ساله به خاطر 

مشکلات مالی نتوانستیم آن طور که باید و شاید کار کنیم.
که  زمانی  استقلال،  زمان  در  که حتی  یادم هست  من  گفت:  ادامه  در  وی 
فتح الله زاده مدیرعامل باشگاه بود برای 100 میلیون تومان پول با 10 نفر تماس 
می گرفتیم و خواهش می کردیم تا 100 میلیون تومان به ما قرض بدهد. مطمئن 
باشید اگر فتح الله زاده پول داشت هیچ وقت بدهی برای باشگاه استقلال به وجود 
نمی آمد. اما الان پرسپولیس و استقلال شرایط متفاوتی دارند. 50 میلیارد تومان 
درآمدزایی دارند. خیلی از افراد به مدیران قبلی انتقاد می کردند در صورتی که 
بیشتر مشکلات، مشکلات مالی بود. بازیکنان به خاطر مسائل مالی از تیم جدا 

می شدند.
قلعه نویی در پایان درباره دربی و اینکه چه نتیجه ای رقم می خورد اظهار داشت: 
من راجع به مسائل فنی نمی توانم حرفی بزنم. با توجه به اینکه چند سال در 
تیم استقلال به عنوان مربی و حتی کاپیتان فعالیت کردم امیدوارم استقلال 
پیروز از میدان خارج شود، نباید به آمار جدول نگاه بکنیم. هیچ وقت رده جدول 
تعیین کننده برنده دربی نبوده است. دربی شرایط خودش را دارد، من یادم هست 
که زمان بگوویچ که پرسپولیس به بسیاری از تیم ها 6 یا 7 گل می زد ما شرایط 
خوبی نداشتیم اما توانستیم 2 بر یک پیروز شویم. امیدوارم دربی کیفیت خوبی 
داشته باشد، فکر می کنم بازی زیبایی را شاهد باشیم و درنهایت استقلال پیروز 
شود. پرسپولیس در حال حاضر شرایط خوبی دارد، توانست تیم پرقدرت الدحیل 
را در لیگ آسیا شکست دهد و امیدواریم در آینده موفق باشند. استقلال هم 
می توانست جلوی السد پیروز شود اما به هر حال فوتبال همین است، ممکن است 
به حقت نرسی، اشتباه روزبه چشمی طبیعی است. بازیکن بزرگی مثل زیدان 
هم در فینال جام جهانی اشتباه کرده است. نباید به خاطر یک اشتباه بازیکن را 

سرزنش کنیم.

دو نماینده ورزش استان قم از رشته دوومیدانی نیمه دوم مهر 
ماه سال جاری در مسابقات المپیك 2018 رده سنی جوانان جهان 

به میدان می روند.
دوومیدانی استان قم بعد از تجربه حضور در رقابت های قهرمانی 
در  شرکت  سهمیه  از  برخورداری  و  آسیا  جوانان  و  نوجوانان 
مهمترین رویداد ورزشی سال جاری قاره کهن یعنی بازی های 

آسیایی، اکنون یک میدان جهانی پیش رو دارد.
 * اقتدار دوومیدانی قم با 3 قهرمانی ایران در سال 97

در واقع دوومیدانی قم در 6 ماه نخست سال 1397 موفقیت های 
بسیار زیادی را در میادین مختلف به دست آورده و برای دست یابی 
به نخستین موفقیت 6 ماه دوم سال جاری نیز منتظر درخشش 
یکی از بهترین های این رشته یعنی مهدی رضایی در المپیک 

2018 جوانان دنیا هستیم.
این در شرایطی است که دوومیدانی کاران استان قم امسال با 
خلق یک شگفتی بزرگ در تمام رده های سنی مسابقات قهرمانی 
کشور اعم از نوجوانان، جوانان و بزرگسالان با اقتدار و شایستگی، 
بالاتر از دیگر رقبا مقام نخست و عنوان قهرمانی کشور را به خود 

اختصاص دادند.
* 2 نماینده قم در المپیک 2018 به میدان می روند

دبیر هیات دوومیدانی استان قم در گفت وگو با خبرنگار فارس 
با تاکید بر اینکه برای نخستین بار قهرمانی در تمام رده های سنی 
دوومیدانی ایران در یک سال نصیب دوومیدانی قم شده است، ابراز 

کرد: نتیجه این قهرمانی ها موفقیت دوومیدانی قم در عرصه ملی 
است و ان شاءالله با کسب یک رتبه موفق از بازی های المپیک، این 

روند موفقیت ها کامل تر خواهد شد.
ایران  ورزشی  کاروان  در حالی که  افزود:  اسحاقی  محمدرضا 
متشکل از استعدادهای رده سنی جوانان در چندین رشته ورزشی 
به یکی از مهمترین رخدادهای ورزشی سال جاری یعنی بازی های 
المپیک 2018 جوانان جهان اعزام می شود، از قم نیز دو نماینده 

در این دوره حضور دارند.
 * رضایی ها سفیر دوومیدانی قم در بوینس آیرس

دو نماینده ورزش استان قم در کاروان اعزامی کشورمان به این 
دوره از بازی ها، یک مربی و یک ورزشکار از رشته دوومیدانی 
هستند که بر این اساس مهدی رضایی در رشته 100 متر با 
حریفان خود رقابت می کند و علی رضایی نیز مربی و سرپرست 

تیم ملی دوومیدانی ایران است.
علی رضایی رئیس هیات دوومیدانی استان قم که اکنون دومین 
تجربه  ورزشی  هیات  این  در  را  خود  ساله  چهار  ریاست  دوره 
قهرمانی  رقابت های  ایران در  تیم ملی  از هدایت  بعد  می کند، 
نوجوانان و جوانان آسیا، اکنون نخستین مربی تاریخ ورزش قم در 

المپیک جوانان جهان به شمار می رود.
*  دونده ملی پوش قم به دنبال مدال 100 متر

از  یکی  که  قم  استان  متر  رشته 100  دونده  رضایی  مهدی 
چهره های مستعد و آینده دار این رشته محسوب می شود، امسال 

قهرمانی  رقابت های 2018  در  ایران  نوجوانان  ملی  تیم  عضو 
آسیا بود و با قرار گرفتن در جمع سه نفر برتر این رشته، مجوز 
اعزام به المپیک را کسب کرد. در این مسابقات مهدی رضایی 
و  سه گام  پرش  رشته  در  کیا  حمیدرضا  100متر،  رشته  در 
محمدرضا رحمانی فر در رشته پرتاب دیسک سه ورزشکار تیم 
ملی دوومیدانی ایران به شمار می روند و علی رضایی مسوولیت 

مربیگری و سرپرستی تیم ایران را بر عهده دارد.
برتر  عناوین  برای  کشور   170 نمایندگان  *رقابت 

دوومیدانی
در شرایطی که ورزشکاران بیش از 170 کشور در رقابت های 
میدان  به  جهان  جوانان  المپیک  بازی های  دوومیدانی  رشته 
می روند، از ایران سه نماینده در این مسابقات حضور دارند و این 
بازی ها روزهای 19 تا 24 مهر ماه به میزبانی شهر بوینس آیرس 

آرژانتین برگزار می شود.
*  آخرین اردوی ملی پوشان دوومیدانی در گرگان

وی با اشاره به آغاز اردوی آماده سازی ملی پوش دوومیدانی قم 
پیش از اعزام به المپیک جوانان جهان، بیان کرد: مهدی رضایی در 
کنار دو ملی پوش دیگر، اعضای تیم ملی جوانان ایران در مسابقات 
دوومیدانی این دوره را تشکیل می دهند و برای این منظور هم 

اکنون در اردوی تدارکاتی به میزبانی شهر گرگان به سر می برند.
*  13 مهر زمان اعزام تیم ملی به آرژانتین

در  نیز  قم  استان  رئیس هیات دوومیدانی  و  ملی  تیم  مربی 

گفت وگو با خبرنگار فارس از آغاز مرحله نهایی اردوی آماده سازی 
دوومیدانی کار قم برای حضور موفق در مسابقات المپیک 2018 
جوانان جهان خبر داد و بیان کرد: تمرینات آمادگی ملی پوشان تا 

پیش از اعزام به کشور آرژانتین ادامه دارد.
رضایی با بیان اینکه تیم ملی دوومیدانی ایران با سه ملی پوش 
و بامداد سیزدهمین روز مهر ماه به بوینس آیرس سفر می کند، 
سپس به بررسی نحوه برگزاری رقابت های دوومیدانی بازی های 
المپیک جوانان جهان در آرژانتین پرداخت و گفت: مسابقات این 
رشته در دو مرحله و در 36 ماده به انجام می رسد، ضمن اینکه 
با تغییرات ایجاد شده در برنامه های رشته دوومیدانی، مجموع 
عملکرد دوومیدانی کاران در هر دو مرحله تعیین کننده رتبه نهایی 

آنها به شمار می رود.
* صعود هشت نفر برتر مواد مختلف به مرحله دوم

راهی  حالی  در  قم  ملی پوش  دوومیدانی کار  رضایی  مهدی 
این رقابت ها می شود که پیکارهای مقدماتی در مرحله نخست 
مطابق قوانین فدراسیون جهانی است و نتایج به دست آمده از 
آن سرنوشت صعود دوومیدانی کاران در دور مقدماتی مرحله دوم 
مشخص خواهد کرد. بر این اساس هشت دوومیدانی کار برتر از 
مرحله نخست در آخرین دور مقدماتی مرحله دوم به میدان 
می روند و دوومیدانی کاران باقی مانده طبق زمان به دست آورده در 
مرحله نخست، به شکل مساوی در دیگر دسته های دور مقدماتی 

پخش خواهند شد.

دوومیدانی قم به دنبال نخستین مدال المپیك 

 اقتدار قمی ها با 3 قهرمانی سال 97 ایران 

مسعود شجاعی در گفت و گو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس 
در خصوص شرایط تیم ملی فوتبال ایران در جام ملت های آسیا 
و شانس تیم ملی برای قهرمانی در این مسابقات صحبت های زیر 

را انجام داد.
تیم ملی این روزها برای جام ملت های آسیا برنامه ریزی 
می کند، در خصوص اهداف و برنامه های تیم ملی صحبت 

کن...
همه دیدند که عملکرد ما در جام جهانی با بدشانسی همراه بود 
و متاسفانه  نتوانستیم از مرحله گروهی صعود کنیم.همین موضوع 
باعث شد که اعتماد به نفس بازیکنان و به تبع آن توقعی که مردم 
دارند بالا رفته و فکر می کنم کار و مسئولیتمان در مسابقات جام 
ملتهای آسیا بیشتر شده و باید بیشتر تلاش کنیم و بیشتر زحمت 
بکشیم تا در این فرصت باقی مانده ضعف ها را برطرف کنیم.

از طرفی هم امیدوارم مردم شرایط ما را درک کنند و بدانند که 
ما همه تلاشمان را می کنیم تا با غلبه بر رقبایمان به نتایج مورد 
نظرمان برسیم و بعد از سالها بتوانیم جام ملتهای آسیا را به ایران 

بیاوریم.

فکر می کنی تیم ملی می تواند قهرمان جام ملت ها شود، 
آن هم بعد از 42 سال؟

همانطور که گفتم 42 سال است نتوانسته ایم در این مسابقات 
قهرمان شویم و  در این مدت حتی تا مرحله نیمه نهایی هم پیش 
رفتیم اما نتوانستیم در این سالها قهرمان آسیا شویم ولی مطمئن 
هستم با این پتانسیلی که تیم دارد و این تیم خوب و قوی که داریم 
می توانیم به موفقیت برسیم.این تیم  با حمایت می تواند همانطور 
که در این چند ساله ثابت کرده  بهترین تیم آسیا است نشان 
دهد برای چه بهترین  شده و می تواند در حضور رقبای بزرگ به 
موفقیت برسد. با این تیم اعتماد به نفس و پتانسیلی که در بازیکنان 
و کادر فنی خوب تیم ما وجود دارد، قطعا تیم ملی می تواند به 

نتایج مورد نظرش دست پیدا کند.
 پس مردم می توانند خوشبین باشند...

به امید خدا. موفقیت دور از دسترس نیست فقط این تیم باید 
حمایت شود. همین.

در مورد حضورت در لیگ ایران هم صحبت کن...
حقیقتا گرفتن این تصمیم برای من سخت بود آن هم به خاطر 
برخی مشکلاتی که در فوتبال ایران داریم و متاسفانه هنوز هم 
وجود دارد.البته این  مشکلات را  از قبل می شناختم و از این 
شرایط دور نبودم و مطالعه کافی داشتم. این موضوعات را از دور 
پیگیری می کردم و می شنیدم و بالاخره تصمیم گرفتم که برگردم 
و روزی که برگشتم این مشکلات یک مقدار برقرار بود و خدا را 
شکر با همتی که مالک باشگاه تراکتورسازی در باشگاه و کادر 
فنی و اجرایی تیم انجام دادند مشکلات در حال حل شدن است.

باشگاه ما یک باشگاه حرفه ای است و با توجه به بازیکنان جدیدی 
که جذب شده و با هدف بزرگی که تیم و باشگاه دارد باید خیلی 
تلاش کنیم که به موفقیت برسیم. مطمئنا این مهم در آینده رخ 

خواهد داد.
و صحبت آخرت در مورد حضور در لیگ ایران...

همانطور که گفتم این یک تصمیم بزرگ و مهم برای من بود که 
بعد از 12 ، 13 سال به فوتبال ایران برگردم. امیدوارم همانطور که 
با مطالعه و مشورت این تصمیم را گرفتم، اشتباه نکرده باشم.البته تا 
اینجا همه چیز خوب بوده و ان شاالله همینطور هم ادامه پیدا کند.

مدافع تیم فوتبال شارلروای بلژیک گفت: نتیجه بازی خیلی 
می تواند به شرایط روحی و روانی یک تیم کمک کند و من برگ 
برنده استقلال در این بازی را شفر می دانم.  امید نورافکن مدافع 
تیم فوتبال شارلروا که این روزها مشغول آماده سازی برای بازگشت 
به ترکیب اصلی تیم بلژیکی است در گفت وگو با خبرنگار ورزشی 
خبرگزاری فارس، درخصوص آخرین شرایط خود قبل از بازی دو 
روز آینده این تیم در جام حذفی و همچنین دیدار استقلال و 

پرسپولیس صحبت های زیر را انجام داد. 
از شرایط خودت صحبت کن. 

خوشبختانه شرایطم رو به بهبود است. مرتب در حال تمرین و 
آماده سازی هستم و همین الان هم به محل تمرین تیم می روم. ما 
دو روز دیگر در جام حذفی بلژیک باید به میدان برویم و من هم 
خودم را آماده می کنم. ان شاءالله به شکلی عمل کنم که بتوانم به 
زودی به پیراهن تیم ملی دوباره رسیده و نظر کارلوس کی روش 

را دوباره جلب کنم. 
ظاهرا چند هفته ای آسیب دیده  بودی؟ 

در این مدت حرف و حدیث زیاد مطرح شد ولی من فقط تمرین 
کردم.مطمئن باشید طوری کار می کنم که به زودی به تیم ملی 
برسم. من فوتبالیستی هستم که به حواشی کاری ندارم و همیشه 
سعی می کنم کار خود را انجام بدهم. حالا هم شرایط همینگونه 

است و کارم را انجام می دهم با قدرت تر از قبل. 
حتما می دانی که پنجشنبه این هفته استقلال باید به 
مصاف پرسپولیس برود نظرت در مورد بازی تیم سابقت با 

رقیب سنتی اش چیست؟
این بازی در فوتبال ایران بسیار مهم است و من به این موضوع 
واقف هستم. دربی از همه بازی های فصل مهمتر است و می دانم که 
هواداران به نتیجه این مسابقه خیلی اهمیت می دهند. نتیجه بازی 
خیلی می تواند به شرایط روحی و روانی یک تیم کمک کند و من 
برگ برنده استقلال در این بازی را شفر می دانم به این دلیل که او 
مربی با تجربه ای است و برای هر مسابقه تفکرات خودش را دارد. 

البته شرایط استقلال کاملا امسال تغییر کرده. 
چندی پیش که به تهران آمدی در تمرین استقلال با شفر 

صحبت کردی او چه صحبتی در مورد تیمش با تو کرد؟ 

صحبت ها معمولی بود ولی او درمورد رفتن بازیکنان اصلی اش 
صحبت کرد. او می گفت که کار سخت است و بازیکنان جدید باید 
با تیم هماهنگ شوند. من دیدم که شفر در مصاحبه هایش چند 
بار اشاره کرده که بازیکنان جدید هنوز نتوانسته اند خودشان را پیدا 
کنند خود من خیلی  امیدوار هستم که شرایط استقلال بهتر شود 

و این هماهنگی نیاز به زمان دارد. 
چقدر به برد استقلال در دربی خوش بینی؟ 

خیلی  زیاد؛ استقلال همیشه استقلال است و با تفکر برد وارد 
زمین می شود.همانطور که گفتم برگ برنده تیم هم وینفرد شفر 

است. 
بعد از رفتن کاوه رضایی از شارلروا تعداد ایرانی ها در این 

تیم کم شده شرایط شما در آنجا خوب است؟ 
به دنبال  بازیکن پرتلاش و سختکوشی است و  کاوه رضایی 
پیشرفت است. او کارش را خوب انجام داد و یک بازیکن باشخصیت 
محسوب می شود. من برای رضایی آرزوی موفقیت می کنم و این 
را هم بگویم که شارلروا در بلژیک یک تیم بازیکن ساز است که 

معمولا باشگاه های دیگر به دنبال بازیکنانش می آیند. 

امیدوارم برای برگشتن به فوتبال ایران اشتباه نکرده باشم

 شجاعی: جام را به ایران می آوریم 
هواداران استقلال در روزهای سخت کنار تیم باشند و حمایت کنند

 نورافکن:برگ برنده استقلال در دربی شفر است 
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D فواید عجیب ویتامین
یک کارشناس مسئول نظارت بر داروخانه ها و شرکتهای توزیع داروی معاونت غذا و 
داروی دانشگاه علوم پزشکی دزفول گفت: امروزه کمبود ویتامینD میان اقشار مختلف 
جامعه شایع و فراگیر شده است و این امر دلایل مختلفی دارد که باید مورد بررسی 

قرار گیرد.
دکتر الناز بهروز با بیان تعریف اولیه ای از ویتامینD و اثرات آن در بدن انسان اظهار 
داشت: ویتامینD جزء ویتامین های محلول در چربی است که مصرف بیش از حد آن 
مضر است. این ماده در جذب کلسیم و فسفر و نیز در ساخت استخوانها بسیار مؤثر است. 
بدن ما به کمک نور خورشید می تواند این ویتامین را بسازد، همچنین در مواد غذایی 

می توان این ماده را یافت ولی مقدار آن برای رفع نیاز بدن ناچیز است.
بهروز در خصوص نحوه دریافت ویتامین D توصیه داشت: بهتر است روزانه به مدت 
10 الی 20 دقیقه در حوالی ساعت 10 صبح در معرض تابش خورشید قرار گرفت و 
با رعایت رژیم غذایی مناسب دچار کمبود این ویتامین نشویم. افرادی که در مناطقی 
زندگی می کنند که از نور مناسب و کافی خورشید برخوردار نیستند علاوه بر تغذیه 

مناسب باید از مکملها نیز استفاده کنند.
 Dپرداخت و گفت: دریافت ویتامین Dدر ادامه این پزشک داروساز به فواید ویتامین
و کلسیم باعث افزایش قدرت و هماهنگی عضلات در افراد کهنسال می شود و نیز این 
ویتامین به رشد و استحکام استخوان ها و رشد سلولها کمک زیادی می کند و می تواند 
باعث پیشگیری از بروز بیماریهایی مانند راشیتیسم در کودکان، کوتاهی قد در نوجوانان 
و پوکی استخوان در بزرگسالان  شود. همچنین در کاهش علائم حاد آسمی در بسیاری 
از افراد مؤثر بوده است، علاوه براین مصرف ویتامینD در سلامت مغز و اعصاب و 

جلوگیری از آلزایمر و بهبود MS مؤثر است.
بهروز در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه چه کسانی در خطر کمبود ویتامینD هستند، 
بیان کرد: کسانی که پوست تیره ای دارند )اغلب سیاه پوستان(، افراد شب کار که مجبورند 
روزها در خانه بخوابند و کسانی که در مناطقی با آب وهوای ابری، سرد و یا آلوده زندگی 

می کنند بیشتر در معرض کمبود این ویتامین قرار دارند.
وی در ادامه منابع خوراکی حاوی ویتامین D را برشمرد و گفت: ویتامین D در 
طبیعت به دو صورت گیاهی و حیوانی یافت می شود که از منابع گیاهی می توان به 
حبوبات، غلات، نان، سبزیجات و میوه جات اشاره کرد. همچنین این ویتامین در لبنیات 
به خصوص شیر، تخم مرغ، روغن کبد ماهی و برخی از ماهی ها مثل سالمون یافت 

می شود.
بهروز افزود: ویتامین D، به شکل های مختلف قرص، آمپول و کپسول ژلاتینی در بازار 
دارویی ایران وجود دارد. همچنین برخی از قرص های کلسیم با ویتامینD همراه هستند 
که برای رفع مشکلات استخوانی بسیار مفید هستند. کپسول های ژلاتینی کوچک این 
فرآورده معمولاً ماهانه 4 ـ ـ2 عدد استفاده می شود و فرم تزریقی آن ماهانه یک الی دو 

مرتبه به صورت تزریق عضلانی توسط پزشک تجویز انجام می شود.
وی در پایان تأکید کرد: توجه داشته باشید به علت اینکه ویتامینD محلول در چربی 
است مصرف بیش از اندازه این ماده نیز منجر به بروز مشکلات و تشدید برخی از بیماریها 
مانند آسم و مشکلات کبدی می شود، پس حتماً مقدار دوز مصرفی با توجه به میزان 

کمبود باید توسط پزشک مشخص شود تا سلامتی فرد مصرف کننده به خطر نیفتد.

رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت: 

والدین عفونت گوش را جدی بگیرند 
رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت با اشاره به اینکه ۳ درصد از 
دانش آموزان مبتلا به کم شنوایی هستند، گفت: عفونت گوش، بیماری های التهابی گوش 

و ضربه های صوتی دلیل عمده این مسئله است. 
سعید محمودیان در نشست خبری که هم زمان با هفته ناشنوایان و افتتاح شبکه 
رادیویی برای این قشر از جامعه در رادیو سلامت برگزار شد، اظهار داشت: نرم جهانی 
کم شنوایی و ناشنوایی ۵.۶ درصد در کل جهان است که ناشنوایی در واقع اختلالاتی به 
شمار می رود که فرد به دلیل شدت بالای مشکل، با استفاده از سمعک و کاشت حلزون 
هم نمی تواند شنوایی خود را به دست آورد و باید برای کمک به این افراد از لب خوانی، 

زبان اشاره و یا سایر روش های توانبخشی استفاده کرد. 
وی افزود: کم شنوایی اختلالاتی است که فرد می تواند از وسایل کم شنوایی بهره بگیرد 
و حس شنوایی به آن بازگردانده شود، همچنین یکی از بیشترین معلولیت های جهان 
که روندی رو به رشد در جهان داشته، مسئله کم شنوایی و ناشتوایی است و بر همین 
اساس سازمان بهداشت جهانی کشورها را ملزم به انجام برنامه های پیشگیرانه و حمایتی 

کرده است. 
رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت ادامه داد: شیوع کم شنوایی 
متوسط و عمیق در میان نوزادان 2.۷ در هر تولد زنده است و این میزان در همه 

گروه های سنی ۵.۷ در هر یکصد نفر است. 
محمودیان گفت: طبق آمار سازمان بهداشت جهانی 4۷۵ میلیون نفر در سراسر جهان 
به کم شنوایی و ناشنوایی مبتلا هستند و بر همین اساس دولت ها باید برنامه پیشگیرانه 

را انجام دهند. 
وی اعلام کرد در حدود شش استان کشور ما نیز آمار کم شنوایی و یا ناشنوایی حدود 
سه برابر بوده که شامل استان هایی همچون سیستان و بلوچستان، کرمانشاه، فارس، 
کهگیلویه و بویراحمد است که ازدواج های فامیلی و ژنتیک دلیل این افزایش به شمار 

می رود. 
رئیس اداره سلامت گوش و شنوایی وزارت بهداشت اعلام کرد: از هر یکصد دانش آموز 
سه نفر مبتلا به کم شنوایی هستند که مهمترین علت آن ابتلا به عفونت های گوش، 
بیماری های التهابی گوش و ضربه های صوتی است، همچنین مصرف خودسرانه برخی 

از داروها و آنتی بیوتیک ها می تواند به گوش کودکان آسیب برساند. 
محمودیان گفت: سازمان بهزیستی یارانه هایی برای کمک به این بیماران با همکاری 
بنیادهای خیریه همچون بنیاد برکت و شفا اختصاص داده و سالانه یک هزار مورد از این 

افراد از مزایایی همچون هزینه کاشت حلزون بهره مند می شوند. 
وی بیان داشت: این افراد برای درمان نیاز به ۶0 میلیون تومان هزینه دارند که از لحظه 
شناسایی، این هزینه بر دوش خانواده ها بوده و سالانه نیز 2 میلیون تومان برای نگهداری 

از این دستگاه ها نیاز است. 
وی خاطرنشان کرد: ایران جزو کشورهای پیشرو در زمینه ارائه خدمات کاشت حلزون 

است وموفقیت های زیادی در این زمینه حاصل شده است. 

اصول تغذیه دانش آموزان در مدرسه؛

مغز کودکان را با صبحانه بیدار کنید
کارشناس ارشد علوم بهداشتی انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور با اشاره  

به اینکه دانش آموزان روزانه بطور قابل توجهی به پروتئین و انرژی نیاز دارند، گفت: 
تامین مواد مغذی اعم از ویتامین ها و املاح معدنی از جمله ویتامین A و D و آهن، 
روی، ید و کلسیم در دانش آموزان نقش مهمی در رشد و تکامل مغزی و جسمی دارند.

میترا ابتهی تصریح کرد: کمبود این مواد مغذی می تواند روی بهره هوشی آنان اثر 
منفی بر جای گذارد؛ از این رو توجه به وعده های غذایی اصلی و میان وعده ها بسیار 

مهم است. 
این کارشناس ارشد علوم بهداشتی انستیتو تحقیقات تغذیه و صنایع غذایی کشور 
افزود: صبحانه، پروتئین و انرژی مورد نیاز دانش آموزان را فراهم می کند و نخوردن 
صبحانه می تواند اثرات منفی بر یادگیری دانش آموزان داشته باشد. دانش آموزانی که 
صبحانه نمی خورند بیشتر در معرض اضافه وزن و چاقی قرار دارند. همچنین ناشتایی 
طولانی مدت موجب افت قندخون شده و مغز قادر به فعالیت طبیعی خود نیست و در 

نتیجه یادگیری و تمرکز حواس مختل می شود. 
به گفته وی، برای اینکه دانش آموزان اشتهای کافی برای خوردن صبحانه داشته 
باشند، باید شام را در ساعات ابتدایی شب صرف کنند و تا حد امکان شب ها در ساعت 
معین بخوابند تا صبح ها بتوانند زودتر از خواب بیدار شوند و وقت کافی برای خوردن 
صبحانه داشته باشند. خواب منظم و کافی برای کودکان و نوجوانان ضروری است و 

سیستم ایمنی بدن را تقویت می کند. 
ابتهی با اشاره به اینکه صبحانه باید علاوه بر انرژی، پروتئین مورد نیاز دانش آموزان را 
تامین کند، گفت: غذاهایی مثل فرنی، شیربرنج، حلیم و عدسی برای صبحانه مناسب 
هستند و از آنجایی که تنوع در مصرف صبحانه دانش آموزان را به خوردن صبحانه 

تشویق می کند، لذا استفاده از مواد غذایی زیر باعث تنوع در مصرف صبحانه می شود.
وی افزود: صبحانه های سالم شامل نان و پنیر و گردو، ساندویچ تخم مرغ و گوجه 
فرنگی، نان و کره و عسل، نان و کره و خرما، شیر و عسل و ... هستند. دانش آموزانی 
که دارای اضافه وزن و چاقی هستند باید در صبحانه و میان وعده ها به چند نکته توجه 
کنند؛ از جمله اینکه از نان های سبوس دار در صبحانه و تهیه میان وعده ها استفاده کنند، 
میزان شکر در صبحانه را کاهش دهند، شیر و لبنیات کم چرب مصرف کنند، از مصرف 
شیرینی، شکلات، آب نبات، مربا، و نوشابه های گازدار و انرژی زا، کره، خامه، سرشیر، پنیر 

خامه ای و شیر و ماست پرچرب خودداری کنند. 
ابتهی در توضیح اهمیت مصرف میان وعده در دانش آموزان نیز گفت: بخشی از نیاز 
به پروتئین و انرژی دانش آموزان که حدود ۵00-۳00 کالری است باید از طریق میان 
وعده ها تأمین شود. از آنجایی که دانش آموزان در روزهایی که در مدرسه هستند، این 
نیاز را از طریق خرید مواد خوراکی در مدرسه تأمین کنند، لذا باید هم مکان عرضه میان 
وعده و هم خود مواد خوراکی دارای شرایط بهداشتی باشند تا سلامت دانش آموزان 

حفظ و ارتقاء یابد. 
بنابر اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، به گفته وی، نقش 
والدین در تامین و تهیه میان وعده های سالم دانش آموزان بسیار مهم است؛ به همین 
جهت در تهیه آنها باید دقت شود که از منابع آهن و روی و انواع ویتامین ها استفاده شود. 
ابتهی گفت: میان وعده هایی نظیر انواع میوه ها مانند سیب، پرتقال، نارنگی ، لیمو 
شیرین، موز، انواع سبزیجات مانند هویج، کاهو، انواع مغزها و انجیر خشک و کشمش 
و انواع کتلت های خانگی می تواند در منزل تهیه شده و به همراه دانش آموز به مدرسه 

برده شوند.

توصیه یک متخصص مغز و اعصاب :

بیماران مبتلا به آلزایمر، میوه های قرمز رنگ 
مصرف کنند

یک متخصص مغز و اعصاب با اشاره به وجود آنتی اکسیدان ها در میوه های قرمز  
رنگ در ادامه به بیماران مبتلا به آلزایمر توصیه کرد که میوه های قرمز رنگ 

مصرف کنند. 
دکتر »علی اکبر طاهر اقدم« با بیان این مطلب اظهار کرد: مصرف میوه هایی مثل 
توت فرنگی، انار و  تمشک که رنگ دانه قرمز دارند، به علت وجود آنتی اکسیدان ها 
می تواند در پیشگیری از تشدید آلزایمر، نقش موثری را ایفا کند، از این رو به بیماران 

توصیه می کنیم تا هر روز یک عدد انار در سبد غذایی شان بگنجانند. 
وی در ادامه با بیان این که آلزایمر بیماری سنین سالمندی است، خاطرنشان کرد: 
در این بیماری، افراد بالای ۶۵ سال، به علت رسوب موکلول های آمیلوئید بتا در 
مغز، از نظر حافظه، دچار پسرفت شده و در مرحله اول، نام افراد و اشیاء را فراموش 
کرده و در نامگذاری دچار مشکل می شوند. اختلال در یافتن مکان ها و آدرس ها، 
اختلال در قضاوت، بروز توهم به ویژه هنگام غروب آفتاب و بی اختیاری ادراری نیز 

از علایم آلزایمر هستند. 
این متخصص مغز و اعصاب با اشاره به علل زمینه ساز بروز بیماری آلزایمر 
خاطرنشان کرد: ژنتیک، تروما و ضربه به سر، استرس و اضطراب، کلسترول و پر 
فشاری خون، مصرف زیاد نمک، کم تحرکی و ورزش کردن کم و سن بارداری 
بالا )بالای ۳۵ سال( عمده علل بروز آلزایمر بوده و سهم ژنتیک در قالب درصد، 
مشخص نبوده و تنها ممکن است سن بروز آلزایمر تحت تأثیر ژنیتک، پایین بیاید. 
به علت بالا بودن میزان بروز آلزایمر در کلان شهرها، آلودگی هوا نیز ممکن است در 

این میان نقش داشته باشد. 
این عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تبریز با بیان این که ۵0 درصد علت 
دمانس، آلزایمر است، گفت: 2۵ درصد علل دمانس)dementia( را بیماری  های 
عروق مغزی و 2۵ درصد دیگر را نیز علل دیگر تشکیل می دهند. حافظه با قشر 
مغز )کورتکس( ارتباط داشته و برخی بیماری ها مانند افسردگی خفیف و متوسط، 
علایم آلزایمر را شبیه سازی می کنند، به این معنی که فرد افسرده نیز ممکن است 
دچار فراموشی شود و نمی توان علایم آلزایمر را به همه چیز تعمیم داد. جوان ترها 

به علت مشغله فکری و عدم تمرکز حواس، دچار فراموشی می شوند. 
طاهر اقدم در ادامه با ارائه توصیه هایی در خصوص پیشگیری از آلزایمر و بهبود 
آن، گفت: آلزایمر به یک باره به مرحله آخر نمی رسد، بلکه به تدریج پیشرفت 
می کند. مطالعه، ورزش، کنترل فشار و چربی خون و اجتناب از مصرف دخانیات، 
از جمله این راهکارها بوده و باید توجه داشت که ادعاهایی همچون »مفید بودن 
نیکوتین در پیشگیری از آلزایمر«، کاملا غیرعلمی بوده و مصرف دخانیات یکی از 

علل زمینه ساز مشکلات عروقی و سکته مغزی است.
وی در ادامه با اشاره به برخی گمانه زنی ها مبنی بر اثربخش بودن داروی کبد در 
درمان آلزایمر، افزود: برخی ادعاها همچون ادعای کشف واکسن در مرحله تئوری 
و تحقیق قرار دارند و تا زمان تایید نشدن، نمی توان به آن ها استناد کرد، آلزایمر 

درمان قطعی نداشته و داروها بر بهبود شرایط تاثیرگذار هستند.
این متخصص مغز و اعصاب با بیان این که آمار مشخصی از شمار مبتلایان به 
آلزایمر در کشور وجود ندارد، افزود: متاسفانه بزرگترین مشکل مملکت ما نبود 
آمار دقیق است، از این رو برای تشکیل انجمن حمایت از بیماران آلزایمری در 

آذربایجان شرقی تلاش می کنیم.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: خانواده ها باید توجه داشته باشند که مراودات خود 
با بیماران آلزایمری را بیشتر و با آن ها صحبت کرده و پای درد و دلشان بنشینند 

و از مسخره کردن آن ها هنگام فراموشی خودداری کنند.
این متخصص مغز و اعصاب با بیان این که 12 درصد از افراد جامعه ما سالمند و 
بالای ۶0 سال هستند، یادآور شد: در سال 20۵0 این روند به ۳0 درصد خواهد 
رسید و از هر سه نفر یک نفر سالمند خواهد بود، باید فکری برای نگهداری 
سالمندان کرد، در گذشته جمعیت خانواده ها زیاد بود و خانواده ها در نگهداری از 
سالمندان دچار مشکل نمی شدند، اما امروزه با توجه به جمعیت کم خانواده ها، 
مشکلاتی چون افسردگی، اضطراب، استرس و دوری از خانواده سالمندان را تهدید 

خواهد کرد و باید فکری به حال این مشکل کرد.

افزودن نصف فنجان گردو به رژیم غذایی می تواند کیفیت 
کلی منی و اسپرم را افزایش می دهد و تعداد اسپرم ها با اندازه 
و شکل طبیعی، حرکت آن ها و توانایی بقای آن ها را افزایش 
می دهد. این امر به این دلیل است که گردو، سطح اسیدهای 
چرب امگا - ۳ و امگا - ۳ را که برای سلامت اسپرم نیاز است، 
در خون افزایش می دهد. گردو فواید زیادی برای پوست و 
مو دارد از جمله نرم کردن، و از بین بردن چین و چروک و 
جوش های پوست و کاهش ریزش مو. گردو حاوی چربی های 
سالم، فیبر، ویتامین و مواد معدنی است و سلامت انسان را 
تقویت می کند. تحقیقات حاکی از آن است که گردو می تواند 

از بسیاری بیماری های مزمن نیز جلوگیری کند.
۱. افزایش سلامت قلب

گردو حاوی ترکیبی به نام الاجیک اسید است که علیه 
انباشت چربی درون عروق فعالیت می کند. رسوب چربی 
درون عروق را پلاک می گویند، به مرور زمان سخت می شود و 
عروق را باریک می کند، بعضی اوقات نیز ممکن است ترکیده 
شود و جریان خون را به طور کلی مختل کند. این امر به بالا 
رفتن فشار خون و اختلالات مرتبط با قلب مانند سکته یا 
حمله قلبی مرتبط است. گردو می تواند کلسترل خون تان را 
نیز کاهش دهد و به این ترتیب به پیشگیری از بیماری قلبی 

کمک می کند.
۲. کند کردن روند پیری

گردو سرشار از آنتی اکسیدان است که از تخریب سلولی 
ناشی از بازفعال شدن مولکول های رادیکال آزاد جلوگیری 

می کند.
۳. مبارزه با سرطان

و  اسید  الاجیک  مانند  اکسیدان هایی  آنتی  گردو حاوی 
الاجیتانین است که به سرکوب شکل گیری سرطان های خاص 
مانند روده )کولون( کمک می کند. باور این است که الاجیک 
اسید موجب خزان یاخته ای یا مرگ سلول های سرطانی در 

روده می شود.
مطالعات انجام شده روی حیوانات حاکی از اثرگذاری گردو 
در درمان سرطان های سینه، کلیه ای، و پروستات می شود و 
محققان پیشنهادمی کنند که برای جلوگیری از سرطان، گردو 

را در رژیم غذایی بگنجانید.
۴. بهبود کیفیت اسپرم

افزودن نصف فنجان گردو به رژیم غذایی می تواند کیفیت کلی 
منی و اسپرم را افزایش می دهد و تعداد اسپرم ها با اندازه و شکل 

طبیعی، حرکت آن ها و توانایی بقای آن ها را افزایش می دهد.
۱۸ خواص و فواید گردو برای سلامتی، پوست، مو، 

حافظه و جلوگیری از سرطان
این امر به این دلیل است که گردو، سطح اسیدهای چرب 
امگا - ۳ و امگا - ۳ را که برای سلامت اسپرم نیاز است، در 

خون افزایش می دهد.

۵. حمایت از سلامت مغز
گردو می تواند در مورد زوال مغزی مرتبط با سن کمک کند، 
شروع آن را به تأخیر بیندازد و پیشرفت بیماری آلزایمر را 
آهسته  کند. گردو حاوی آنتی اکسیدان هایی است که از عصب 
حمایت می کنند و از آسیب آن ها توسط رادیکال های آزاد 

جلوگیری می کنند.
حتی در جوان ها نیز توانایی استنتاج از مجموعه اطلاعات 
را افزایش می دهد  توانایی که به آن استدلال استنتاجی 

مي گویند و کلید ادراک است.
۶. کنترل دیابت ۲

اگر دیابت نوع 2 دارید، گردو را به رژیم غذایی تان اضافه 
کنید. در مطالعه ای که در این زمینه انجام شد، بزرگسالان 
مبتلا به دیابت نوع 2 با اضافه وزن، یک چهارم فنجان گردو 
را به به مدت چند ماه به رژیم غذایی شان اضافه کردند. آن ها 
در مدت ۳ ماه، کاهش قابل توجهی را در سطح انسولین شان 

شاهد بودند.
از آن جایی که مقاومت انسولینی و دیابت به واسطه ی التهاب 
سطح پایین رخ می دهد، گردو می تواند به واسطه ی عوامل ضد 

التهابی خود در برابر آن مقاومت کند.
۷. بهبود کیفیت خواب

گردو همچنین حاوی ملاتونین است، هورمونی که مسئول 
روی حیوانات  انجام شده  مطالعات  در  است.  ما  خواباندن 
مشاهده شد که گردو سطح ملاتونین خون را افزایش می دهد. 
خوراکی های سرشار از ملاتونین به شما کمک می کند سریع تر 
و بهتر به خواب بروید و دفعات بیدار شدن ةان در طول شب 

را کاهش می دهد.
۸. کاهش التهاب و بهبود آرتریت

گردو یکی از خوراکی هایی است که برای مبتلایان به آرتریت 
توصیه می شود. در این شرایط است که به خاطر التهاب بدن، 
در مفاصل درد و ورم ایجاد مي شود. گردو حاوی اسیدهای 
چرب امگا - ۳ است که التهاب را کاهش می دهد، و این 
امر را می توان به واسطه ی کاهش نشانگرهایی مانند پروتئین 

واکنشگر C پس از مصرف گردو اثبات کرد.
۹. ضد عرق طبیعی

با  که  ارگانیک  ماده  یک  است،  تانن  حاوی  گردو  برگ 
پروتئین ها واکنش می کند. آن ها می توانند غدد عرق را کوچک 
کنند و عرق را کاهش دهند. شما می توانید برگ های خشک 

گردو را بجوشانید و یک ضدعرق بسازید.
۱۰. سفت کردن منافذ

تانین موجود در برگ گردو می تواند برای پوست تان خاصیت 
قابض نیز داشته باشد. بنابراین اگر منافذ پوست تان بزرگ شده اند 
و موجب استرس شما می شوند، از برگ گردو برای شستن 

صورت تان استفاده کنید تا بافتار پوست تان را بهبود ببخشد.
۱۱. خلاص شدن از شر کورک )جوش(

اگر جوش های چرکی صورت تان زیاد شده اند مي توانید با 
استفاده از عصاره ی برگ گردو این مشکل را رفع کنید. آکنه 
زمانی ایجاد می شود که غدد سباسه ی روی پوست، چربی 

زیادی تولید کنند و منافذ پوست را ببندند.
ترکیب چربی و سلول ها د رمنافذ بسته شده موجب رشد 
باکتری ها می شود و با پاسخ التهابی بدن و کورک مواجه 

می شود.
۱۲. نرم کردن و انعطاف پذیر کردن پوست

انعطاف پذیر کردن  و  آبرسانی  دارای خواص  روغن گردو 
پوست است. دارای غلظت بالایی از اسید لینولئیک است که 
نرم کننده است و فضای خالی بین سلول های پوست را پر 

می کند و آن را انعطاف پذیر می کند.
۱۳. اسکراب صورت

می تواند  و  دارد  ملایمی  سایندگی  خاصیت  گردو  پودر 
پوست کهنه آسیب دیده را از بین ببرد و بافتار پوست را بهبود 
ببخشد. اگر به دنبال چیز قوی تری هستید تا پوست سفت 
آرنج یا زانوی تان را از بین ببرید، می تواند از پودر پوسته ی گردو 

استفاده کنید.
۱۴. پوست بدون چروک

خاصیت کنترل رادیکال های آزاد و رطوبت رسانی روغن گردو 
از پوست شما در برابر اثرات پیر سدن پوست محافظت می کند. 
بنابراین، روغن گردو راز جوانی پوست های بدون چروک و 

جوان است.
۱۵. جلوگیری از ریزش مو

اسیدهای چرب امگا - ۳ موجود در گردو و همچنین ویتامین 
B۷ و بیوتین به جلوگیری از ریزش مو و تقویت فولکول های 
مو کمک می کند. با مصرف گردو از کمبود بیوتین جلوگیری 

کنید.
۱۶. تقویت رشد مو

کاربست روغن گردو روی پوست سر و ماساژ دادن آن تا 
ریشه مو می تواند رشد مو را تسریع کند. حاوی مواد معدنی 
ضروری مانند آهن، زینک و مس است که به رشد موی سالم 

کمک می کند.
۱۷. درمان شوره

شوره موجب خشک شدن پوست سر می شود و پوسته های 
خاکستری یا سفیدی را روی لباس های تان به جای مي گذارد 
که آزار دهنده است. روغن گردو در رفع این مشکل کمک 

می کند.
۱۸. کمک به کاهش وزن

گردو سرشار از چربی است و می تواند به کاهش وزن کمک 
کند، به شرطی که 4/1 فنجان مصرف کنید. این مقدار گردو 
حاوی 1۹0 کالری است و برای شما کافی است. همچنین به 
خاطر حاوی بودن فیبر بالا و محتوای پروتئینی، موجل تسریع 

روند سیر شدن می شود.

فایده گردو برای سلامتی

خوردن گردو چگونه روند پیر 
شدن را کوتاه می کند؟

 

انگلیسی ها موفق به ایجاد یک سیستم مبتنی بر هوش مصنوعی برای اسکن 
میدان های جنگ شدند.

ارتش بریتانیا هوش مصنوعی که میدان های جنگ را برای شناسایی و نظارت بر 
تحرک دشمن اسکن می کند، مورد آزمایش قرار داده است.

این فناوری که"SAPIENT" نام دارد می تواند خطراتی را که ممکن است برای 
سربازان در یک میدان جنگ وجود داشته باشد شناسایی کند.

وزارت دفاع انگلستان گفت: این فناوری سبب می شود تا سربازان برای شناسایی 
تحرک دشمن دیگر به تلویزیون های مدار بسته نیازی نداشته باشند. همچنین با 

استفاده از این فناوری میزان خطاهای انسانی نیز کاهش می یابد.
این سیستم در کنار سایر فناوری های نظامی، از جمله لباس های رباتیک اسکلتی، 
دید در شب و سیستم های نظارتی در یک میدان جنگ شهری در مونترال مورد 

آزمایش قرار گرفت.
"استوارت اندرو")Stuart Andrew(، وزیر تدارکات دفاعی گفت: این سیستم 
می تواند همانند چشم هایی خودگردان در یک میدان جنگ شهری عمل کند. این 
فناوری هرگونه جنبش دشمن در خیابان ها را اسکن می کند تا سربازان با داشتن 
اطلاعات بیشتر بتوانند در مقابل دشمن، آماده شوند. با سرمایه گذاری میلیونی 

که در توسعه این فناوری صورت گرفته است ما می توانیم در نبردها پیروز شویم.
این آزمایش در راستای برنامه سه هفته ای "آزمایشات مناطق شهری دارای 
درگیری")Contested Urban Environment experiments( توسط سربازان پنج 

کشور متحد موسوم به"پنج چشم")Five Eyes( شامل انگلیس، استرالیا، نیوزیلند، 
کانادا و ایالات متحده انجام شد.

"پنج چشم" اتحادیه ای اطلاعاتی شامل پنج کشور نیوزلند، ایالات متحده آمریکا، 
استرالیا، بریتانیا و کانادا است. سربازان کشورهای مذکور آخرین فناوری های نظامی 
را در این برنامه آزمایش کردند. انگلستان نیز قصد دارد یک تمرین مشابه این 

آزمایش را در سال 2020 داشته باشد.

شرکت "بی .ایِ ای سیستمز")BAE Systems( به دنبال ساخت یک "کابین 
خلبانی پوشیدنی" برای جت های جنگی است که فرآیند پرواز را آسان تر می کند.

شرکت "BAE Systems" که در حوزه تجهیزات هواپیمایی فعالیت می کند، 
به دنبال اینست که کابین جت های جنگی را با جایگزینی سیستم های واقعیت 

مجازی به جای ابزارها و کنترلگرهای متعارف به مکان راحت تری تبدیل کند.
واقعیت  "سیستم  یک  با  پیچیده  کنترلی  ابزارهای  کابین،  این  ساخت  در 

مجازی")virtual reality system( جایگزین می شوند.
و  فناوری "هوش مصنوعی"  از   )wearable cockpit("پوشیدنی این "کابین 
"ردیابی چشمی" استفاده می کند تا این امکان را برای خلبانان فراهم آورد که به 
راحتی و توسط "نگاه  کردن" و "حرکات اشاره"،  هواپیما را به حرکت و کنترل خود 
درآورند.چشم انداز طرح به این نحو است که به جای استفاده از صفحات نمایشگر، 
دکمه ها و دسته های کنترلی پیچیده، نسل ششم جنگنده ها توسط تعداد کمتری 

از ابزارهای بازخوانی کنترل شوند.

زمانی که خلبان کلاه ایمنی خود را به سر گذاشته و جت را روشن کرد، پنل ها، 
سقف جت و حتی خود شخص خلبان با ابزارهای بازخوانی و کنترلی هماهنگ 
می شوند تا اطلاعات ضروری و پاسخ های لازم را به بهترین نحو ممکن ارائه دهند. 
این کابین همانند نمایشگر یک گوشی هوشمند به راحتی هرچه تمام تر قابل 
تنظیم مجدد است."جین پیج") Jean Page( مدیر فناوری این شرکت گفت: ما 
در کانسپت های آینده خود به دنبال چیزی هستیم که " کابین پوشیدنی" نامیده 
می شود.وی اظهار کرد، در این کابین بسیاری از ابزار حذف و با یک نمایشگر 
مجازی جایگزین خواهند شد."جین پیج" ادامه داد، ما باید در ابتدا ابزار کنترلی 
اساسی و ضروری خلبان را مشخص کنیم و سپس کنترل آن ها را به روشی آسان تر 
تبدیل کنیم.گفتنی است، ردیابی چشمی امکان مشاهده دقیق را برای خلبان فراهم 

می آورد.وی می تواند تنها با اشاره انگشتانش دکمه های داخل کابین را فشار دهد.
این کابین حتی می تواند به مهندسان پرواز اجازه دهد که با کیفیت بالاتری 

کار کنند.

محققان دانشگاه شهید مدنی آذربایجان و صنعتی 
ساخت  در  ساختارها  نانو  کاربرد  با  تبریز  سهند 
سلول های خورشیدی، توانستند بازده این سلول ها را 

تا ۷ برابر افزایش دهند.
قیمت  دلیل  به  پلیمری  خورشیدی  سلول های 
ارزان، روش ساخت آسان، سبکی و انعطاف پذیری 
در مسیری قرار دارند که می توانند روزی جایگزین 
دیگر انواع سلول های خورشیدی شوند. اما آنچه که به 
عنوان یک مانع بزرگ در مسیر صنعتی شدن آنها قرار 

گرفته، بازده پایین این  سلول ها است.
دکتر سمیرا آقبلاغی، استادیار دانشگاه شهید مدنی 
آذربایجان، از اجرای تحقیقاتی در این زمینه خبر داد 
و یادآور شد: بازده پایین از مسائل متعددی نشأت 
می گیرد که از جمله  آن  می توان به میزان جذب نور 
پایین توسط لایه  فعال، عملکرد نامناسب الکترودها، 
مورفولوژی نامناسب لایه  فعال و یا وجود برخی نقایص 
در ساختار سلول فتوولتاییک اشاره کرد. از این رو در 
این تحقیقات با اعمال یک روش ساده توانستیم بازده 

تبدیل توان سلول های ساخته شده را افزایش دهیم.
وی با بیان اینکه در ساختار سلول های خورشیدی 
نانولوله های کربنی اصلاح  از  پلیمری ساخته شده 

سطح شده استفاده شد، ادامه داد: این امر موجب شد 
تا بازده تبدیل توان سلول های ساخته شده تا ۷ برابر 

افزایش یابد.
آقبلاغی به بیان نتایج به دست آمده از این تحقیق 
این  از  حاصل  نتایج  کرد:  نشان  خاطر  و  پرداخت 
تولید  زمینه   در  استفاده  قابلیت  از  نشان  پژوهش 
انرژی های تجدیدپذیر یا به عبارت دقیق تر سلول های 
خورشیدی پایه پلیمری دارد. از سلول های خورشیدی 
خودشارژ  باتری های  ساخت  در  پلیمری،  منعطف 
شونده  گوشی های تلفن همراه و دیگر وسایل پرتابل 
نحوه   به  اشاره  با  طرح  مجری  می شود.  استفاده 
در  داد:  توضیح  این سلول های خورشیدی  ساخت 
این پژوهش، با استفاده از طراحی سوپرمولکول های 
الکترون دهنده-الکترون پذیرنده، بر پایه  نانو لوله های 
کربنی و پلی تیوفن های مختلف، مورفولوژی لایه  فعال 
سلول های خورشیدی پلیمری تا حد امکان دستکاری 
شد تا بازده تبدیل توان به ساده ترین شکل ممکن 

افزایش پیدا کند.
به گفته  این محقق، در سلول های خورشیدی بر 
پایه  نانوهیبریدهای ساقه-برگ، بازده تبدیل توان تا ۷ 
برابر در مقایسه با سلول های خورشیدی مبنا افزایش 

پیدا کرد، همچنین در این ابزار فتوولتاییک، میزان 
بلورینگی پلیمر رسانا تا حدود ۵8 درصد رشد یافته 
و مشخصه های فتوولتاییک نظیر جریان مدار کوتاه، 
ولتاژ مدار باز، ضریب پرشوندگی و بازده تبدیل توان  
بیشینه مقادیر را داشتند. بر اساس اعلام ستاد نانو، 
از سوی دکتر سمیرا آقبلاغی عضو  این تحقیقات 
هیأت علمی دانشگاه شهید مدنی آذربایجان، پروفسور 
فرهنگ عباسی عضو هیأت علمی و سمیه چاروقچی 
و سحر آقاپور از دانشجویان کارشناسی ارشد دانشگاه 
محقق  سروری  رعنا  دکتر  تبریز،  سهند  صنعتی 
پسادکتری دانشگاه پیام نور تبریز اجرایی و نتایج 
آن در مجله  Solar Energy با ضریب تأثیر 4.۳۷4 

منتشر شد.

اسکن میادین جنگی توسط هوش مصنوعی

کنترل جت های جنگی با نگاه و اشاره خلبان

افزایش 7 برابری کارایی سلول های خورشیدی با نانو فناوری

نخستین تراموای خودران جهان آزمایش شد
 نخستین تراموای شهری خودران در یک مسیر ۶ کیلومتری در آلمان آزمایش شد. در این 

قطار از الگوریتم های هوش مصنوعی، رادار و لیدار استفاده شده است.
نخستین تراموای خودران دنیا هفته گذشته آزمایش شد. این بخشی از پروژه نمایش 

قابلیت های خودران با کمک هوش مصنوعی در نمایشگاه InnoTrans2018 بود.
 تراموای Siemens Combino به طور موفقیت آمیز توانست در بخشی از  این نمایشگاه 
بین المللی حرکت و مسیریابی کند. این آزمایش نشان می دهد در آینده می توان با به 
کارگیری سیستم های رایانه ای در وسیله های نقلیه بزرگ و سنگین از خطراتی که عابران 

و راننده هایی دیگر را تهدید می کنند، کم کرد.
شرکت زیمنس این تراموا را طراحی کرده و فناوری های به کار رفته در آن شباهت زیادی 
به خودروهای خودران دارد. در تراموا از رادار، لیدار) نوعی رادار لیزری( و دوربین های مجهز 

به حسگر استفاده شده تا تصاویری از ترافیک محیط اطراف را تهیه کنند.
از سوی دیگر الگوریتم های هوش مصنوعی به تراموا کمک می کنند به سیگنال های خط 
ریل عکس العمل نشان دهد و به طور خودکار در واکنش به خطرات موجود در مسیر  توقف 

کند)البته در این آزمایش هیچ مسافری سوار قطار نبود(.
 این قطار در نمایشگاه InnoTrans2018 واقع در برلین در مسیری ۶ کیلومتری آزمایش 
شد. در این مسیر که از شهر پاتسدام نیز گذر کرد، قطار در مواجهه با ترافیک واقعی قرار 

گرفت. البته یک راننده در قطار حضور داشت تا در صورت نیاز آن را کنترل کند.
به هرحال با انجام این آزمایش ها، اکنون شرکتهای Vip و زیمنس مشغول همکاری با 
محققان رایانه دانشگاه Karlsruhe هستند تا سیستم ها را ارتقا دهند و پتانسیل استفاده 
وسیع تر از ترامواها از جمله به کارگیری یک سیستم خودران برای مقاصد تجاری در پاتسدام 

را بررسی کنند.

چراغی که با فرمان صوتی روشن می شود
 تصاویری از یک تبدیل دوشاخه برق هوشمند با قیمت 12۵ دلار منتشر شده است. این 
دستگاه قابلیت های دستیار صوتی الکسا را فراهم می کند و می تواند با دستور صوتی چراغ 
را روشن کند. تصاویری از یک »تبدیل دو شاخه برق هوشمند«)Smart Plug( متعلق به 
آمازون منتشر شده است. این دستگاه به طور مستقیم به پریز دیوار متصل می شود و قابلیت 
کنترل دستگاه متصل شده به آن را دارد. این دستگاه کوچک قابلیت کنترل صوتی الکسا را 
برای تمام گجت ها فراهم می کند.  همچنین گزارش های مختلف حاکی از آن است که این 
»تبدیل دوشاخه برق هوشمند« به کاربران اجازه می دهد با یک دستور صوتی ساده چراغ 
را روشن کنند. تصاویر این دستگاه در وبلاگ Pocket-lint منتشر شده است.  آمازون نیز در 
وب سایت خود قیمت این گجت را 12۵ دلار اعلام کرده است. به این ترتیب دستگاه مذکور 

گرانقیمت ترین دوشاخه برق هوشمند مجهز به دستیار صوتی در بازار خواهد بود.

جمع آوری زباله ها با کمک سگ رباتیک
یک شرکت سوئیسی، سگ رباتیکی ابداع کرده است که می تواند از عهده انجام دادن 
وظایف بسیاری از جمله جمع آوری زباله ها برآید. پس از ربات های "رول اور" و "اسپات مینی"، 
اکنون "آزمایشگاه سیستم های رباتیک")RSL( در سوئیس، سگ رباتیک جدیدی ابداع 
کرده است. این سگ رباتیک موسوم به "آلما")ALMA( که حرکات شمرده ای دارد، 
 Boston("سگ رباتیک شرکت "بوستون داینامیکز ،)SpotMini("شبیه به "اسپات مینی
Dynamics( است و عملکرد آن، با کمک یک بازوی مکانیکی صورت می گیرد که قادر به 
انجام دادن کارهای گوناگون است.  این ربات، در را به سادگی باز می کند، یک لیوان آب را 
بدون ریختن محتویات آن نگه می دارد و قادر به حمل بار است.   "آلما" ظاهر ترسناکی دارد 
اما به نظر می رسد سازندگان قصد دارند چهره دوستانه ای به آن بدهند تا مردم را به استفاده 
از این ربات چهار پا تشویق کنند. "آلما" می تواند با برداشتن زباله از روی بوته های کوچک، 
به پاکسازی آنها کمک کند. این ربات می تواند بطری پلاستیکی را شناسایی کند، آن را با 
دست خود بردارد و درون سطل زباله بیندازد.  سازندگان امیدوارند بتوان "آلما" را در نواحی 
حادثه دیده و صعب العبور به کار گرفت و از آن برای انتقال تجهیزات ضروری استفاده کرد.  
با استفاده از "آلما" برای انجام کارهای روزانه، کاربران می توانند تمرکز خود را به کارهای 

مهم اختصاص دهند.
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نوسازی و بهبود ناوگان عمومی باید گسترش یابد

حوزه حمل و نقل عمومی در انتظار اجرای برنامه های هدفمند 

حمل و نقل عمومی نقش مهمی در رفع بسیاری 
از مشکلات ترافیک شهری و کاهش آلودگی هوای 
کلانشهرها دارد. به همین منظور بایستی به گسترش، 
نوسازی و بهبود ناوگان عمومی پرداخت تا اینگونه 
در کنار برخورداری از شاخصه های بهبود زندگی در 
مسیر دستیابی به اهداف کلان توسعه پایدار حرکت 

کرد. 
آغاز فصل پاییز در کنار تمامی زیبایی هایی که با 
خود به همراه دارد، سال هاست که سبب نگرانی 
در  هوا  آلودگی  دگربار  شروع  با  ارتباط  در  جامعه 
کلانشهرها نیز می شود و این مقوله ضرورت توجه 
مسوولان مربوطه در راستای اجرای سیاست های 
کارآمد و برنامه های بلند مدت در جهت مبارزه با 
این بحران را نشان می دهد.  در این میان نوسازی 
و تجهیز ناوگان حمل ونقل عمومی یکی از مهمترین 
برای حل  اخیر  طرح هایی است که در چندسال 
پیشنهاد  کارشناسان  از طرف  هوا  آلودگی  معضل 
شده، طرحی که اجرای آن در پیچ و خم تصمیمات 
و مصوبه ها بلاتکلیف مانده و هیچ اقدام مطلوبی در 
شهرهای کوچک برای نوسازی اتوبوس و مینی بوس 
انجام نشده است. از طرف دیگر در شهرهای بزرگی 
به  برجسته  بسیار  تهران نقش شهرداری  همچون 
شمار می رود و دولت ها در ادوار مختلف و مدیران 
شهری اقدام های قابل قبولی صورت نداده اند. باید 
دانست افزایش سیستم حمل و نقل عمومی، بازسازی 
تردد  از  جلوگیری  و  ها  اتوبوس  فرسوده  ناوگان 
خودروهای تک سرنشین از بهترین راه ها برای حل 

معضل آلودگی هوا معرفی شده است. 
در همین ارتباط »حمید بنایی« عضو کمیسیون 
باید  دولت  قانون،  گوید: طبق  می  عمران مجلس 
بخشی از منابع حاصل از صرفه جویی مصرف انرژی 
را در زمینه نوسازی و ارتقای ناوگان حمل ونقل هزینه 
کند، قطعا برای مدیریت آلودگی هوا و تسهیل امور 
حمل و نقل عمومی، باید دولت و شهرداری ها به 

سمت توسعه این حوزه حرکت کنند. 
* کاهش آلودگی هوا با تعدیل فرهنگ 

استفاده از ناوگان حمل و نقل عمومیکاهش 
کیفیت صنعت خودروسازی، نبود نظارت بر کنترل 
خودروهای فاقد معاینه فنی و سوخت های فسیلی 
کم کیفیت، تعدیل فرهنگ استفاده از ناوگان حمل 
و نقل عمومی عوامل تاثیرگذار بر افزایش آلودگی 

هوا و حتی مرگ و میر شهروندان است. برپایه آمار، 
شهروندان بسیاری در کلانشهرها قربانی آلودگی 

هوا می شوند، به  عنوان نمونه سالیانه حدود 6 هزار 
تن از تهرانی ها به دلیل آلودگی هوای پایتخت جان 

خویش را از دست می دهند. 
امور  اما شاید سخنان »هیربد معصومی« معاون 
شهرداری های سازمان شهرداری ها و دهیاری  های 
کشور مبنی بر کاهش آلودگی هوای امسال تهران 
نسبت به دیگر کلانشهرها خبر خوبی برای ساکنان 
این کلان شهر باشد. او در این باره می گوید: این آمار 
گواه روشنی بر اقدام ها و جلسه های انجام شده در 
زمینه آلودگی هوا است. دولت باید با اجرای سیاست 
های تشویقی و تنبیهی و جایگزین های مختلف 
بتواند قدم های ماندگاری در راستای کاهش آلودگی 

و حمل و نقل روان شهری به  ویژه در کلانشهر ها 
ایجاد کند تا بیش از این شاهد از میان رفتن جان 

هموطنان  خویش به دلیل آلودگی هوا نباشیم.
* اتخاذ سیاست های راهبردی برای نوسازی 

ناوگان حمل و نقل 
تمامی دولت ها طرح  های نوسازی حمل و نقل 
عمومی را در دستور کار خود قرار داده اند تا نسخه 
نجات برای آلودگی هوا در کلانشهرها باشد اما تاکنون 
مشکلات  راهگشای  باید  که  آن  طور  نتوانسته اند 
آلودگی هوا و ترافیک شهرهای کشور باشند به وعده 
های خود عمل کنند. آخرین نوسازی ناوگان حمل 
و نقل عمومی کشور به وسیله دولت وقت در 1389 
خورشیدی به اجرا در آمد و از آن به بعد دولت ها با 
شهرداری  های کشور برای نوسازی، تعامل و همکاری 
نداشته اند. در دولت یازدهم، بحث نوسازی ناوگان 
اتوبوسرانی پر رنگ تر شد و نتیجه آن تصویب اعتباری 
بالغ بر 2 هزار و 200 میلیارد تومان با دستور مستقیم 
رییس جمهوری بود و این رقم با مصوبه جدیدی که 
در 1396 خورشیدی تایید شد به پنج میلیارد تومان 
با هدف کاهش آلودگی هوا و با اولویت کلانشهرها، 
افزایش یافت. عیسی کلانتری معاون رییس جمهوری 
و رییس سازمان حفاظت محیط زیست، بارها در 
نشست های مختلف، تردد کامیون های فرسوده را 
عامل آلودگی اعلام می کند. او معتقد است 51 درصد 
تا 25 هزار  از تردد 20  آلودگی شهر تهران ناشی 
کامیون است که شبانه وارد تهران می شود. به دنبال 
این اظهارت حسن روحانی رییس جمهوری نیز در 
خط تولید کامیون یکی از شرکت های خودروسازی 
حضور یافت و اعلام کرد: دولت تلاش می کند ناوگان 

کامیون های فرسوده را اصلاح کند. 
کل  مدیر  وحدتی«  »امیرفاتح  زمینه  همین  در 
پیشین دفتر آب و هوا، اختصاص سهم بالای آلودگی 
هوا به کامیون ها را رد می کند و گفته است: موضوع 
بار با حمل و نقل عمومی متفاوت است. سیستم حمل 
بار، سیستم توزیع روزانه است و به وسیله وانت بار و 
کامیونت انجام می شود و یک سیستم مبدا- مقصدی 
است، بنابراین سهم خودروهای دیزلی در آلودگی هوا 
کمتر از سواری و شخصی به شمار می رود که در 
این میان نباید سهم موتورسیکلت ها را نادیده گرفت. 
* تعامل دستگاه ها برای نوسازی حمل و نقل 

عمومی
مصرف سوخت خودروی نو بسیار کمتر از خودرویی 
با بروز رسانی فناوری  با 10سال قدمت است زیرا 
می توان در مصرف سوخت صرفه جویی قابل توجهی 
انجام داد. به  طور متوسط هر اتوبوس شهری سالیانه 
60هزار کیلومتر کار می کند که بر پایه بررسی های 
کارشناسان این کارکرد به طور تقریبی 50 درصد 
سوخت مصرف می کند. حال با تدابیر صورت گرفته، 
وزارت نفت وظیفه تامین سوخت ناوگان عمومی را 

عهده دار است. 
در کنار تمام این تدابیر، خودروهای تولیدی نیز 
باید بر پایه مقررات زیستی محیطی تولید شوند و در 
صورت عدم تایید، خودرو شماره گذاری نخواهد شد. 
در گذشته معاینه فنی به  صورت نمادین انجام می شد 
فروخته  نیز  معاینه  تایید  برچسب  اوقات  گاهی  و 

می شد اما با سیستمی شدن این سامانه دیگر چنین 
شرایطی برای سود جویان مهیا نخواهد بود.

* مدیریت ترافیک بهترین راه کاهش آلودگی 
هوا

تمامی کارشناسان براین نکته باور دارند که اصلاح 
هوا  آلودگی  رفع  در  عمومی  نقل  و  حمل  ناوگان 
بسیار مهم و تاثیرگذار است. کنترل ترافیک شاید 
هوا  آلودگی  کاهش  برای  راهبردها  مهمترین  از 
باشد. ارتباط گسترده ای میان حمل و نقل عمومی 
و آلاینده ها وجود دارد که هر چه میزان حمل و 
نقل افزایش یابد میزان آلودگی هوا بیشتر می شود. 
آمارها نشان می دهد که 15 تا 16 میلیون سفر در 
روز روی می دهد که نیمی از آن به وسیله حمل 
حمل  سیستم  پذیرد.  می  صورت  عمومی  نقل  و 
و نقل عمومی به جز مترو با دیزل انجام می شود 
که بارآلودگی دیزل ها، ازت و ذرات معلق است.  در 
ارتباط »محمدهادی حیدرزاده« کارشناس  همین 
محیط زیست و مدیرکل سابق محیط زیست استان 
تهران در گفت وگو با پژوهشگر اطلاع رسانی ایرنا می 
گوید: حذف سرب به عنوان مهمترین آلاینده اصلی 
و خطرناک موجود در بنزین و سوخت های مصرفی 
در شهرها از بزرگترین اقدام هایی است که باید در 
بگیرد.  صورت  سوخت  سازی  استاندارد  راستای 
بخش قابل توجهی از ناوگان حمل و نقل عمومی با 
فرسودگی های زیادی روبرو است، این موضوع باعث 
ایجاد خطرهای زیست محیطی خواهد شد که با 
توسعه و نوسازی وسایل حمل و نقل می توان ساز 
وکارهایی جهت کاهش میزان آلایندگی فراهم آورد.  
ناوگان حمل و نقل عمومی باید مشارکت بیشتری 
در زمینه رفت وآمد شهروندان داشته باشد. رسیدگی 
به وضعیت خودروهای تولیدی و اجرای قانون در 
برابر شماره گذاری آنها، حل معضل ترافیک و اجرای 
گسترده طرح زوج و فرد در کلان شهرها دیگر راهی 
است که می تواند از افزایش این معضل جلوگیری 
کند.  وی درباره وظایف سازمان های متولی در ارتباط 
با معاینه فنی خودروها و کنترل ترافیک بیان داشت: 
این وظایف بایستی به صورت مجزا تفکیک و در کنار 
این مسایل برای خودروهای جدید در دست تولید نیز 
استانداردهایی تعریف شود که همگی در پایش و دیده 
بانی آلودگی هوا نقش موثری دارند. دولتمردان می 
توانند با تقویت زیر ساخت ها و پشتیبانی از ناوگان 
حمل و نقل عمومی، تامین مالی و فرهنگسازی در 
این زمینه به کاهش معضل آلودگی هوا کمک شایانی 
کنند. نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی مهمترین 
راه حل مشکل آلودگی هوا شناخته می شود که هیچ 
ایران سیستم حمل ونقل  کدام از کلان  شهرهای 
توسعه  یافته به معنای امروزی ندارند. سیستم حمل 
 ونقل از زیرساخت  های اساسی اقتصاد کشور است 
که به کاهش هزینه ها، ادغام بازارها و تحرک پذیری 
می کند  کمک  کارآیی  ارتقای  به  تولید  نهاده های 
و توزیع درآمد را بهبود می بخشد. مدیران شهری 
مانع  مهمترین  به  عنوان  منابع  کمبود  بر  همواره 
توسعه حمل  ونقل شهری تاکید دارند که توسعه این 
زیرساخت  ها نیازمند سرمایه گذاری  های گسترده  

است. 

اجتماعی

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم تاکید کرد

برخورد جدی و قاطع با شکارچیان و متخلفان 
زیست محیطی 

مدیرکل حفاظت محیط زیست قم از برخورد جدی و قاطع با شکارچیان و متخلفان 
زیست محیطی در مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع و تالاب های  این استان خبر داد و 
گفت: به منظور جلوگیری از انجام هرگونه تخلف زیست محیطی، نظارت و پایش در مناطق 
و زیستگاه های حساس استان به صورت شبانه روزی انجام می شود و بر اساس قوانین و 
ضوابط با متخلفان قاطعانه برخورد خواهد شد و پرونده تخلفات آنها به مراجع قضایی ارجاع 
داده می شود.  سید رضا موسوی مشکینی با اشاره به انجام عملیات سرشماری تابستانه 
حیات وحش در مناطق تحت مدیریت استان گفت: سرشماری حیات وحش ویژه پستانداران 
با حضور جمعی از محیط بانان و کارشناسان این اداره کل در مناطق و زیستگاه های طبیعی 

استان قم انجام شد. 
وی در ادامه افزود: در عملیات سرشماری حیات وحش که به صورت پیمایشی و مشاهده 
مستقیم انجام می پذیرد، آمار دقیق تمامی پستانداران در زیستگاه های طبیعی قم احصاء 
شده و وضعیت تغذیه، آبشخورها و بیماری های احتمالی در این مناطق نیز مورد بررسی قرار 
می گیرد.  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به اهمیت تهیه و تدوین آمار 
دقیق از وضعیت گونه های گیاهی و جانوری و زیستگاه های طبیعی در جهت برنامه ریزی 
و مدیریت هدفمند مناطق تحت مدیریت، خاطرنشان کرد: در ماههای آینده با شروع فصل 

مهاجرت پرندگان، سرشماری پرندگان کنارآبزی نیز در تالاب های استان انجام می شود. 
وی همچنین تصریح کرد: وجود انواع پستانداران از جمله کل و بز، قوچ و میش، گرگ 
و روباه، کفتار، انواع خارپشت و جوندگان، انواع خزندگان، انواع پرندگان بومی و مهاجر و 
همچنین گونه های متنوع و متعدد گیاهی، باعث شده تا استان قم دارای یکی از متنوع ترین 
زیستگاه های طبیعی در کشور بشمار آمده و همین امر لزوم توجه هرچه بیشتر به محیط 
زیست طبیعی استان را به خوبی نشان می دهد.  موسوی در پایان از برخورد جدی و قاطع با 
شکارچیان و متخلفان زیست محیطی در مناطق حفاظت شده و شکار ممنوع و تالاب های 
استان قم خبر داد و گفت: به منظور جلوگیری از انجام هرگونه تخلف زیست محیطی، نظارت 
و پایش در مناطق و زیستگاه های حساس استان به صورت شبانه روزی انجام می شود و بر 
اساس قوانین و ضوابط با متخلفان قاطعانه برخورد خواهد شد و پرونده تخلفات آنها به مراجع 
قضایی ارجاع داده می شود.  گفتنی است مناطق تحت مدیریت استان قم شامل منطقه 
حفاظت شده پلنگ دره با وسعت 32 هزار هکتار، منطقه شکار ممنوع کهک با وسعت 33 
هزار هکتار، منطقه شکار ممنوع کهندان با وسعت 54 هزار هکتار، تالاب شکار ممنوع حوض 
سلطان با وسعت 37 هزار هکتار و منطقه شکار ممنوع مسیله با وسعت 60 هزار هکتار است. 

مدیرعامل  شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان :

ورزش های همگانی نقش موثردر تقویت 
روحیه کارکنان دارد  

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان موفق به کسب رتبه برتر در زمینه توسعه ورزش ، 
سلامتی و نشاط کارکنان در بین شرکتهای صنعت آب و برق در کشور گردید.

مدیرعامل  شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با اشاره به اهمیت پرداختن کارکنان به 
ورزش اعلام کرد: در چند سال اخیر یکی از اولویتهای شرکت آبفا استان اصفهان توسعه 
ورزش به ویژه ورزش همگانی بوده است که دراین راستا حضور کارکنان آبفا اصفهان در 
مسابقات سراسری وازت نیرو در رشته های فوتسال،والیبال،آمادگی جسمانی ، دومیدانی 
و..... بوده است. مهندس هاشم امینی توسعه ورزش همگانی را بسیار مهم خواند و اعلام 
کرد:. ورزش های همگانی نقش موثر در سالم سازی جامعه و تقویت روحیه کارکنان دارد  
به همین دلیل  در چند سال اخیر پرداختن  کارکنان به ورزش  پیاده روی،دوچرخه سواری 
کوهپیمایی بیش از پیش در دستور کار قرار گرفت. وی  کم تحرکی را عامل بسیاری از 
بیماریها دانست و عنوان کرد: تردیدی وجود ندارد که انجام مداوم ورزش می تواند مانع مرگ 
های ناگهانی شود و اگر انجام ورزش های همگانی مانند پیاده روی منظم و روزانه تبدیل به 
عادتی همیشگی برای شود، شاهد کاهش آمار بیماریها  خواهیم بود. که این امر نقش بسزایی 
در افزایش بهره وری دارد.  مدیرعامل شرکت آبفا استان اصفهان به برنامه ریزی ها و اقدامات 
که می تواند منجر به  افزایش علاقمندی بیشتر کارکنان برای انجام ورزش شود  پرداخت 
و تصریح کرد:، فراهم آوردن امکانات و تجهیزات  ورزشی استاندارد در محل باشگاه ورزشی 
باران که یکی از مجهز ترین باشگاههای ورزشی در سطح استان محسوب می شود.یکی از 
اقدامات در این زمینه به شمار می آید.این درحالیست که فضا و محیط ستاد مرکزی هم 
به گونه ایی طراحی شده که بسیاری کارکنان صبح ها قبل از ساعت اداری پیاده وری می 
کنند.  مهندس امینی با بیان اینکه در سال های اخیر با استقرار چندین دستگاه  در با شگاه 
بدنسازی  شرکت توانسته نقش موثری در ایجاد علاقمندی بیشتر کارکنان به انجام مستمر 
ورزش داشته باشد. بطوریکه این امر نقش قابل توجهی در ترغیب کارکنان به ورزش داشته  و 
افزایش تعداد  کارکنان به ورزش کردن را بهمراه داشته است .   وی بیان کرد: در سال های 
اخیر و با برنامه ریزی با اداره کل   ورزش و جوانان استان  وبرخی هیاتهای ورزشی و نهادها 
مانند شهرداری به منظور توسعه ورزش همگانی ،برگزاری پیاده روی خانوادگی ،کوهپیمایی 
و دوچرخه سواری با هدف  نهادینه کردن ورزش  و توجه به موضوع مهم مدیریت مصرف 
بهینه آب  انجام شد.  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان با اشاره  به  برگزاری 
کوه گشت خانوادگی با موضوع مدیریت مصرف بهینه آب   اعلام کرد: در تابستان  سال جاری 
همایش کوه گشت خانوادگی  عمومی با موضوع  مدیریت  بهینه آب در اصفهان برگزار شد 
تا مردم به این باور برسند که باید آب را بهینه مصرف کنند و  به ورزش کردن هم بپردازند تا 

سلامت روح وجسم آنها تضمین شوند.

سرپرست سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری اصفهان:

فاز دوم سامانه شهرسازی و درآمد
 شهرداری اصفهان اجرا می شود

سرپرست سازمان فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری اصفهان با اشاره به نشست 
مشترک معاون شهرسازی و معماری شهرداری و مدیران ارشد این حوزه با مدیران و معاونین 
سازمان فاوا به نتایج حاصل شده اشاره کرد و گفت: نرم افزار یکپارچه شهرسازی به منظور 
ارایه خدمات سریع و شفاف در زمینه صدور مجوز و گواهی، محاسبات عوارض و تراکم 
ساختمانی، مدیریت تخلفات ساخت و ساز شهری، مدیریت عملکرد مهندسین ناظر، ارایه 
اطلاعات از آخرین وضعیت ملک و پتانسیل ساخت و...  به عنوان هسته اصلی و از ارکان 
مدیریت شهری به شمار رفته و از این جهت نزد مدیران، کاربران و شهروندان از جایگاه ویژه 
ای برخوردار است.  وی با بیان اینکه سازمان فاوا، معاونت شهرسازی و معماری و مدیریت 
درآمد معاونت مالی و اقتصادی شهرداری اصفهان سه رکن تامین سامانه مکانیزه شهرسازی 
و درآمد بوده و  اجرا و بهره برداری این نرم افزار را در مناطق پانزده گانه شهرداری اصفهان  
به سرانجام رسانده اند، افزود: دسترسی به آخرین نقشه های شهری، دسترسی به پتانسیل 
ملک، ارایه خدمات از راه دور دستور نقشه، پرداخت عوارض نوسازی و کسب، مشاهده تصاویر 

پرونده ملک و... از ویژگی های مهم ارایه خدمات به شهروندان در این سامانه می باشد.
دکتر بهروز ارباب شیرانی درباره دیگر قابلیت های این نرم افزار اظهار کرد: این سامانه قابلیت 
اعمال قوانین و ضوابط شهرسازی به همراه مدیریت فرایندها، مدیریت فرمول های محاسباتی 
و اعتبارسنجی، ایجاد یکپارچگی عملیاتی درون و برون سیستمی از گام های اساسی بوده 
اند که در راستای اجرای این سیستم برنامه ریزی و پیاده سازی شده و در اختیار کاربران در 

کلیه سطوح قرار گرفته است.
 وی با اشاره به ایجاد یکپارچگی درون سیستمی در این سامانه یاد آور شد: در این راستا 
ارتباط بین زیر سیستم های حوزه شهرسازی مانند عوارض ساختمانی، ماده صد و امور 
مهندسین ناظر با حوزه درآمد در زیر سیستم خزانه داری، ارتباطات تعاملی آنها شناسایی 
و برنامه ریزی شده است. ارباب شیرانی همچنین از ایجاد یکپارچگی عملیاتی بین دستگاه 
های مختلف بدون حضور فیزیکی شهروندان خبر داد و بیان داشت:  در این زمینه تا کنون 
فی مابین شهرسازی مناطق شهرداری اصفهان با بیمه و اداره برق ارتباطاتی ایجاد شده و 
هم اکنون در حال اجرای آزمایشی طرح یکپارچگی عملیات بین این سازمان ها هستیم که 
امید است در آینده ای نزدیک بانک ها ، اداره ثبت ، مخابرات و ... نیز پس از حصول توافق 

به این سامانه بپیوندند.
سرپرست سازمان فاوا شهرداری اصفهان در پایان با تببین چشم انداز نرم افزار هوشمند 
شهرسازی و درآمد شهرداری تصریح کرد: در اجرای فاز دوم این پروژه با در نظر گرفتن رفع 
دغدغه های مردمی و جذب نظرات کارشناسی جهت حرکت به سمت شهرهوشمند در 
صددیم تا خدماتی جدید و شایسته را با سرعت و دقت بیشتر به شهروندان عزیز اصفهان ارائه 

داده و تا پایان سال جاری شاهد بهره برداری از فاز دوم این سامانه باشیم.

رئیس اداره آموزش حفاظت محیط زیست استان قم

محیط بانان قمی دست به اسلحه شدند
رئیس اداره آموزش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دوره آموزشی »شناخت و کار 
با اسلحه سازمانی« با حضور محیط بانان استان قم در منطقه میدان تیر سپاه امام علی ابن 

ابیطالب)ع( برگزار شد. 
 به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت حیط زیست استان قم، سید علی سیفی در 
سخنانی اظهار داشت: دوره آموزشی »شناخت و کار با اسلحه سازمانی« در بخش میدانی، با 

حضور محیط بانان استان قم برگزار شد. 
 وی با بیان اینکه این دوره آموزشی در میدان تیر سپاه امام علی بن ابیطالب)ع( قم برگزار 
شد، خاطرنشان کرد: بخش تئوری این دوره آموزشی نیز پیش از این برای محیط بانان اداره 

کل حفاظت محیط زیست استان قم برگزار شده بود. 

 جانشین معاون آموزش جامعة المصطفی العالمیه  اعلام کرد

تحصیل 50 هزار طلبه از 110 ملیت
 در جامعة المصطفی

جانشین معاون آموزش جامعة المصطفی العالمیه گفت: در حال حاضر 50 هزار طلبه از 
110 ملیت در جامعة المصطفی مشغول به تحصیل اند.

حجت الاسلام والمسلمین مجید خالق پور ظهر دیروز در نشست خبری در جمع 
اصحاب رسانه با اشاره به بازگشایی سال تحصیلی جدید در 4 مهر ماه و تجلیل از 30 
طلبه غیر ایرانی نخبه گفت: جامعة المصطفی العالمیه فعالیت های علمی و پژوهشی 
بی شماری در سطح بین المللی دارد، فارغ التحصیلان غیر ایرانی در جامعة المصطفی 
العالمیه در بسیاری از رده های بلند پایه علمی و مسئولیت های مختلف مشغول به فعالیت 
هستند و حضور نیروهای این مرکز در تصمیم گیری های متعدد و قانون گذاری و مسائل 
مدیریتی در جامعه اثربخش است. وی تصریح کرد: با وجود تنوع فرهنگی به واسطه حضور 
طلاب از ملیت های گوناگون مدیریت خوبی در حوزه های علمی و فرهنگی و آموزشی 
و پژوهشی صورت می گیرد در این راستا دشمن نیز حساسیت های ویژه ای نسبت به 
جامعة المصطفی العالمیه دارد. حجت الاسلام والمسلمین خالق پور اظهار کرد: در حال 
حاضر 50 هزار طلبه از 110 ملیت در جامعة المصطفی مشغول به تحصیل اند در حدود 
50 هزار طلبه نیز فارغ التحصیل شده اند؛ امسال نیز سال تحصیلی را با شعار آموزش 
اثربخش آغاز می کنیم. وی بیان کرد: 183 مرکز در داخل و خارج از کشور همکاری علمی 
با جامعة المصطفی دارند و در حدود 500 مرکز علمی زیرمجموعه این مرکز فعال است که 
62 مرکز را تاسیس کرده ایم و بقیه به صورت پیوسته و ناپیوسته همکاری دارند. جانشین 
معاون آموزش جامعة المصطفی العالمیه خاطرنشان کرد: مقاطع نظام آموزشی این مرکز 
به صورت سطح رشته ای و نظام سنتی از سطح 1 تا 5 تعریف می شود همچنین جامعة 
المصطفی العالمیه به سه شیوه برنامه های آموزشی خود را ارائه می کند. وی گفت: این 
شیوه ها به صورت حضوری و غیرحضوری و مجازی است هم اکنون 170 رشته فعال 
داریم و امسال نیز 140 رشته فعال می شود ضمن اینکه 400 رشته متناسب با نیازهای 
ملیت های مختلف در 6 حوزه دانشی طراحی می شود. حجت الاسلام والمسلمین خالق 
پور افزود: در سال تحصیلی جدید 1300 طلبه غیر ایرانی ورودی داشتیم در فرآیند جذب 
طلبه افراد از طریق سامانه سمپا ثبت نام می کنند و گزینش می شوند. وی اظهار کرد: 
در سال جاری 99 درصد این طلبه ها در دوره بلند مدت و یک درصد در دوره های کوتاه 
مدت و مجازی مشغول به تحصیل می شوند. جانشین معاون آموزش جامعة المصطفی 
العالمیه بیان کرد: تاکنون 6 هزار پایان نامه و رساله توسط طلبه ها دفاع و یک هزار کتاب و 
اثر توسط مراکز جامعه المصطفی تالیف شده ست. وی عنوان کرد: در این مرکز 300 استاد 
برجسته حوزه هدایت و آموزش را بر عهده دارند و تعدادی از اعضای هیات های علمی و 

حق التدریسی نیز فعالیت دارند.

در آبان ماه سال جاری در قم 

همایش ملی دیدگاه های علوم قرآنی
 آیت الله  فاضل لنکرانی)ره( برگزار می شود 

دبیر همایش ملی دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله  فاضل لنکرانی)ره( از برگزاری این 
همایش در آبان ماه سال جاری در قم خبر داد. 

ملی  والمسلمین محمدحسین عظیمی در نشست خبری همایش   حجت الاسلام  
دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله فاضل لنکرانی)ره( که ظهر دیروز در مرکز فقهی ائمه 
اطهار)ع( برگزار شد، با بیان اینکه ملتی استوارتر، پایدارتر و محکم تر است که آیینش را در 
همه زمینه ها از قرآن کریم برداشت کرده باشد، اظهار داشت: ازجمله این زمینه ها فقه بوده 

و فقیهی دارای علم بیشتر و گسترده تری است که بهره بیشتری از قرآن کریم برده باشد.
وی فقه شیعی را به دلیل بهره برداری گسترده از قرآن کریم بسیار قوی برشمرد و افزود: 
فقه شیعه دارای گستردگی و پویش بالایی است چراکه فقه شیعه برداشت ها و تفسیرهای 

عمیقی نسبت به قرآن کردیم داشته و این مهم سبب استحکام این مذهب بوده است.
دبیر همایش ملی دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله  فاضل لنکرانی)ره( ابراز کرد: همایش 
ملی دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله  فاضل لنکرانی)ره( را طراحی کرده و با هدف نشان 
دادن رابطه مرجعیت، فقاهت و فقیهان با قرآن و همچنین روشن سازی مردم از اینکه 
فقهای شیعه طبق قرآن کریم فتوا داده و فقه شیعه فقهی قرآنی است را برگزار خواهیم کرد. 
عظیمی با اشاره به علم گسترده آیت الله فاضل لنکرانی نسبت به قرآن کریم خاطرنشان 
کرد: آیت الله فاضل لنکرانی دیدگاهی قرآنی دارند که می تواند برای دانشگاهیان و اهالی 
حوزه جالب، شنیدنی و مورداستفاده باشد. وی با اشاره به اینکه سال آینده نیز همایشی 
بزرگتر درباره دیدگاه های قرانی آیت الله فاضل لنکرانی و استفاده ایشان از آیات را خواهیم 
داشت، افزود: دبیر علمی این همایش حجت الاسلام  والمسلمین محسن قمر زاده و دبیر 
اجرایی همایش ملی دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله  فاضل لنکرانی)ره( و حجت الاسلام  
والمسلمین سید عبدالوهاب مسترجمی خواهند بود.حجت الاسلام  والمسلمین محسن قمر 
زاده  دبیر علمی این همایش، آیت الله فاضل لنکرانی را عالمی انقلابی و عمیق برشمرد و 
گفت: از همین جا دعوت می شود که تمامی مراکزی که در زمینهٔ قرآن و تفسیر فعالیت 
هستند در این همایش شرکت کرده و مقالات خود را به این همایش ارائه کنند. دبیر 
اجرایی همایش ملی دیدگاه های علوم قرآنی آیت الله  فاضل لنکرانی)ره( نیز با بیان اقدامات 
اجرایی این همایش ادامه داد: تشکیل دبیرخانه برای پایش اطلاعات، اخذ مجود isc )پایگاه 
استنادی علوم جهان اسلام( و برگزاری جلسات کمیته علمی و فقهی ازجمله اقدامات 
اجرایی این همایش بوده است. حجت الاسلام  والمسلمین سید عبدالوهاب مسترجمی ادامه 
داد: مهلت ارسال آثار تا یکم آذرماه و زمان برگزاری همایش در روز 18 آبان ماه مصادف با 

ایام فاطمیه در مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( خواهد بود.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم  اعلام کرد

برخورد شدید با گران فروشی و احتکار 
صنایع پتروشیمی در قم 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: با واحدهایی که احتکار یا عدم 
عرضه مواد اولیه صنایع پتروشیمی داشته اند برخورد شده و سهمیه آن ها برای توزیع مواد 

اولیه قطع و پرونده های تخلف آن ها نیز به تعزیرات حکومتی ارسال می شود. 
 محمود سیجانی با اشاره به برخی از مشکلات حوزه پتروشیمی استان اظهار داشت: 

تأمین مواد اولیه یکی از نیازهای اساسی واحدهای پتروشیمی قم است.
وی با تأکید بر نیاز واحدهای پتروشیمی استان به مواد اولیه افزود: حقیقت این بوده که 
استان قم در مبحث پتروشیمی وابسته و نیازمند به مواد اولیه برای ادامه فعالیت و پویایی 
اقتصادی است و کمبود این مواد می تواند بخشی از فعالیت های واحدهای پتروشیمی 
موجود در استان را با خلل روبه کند. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با 
اشاره به مشکل استان در تأمین مواد اولیه واحدهای پتروشیمی گفت: استان در تأمین مواد 
اولیه واحدهای پتروشیمی دچار مشکل بوده که این مسئله فقط شامل قم نیست و در تمام 
کشور این کمبود وجود دارد. سیجانی با بیان حمایت استان از واحدهای بزرگ پتروشیمی 
خاطرنشان کرد: برخی از واحدهای پتروشیمی موجود در استان قم از جمله واحدهای 
بزرگ و مهم در نوع خود محسوب می شود که ظرفیت های اشتغال در آن ها نیز قابل توجه 
است واحدهای پتروشیمی بزرگ قم از برندهای موفق و صادراتی کشور محسوب می شوند.

وی برخی از مهم ترین عوامل کمبود مواد پتروشیمی در استان را مورد توجه قرار داد و 
ابراز کرد: کمبود این مواد در قم علل متعددی داشته که در این  بین افزایش تقاضا برای 
صنایع پتروشیمی از اهمیت بیشتری نسبت به عوامل دیگر است، روند فزاینده تقاضا برای 
صنایع پتروشیمی عامل مهم کمبود این صنایع در استان قم است. رئیس سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان قم با اشاره به تأمین بخشی از ارز مورد نیاز سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان از طریق فروش صنایع پتروشیمی ابراز کرد: صادرات صنایع پتروشیمی 
یکی دیگر از عوامل مهم کمبود آن در بازار بوده که به نوبه خود سبب گرانی این محصول 
و معطلی برخی واحدهای تولیدکننده شده است.  سیجانی با تأکید بر برخورد سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان قم با احتکار صنایع و مواد اولیه پتروشیمی خاطرنشان 
کرد: با واحدهایی که احتکار یا عدم عرضه مواد اولیه صنایع پتروشیمی داشته اند برخورد 
شده و سهمیه آن ها برای توزیع مواد اولیه قطع و پرونده های تخلف آن ها نیز به تعزیرات 
حکومتی ارسال می شود. رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم با اشاره به 
برخورد شدید گران فروشی محصولات پتروشیمی تأکید کرد: درصورتی که مشتریان شاهد 
عرضه محصولی با قیمت بیشتری نسبت به قیمت درج شده در محصول باشند می توانند 
فاکتور خرید را به صورت مستند به سازمان صنعت، معدن و تجارت استان ارسال کنند 
تا بازرسان این سازمان و اداره کل تعزیرات حکومتی با شدیدترین حالت ممکن با افراد و 

واحدهای عرضه متخلف برخورد کنند.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم  مطرح کرد

افزایش درخواست ها برای تحت پوشش قرار 
گرفتن در قم 

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: ناملایمات اقتصادی اخیر در 
کشور سبب شده تا حجم درخواست ها برای دریافت کمیته امداد دو برابر شود. 

 افشین پایانی فر ، کمیته امداد را یک سازمان پویا دانست و اظهار داشت: کمیته امداد 
به عنوان یک کلینیک فقرزدایی در جامعه عمل کرده و وظیفه دارد افرادی را که از لحاظ 
مالی برای جامعه ناکارآمد بوده را در دوره های زمانی مختلف بازتوان کرده تا فرد بتواند به 
عنوان یک مهره مولد در جامعه زندگی کند. قائم مقام اداره کمیته امداد استان قم با بیان 
اینکه میانگین آمار افراد تحت پوشش کمیته امداد استان قم در سال گذشته افزایش داشته 
است، افزود: در سال 95 طبق دستور دولت مبنی بر کاهش آمار مستمری بگیران کمیته 
امداد، آمار این خانواده ها در قم به حدود 14 هزار خانوار رسید که امسال با توجه به عدم 
پیشگیری سیاست انقباضی در جمعیت این خانوارها، این آمار نزدیک به 17 هزار خانوار 
رسیده که با احتساب خانواده های معیشت بگیر از کمیته امداد استان، تعداد خانواده های 

تحت پوشش به 22 هزار خانوار و تعداد افراد آن به 36 هزار نفر  رسیده است.

آگهی احضار متهم 
اول  بایگانی 970889 شعبه  به شماره  در پرونده شماره 9709988340400832 
دادگاه عمومی بخش بیستون آقای توفیق محمودی فرزند عبداله و خانم اختر حمیدی 
فرزند علی علیه آقای کیانوش رزمجو به آدرس مجهول المکان به اتهام ضرب و جرح ورود 
به عنف تحت تعقیب قرار دارد با توجه به معلوم بودن محل اقامت وی و عدم ابلاغ احضاریه 
و عدم دسترسی به او ، طبق ماده 174 قانون آیین دادرسی کیفری ، مراتب یک نوبت در 
روزنامه کثیر الانتشار آگهی و متهم ظرف 1397/8/5 ساعت8/30 صبح احضار شود . پس 

از انقضا مهلت مذکور تصمیم لازم گرفته خواهد شد . 
رئیس دادگاه عمومی بخش بیستون - یعقوب حبیبی شمس

تغییراتی که در بحث قیمت تضمینی خرید برق وجود دارد سبب شده به طور عملی 
سرمایه گذاری در زمینه تکنولوژی تولید انرژی از پسماند با جذابیت لازم مواجه نباشد.

تولید زباله با نحوه مصرف کالا ارتباط مستقیم دارد که در این زمینه لازم است به الگوی 
مصرف توجه کرد. با توجه به حجم بالای تولید پسماند برنامه ریزی و تدبیر مناسب در این 
زمینه یک ضرورت محسوب می شود و در این خصوص مدیریت پسماند یکی از شاخص های 

توسعه یافتگی محسوب می شود.
کاهش تولید پسماند از جمله مباحث مهم محسوب می شود که در این زمینه می توان در 
حوزه مدیریت پسماند برنامه ریزی کرد و در زمینه استیصال برق اقداماتی انجام داد البته 

سرمایه گذاران با مشکلاتی در این حوزه مواجه هستند.
*پیگیری افزایش میزان تفکیک زباله های خشک 

حسن بختیاری، رئیس کمیته محیط زیست شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه روزانه 
در حدود 750 تن زباله در قم تولید می شود اظهار کرد: بخش قابل توجهی از پسماندهای 
خشک و باارزش نیز در این حجم پسماند وجود دارد که بر همین اساس مدیریت پسماند 
از سیاست های اصلی شهرداری قم در زمینه تفکیک زباله های خشک و با ارزش در مبدأ 

محسوب می شود.
وی خاطرنشان کرد: عدم تفکیک پسماند در مبدأ و مقصد منجر می شود که بخشی از 
زباله های با ارزش دفع شود بنابراین از سیاست هایی که مجموعه شورا و شهرداری پیگیری 
می کند این است که بتواند سهم و میزان تفکیک زباله های خشک و با ارزش در مبدأ یا 

مقصد را افزایش دهد.
رئیس کمیته محیط زیست شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه با تفکیک زباله از 
مبدأ حجم زباله هایی که باید در سایت ها دفع شود کاهش پیدا می کند گفت: این کار 
از سال گذشته به طور مشخص با برنامه ریزی جدی تر شروع شده و اکنون حدود 10 
درصد زباله تولیدی در مبدأ تفکیک و جداسازی می شود که برنامه ریزی و هدف گذاری 
بر این اساس است که تا پایان سال تفکیک زباله تولیدی در مبدأ حداقل به 15 درصد 

افزایش پیدا کند.
 *استفاده از تکنولوژی های تولید انرژی از پسماند

وی عنوان کرد: در حدود 70 تن در روز زباله خشک و با ارزش در واقع در قالب تفکیک 
از مبدأ با مشارکت شهروندان، شرکت ها و سرویس هایی که در این حوزه کار می کنند 

جداسازی خواهد شد.
بختیاری با اشاره به سیاست گذاری ها در حوزه دفع پسماند گفت: سیاست ها بر این اساس 
است که به سمت استفاده از تکنولوژی های تولید انرژی از زباله حرکت کنیم که این کار باید 

در قالب سیستم های هاضم پسماند یا زباله سوز روی دهد.
  *نبود تناسب بین خرید برق و سود بخش خصوصی

نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: تغییراتی که در بحث قیمت تضمینی 
خرید برق وجود دارد سبب شده به طور عملی سرمایه گذاری در این بخش نیز با جذابیت 
لازم مواجه نباشد. باید در نظر داشت این کار بدون سرمایه گذاری بخش خصوصی قابل 

انجام نیست.
وی عنوان کرد: یک یا دو مرحله فراخوان سرمایه گذاری در این بخش اعلام شد ولی 

متأسفانه به طور عملی این کار هنوز اجرایی نشد.

بختیاری با اشاره به مشکلات تغییرات قیمت ارز و اقتصادی نبودن قیمت خرید تضمینی 
برق گفت: قیمت هایی که دولت برای خرید برق تولیدی از خازن ها و سیستم ها گذاشته 
با حجم سرمایه گذاری مورد نیاز و برگشت سود بخش خصوصی تناسب ندارد بنابراین با 

استقبال مواجه نشده است.
وی به نقش مردم در زمینه تفکیک زباله از مبدأ اشاره کرد و افزود: این نقش به طور عمده 
NGO به تفکیک زباله از مبدأ برمی گردد که در این راستا فرهنگ سازی از سوی سمن ها و

هایی که با مجموعه سازمان پسماند همکاری دارند انجام می شود.
نایب رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: شرکت های جمع آوری کننده پسماند 
خشک نیز بر اساس تکالیفشان فرهنگ سازی می کنند. هر اندازه مشارکت مردم در این 

بخش بیشتر شود و توسعه پیدا کند بهتر می توان در این بخش سرمایه گذاری کرد.
وی عنوان کرد: با توجه به اقدامات خوبی که در زمینه فرهنگ سازی تفکیک زباله خشک 
از مبدأ انجام شده اکنون میزان جمع آوری زباله خشک و باارزش به 10 درصد رسیده و 
همچنین برنامه ریزی لازم در دستور کار قرار گرفته تا این میزان به 15 درصد تا پایان سال 
برسد. به گفته بختیاری برای حفاظت از محیط زیست شهرمان شهرداری باید پسماند 
را با روش علمی اجرایی و مدیریت کرد و برنامه ریزی لازم را در این بخش داشته باشیم. 
همچنین می توانیم از روش های دیگری مانند تولید کمپوست استفاده کنیم که روش های 

ساده تر محسوب می شود.
موضوع تولید انرژی از پسماند به عنوان راهکاری برای استفاده بهینه و بهره برداری از 
پسماند است که در همه مکان ها اجرا شده بنابراین باید به این سمت حرکت کنیم تا بتوان 

شرایط اقتصادی بهتری در این بخش رقم زد.
برای سرمایه گذاری در حوزه استحصال انرژی از پسماند باید قیمت خرید تضمینی برق 
افزایش پیدا کند که برای این امر لازم است موانع موجود از سر راه را کنار زد تا بتوان با 
تبدیل طلای کثیف به انرژی گام های مؤثری در زمینه صرفه جویی در مصرف انرژی های 

طبیعی برداشت.

موانع تبدیل طلای کثیف به انرژی

وقتی سرمایه گذاری جذاب نیست
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وقتی سلبریتی ها مداح می شوند 

مداح خواننده یا خواننده مداح 
هنگامه  ملکی

سال هاست که با آمدن محرم مداحی های مختلفی را از ورزشکاران و هنرمندان 
می بینیم و می شنویم، تا جایی که امروزه این مسأله امری عادی تلقی می شود. هر 
ساله وقتی به ماه محرم نزدیک می شویم، مداحان برای ساخت نوحه های جدید و 
تأثیرگذار به تکاپو می افتند. اما این امر به تازگی تنها به قشر مداحان مختص نمی شود. 
چند سالی است که چهره های هنری و ورزشی بسیاری در این ایام میکروفون به دست 
شده اند و مداحی می کنند. دیگر حضور سلبریتی ها در دسته ها و محافل عزاداری 
تنها به تقسیم نذورات یا پوشیدن لباس عزاداری خلاصه نمی شود. پیروز ارجمند، 
آهنگساز و موسیقی شناس درباره مداحی خوانندگان پاپ که امروزه هم تاحدودی 
مرسوم شده است، به خبرنگار »ایرناپلاس« گفت: در دوره صفویه به دلیل محرومیتی 
که برای موسیقی پیش آمد و موسیقی ممنوعیت پیدا می کند، موسیقیدان های ایرانی 
آواها، مقام ها و آوازهایی را که در آن زمان مرسوم بود را به مداحان، روضه خوانان و 
تعزیه خوانان آموزش می دادند و به آن ها می سپردند. بدین وسیله موسیقی ایرانی وارد 
شیوه مداحی، نوحه خوانی، تعزیه خوانی و روضه خوانی می شود. در دوره های بعدی و در 
دوران پهلوی و معاصر مجدداً ممنوعیتش که از اواخر دوره قاجار وجود داشته، برداشته 
می شود. ما می بینیم نسل زیادی از خوانندگان از خاندان مداحان هستند. مثلًا در 
اصفهان تاج اصفهان به اسم تاج الواعظین بود. یعنی ایشان در اصل از خانواده واعظین 
و اهل منبر هستند یا در اقبال السلطان و ظلی تعزیه خوان و مداح بوده اند. نسل اول 
خوانندگان سنتی ما عموماً مداحی می کردند و تعزیه خوان و نوحه خوان هم بوده اند. اما 

الان برعکس شده است، یعنی خوانندگان ما به سمت مداحی روی آورده اند. 

*  اهداف خوانندگان
ارجمند با اعلام اینکه موسیقی پاپ یک موسیقی مردمی است، خاطرنشان کرد: چون 
موسیقی پاپ موسیقی مردمی است، طبیعتاً مداحی خوانندگان در جریان یک آیین 
کهنی که ریشه در باورها و اعتقادات ما دارد و خیلی هم فراگیر است و طرفداران بسیاری 
هم دارد، از دو مرحله می گذرد؛ خوانندگان پاپ دنبال مخاطبان جدید و فروش بلیت ها و 
جذب مخاطبان جدیدی برای سالن های کنسرتشان می گردند که این را از قشر مذهبی 
و افرادی که گرایش های مذهبی دارند فراهم کنند. فرضیه دیگر این است که بر اساس 
اعتقاد قلبیشان می توانند این روش ابزاری برای خوانندگی شان باشد. تقریباً در چهار سال 
اخیر خیلی از آثاری می بینید در مداحی و نوحه خوانی اجرا می شود که از ترانه های پاپ و 
محلی و سنتی روز هستند و می بینیم که شعرشان تبدیل به مداحی ها می شود.ارجمند 
در پاسخ به این پرسش که آیا خوانندگان فنون مداحی را دارند یا خیر؟ افزود: خوانندگان 
پاپ تکنیک قوی تری از مداحان دارند. اما تعداد مداحانی که سعی کردند از تکنیک پاپ 
استفاده کنند بیشتر است. مثلًا بنیامین خواننده ای که از مداحی می آید در صورتی که 
چند نفر از مداحان ما توانستند به موفقیت بنیامین دست پیدا کنند. بنابراین، خوانندگی 
پاپ سخت تر از مداحی است. لذا مداحی خوانندگان کار سختی نیست و می تواند ارتباطی 

احساسی تر با مخاطب برقرار کند.

* فوتبالیست هایی که مداح شدند
فرهاد کاظمی، مربی سرشناس فوتبال که زمانی هدایت تیم سپاهان اصفهان و پاس 
تهران را برعهده داشت، از جمله چهره های سرشناسی است که در هیأت های عزاداری 
مداحی می کرد. غلام پیروانی، مربی مطرح و سابق فجر سپاسی شیراز هم به گفته 
شیرازی ها ازجمله مداحان مخلص اهل بیت است که همیشه در برنامه های عزاداری خطه 
شیراز با همان هیبت حضور یافته و مداحی کرده است. اما نسل مداحان ورزشکار تغییر 
پیدا کرده است، امیرحسین صادقی، بازیکن اسبق استقلال که در سال های پایانی فوتبال 
خود قرار دارد و از شیفتگان مرحوم سید جواد طباطبایی)ذاکر( هم است، امسال در یکی 
از هیأت های تهران مداحی کرد. شایان مصلح، بازیکن کنونی تیم پرسپولیس هم در 
جایگاه مداحی قرار گرفت و نوحه ای را در باب قیام امام حسین در ظهر عاشورا ارائه داد. اما 
سیدمهدی سیدصالحی، بازیکن سابق دو تیم پرطرفدار پایتخت؛ استقلال و پرسپولیس 
هم از دیگر بازیکنانی بود که با حضور در برنامه »فرمول یک« با اجرای علی ضیا در آنتن 

تلویزیون مداحی کرد و فضای این برنامه را به کلی تغییر داد.

* بازخوانی نوحه های معروف
این نوحه خوانی ها فارغ از اینکه تا چه اندازه مناسب و مقبول عزاداری هاست و 
می توان تاثیرگذار باشد، به دلیل ادای آن ها توسط چهره های مطرح همیشه دیده شده 
است. البته اشعار و قطعات خوانده شده توسط این هنرمندان و فوتبالیست ها معمولًا 
بازخوانی یک نوحه معروف است و کمتر پیش می آید که قطعه جدیدی را مداحی 
کنند. در دهه اول محرم سال جاری هم فیلمی از نوحه خوانی خواننده مطرح این روزها 

موسیقی پاپ در فضای مجازی منتشر شد که با نظرات زیادی هم همراه بود. 

* بهنام بانی
بهنام بانی، خواننده پاپ کشور است که از مردادماه سال 95 با قطعه »علاقه خاص« 
به شهرت رسید. این خواننده که توانست با اولین کنسرت خود یک رکورد جدید 
در مارکت موسیقی ایران به ثبت برساند، سال گذشته و برای اولین بار فیلمی از 
مداحی اش در روستای »کلا« دامغان منتشر شد. وی امسال هم در صف عزاداری امام 

حسین )ع( در روز عاشورا و با خواندن قطعه ای از سریال »مختارنامه« مداحی کرد. 

* محمد اصفهانی 
محمدمهدی واعظی معروف به محمد اصفهانی، پزشک، خواننده و آهنگساز پاپ و 
سنتی ایرانی است. این خواننده کارنامه پرباری در زمینه موسیقی پاپ دارد. همکاری 
با ارکستر ملی، بهترین خواننده موسیقی پاپ، بهترین قطعه پاپ سنتی، دریافت 
تندیس بهترین تیتراژ تلویزیونی سال و... ازجمله افتخارات حرفه ای این هنرمند است. 
در ماه های محرم مداحی های بسیاری از وی شنیده شده است. صدای سوزناک این 
خواننده خوش صدا و استفاده از اشعار مناسب و ارزشمند، آثار مداحی این خواننده را 

بسیار تاثیرگذار و زیبا کرده است. 

* رضا صادقی
رضا صادقی، خواننده موسیقی پاپ، آهنگساز و ترانه سراست که فعالیت رسمی خود 
را پس از »مشکی رنگ عشقه« با انتشار آلبوم »پیرهن مشکی« آغاز کرد. این خواننده 
پرطرفدار که ابتدا کار خود را با تلاوت قرآن آغاز کرده است، اکثر روزهای تاسوعا و عاشورا 

را به زادگاه خود یعنی بندرعباس می رود و در آنجا به مداحی و عزاداری می پردازد. 

* بنیامین
بنیامین بهادری، خواننده موسیقی پاپ که فعالیت رسمی خود را از سال 85 آغاز 
کرد، توانست با سبک و اشعار متفاوتش جایگاه خود را درمیان دوست داران موسیقی پاپ 
پیدا کند. جالب است که این خواننده قبل از شروع به فعالیت حرفه ای خوانندگی، در 
سنین نوجوانی اش مداحی می کرده است. البته وی علاوه  بر مداحی، درباره محرم و امام 
حسین)ع( قطعاتی را برای محرم و امام حسین )ع( در آلبوم های خود منتشر کرده است.

* علیرضا طلیسچی 
علیرضا طلیسچی در بهمن 1384 به صورت حرفه ای وارد دنیای موسیقی پاپ 
شد. این خواننده که در میان جوانان طرفداران بسیاری پیدا کرده است، بیشتر 
علاقه مندانش وی را با قطعه »زمین گرمم کمته« می شناسند. طلیسچی بعد از مدت ها 
فعالیت توانست اولین آلبوم رسمی خود را با عنوان »دقیقه هام« منتشر کند. وی در 

محرم امسال قطعه ای به نام »علمدار« را در رثای امام حسین )ع( خوانده است.

* هدف این مداحی ها چیست؟
شاید مداحی خوانندگان و فوتبالیست ها به ظاهر امری عادی تلقی شود، اما باید دید 
که آیا این افراد به فنون اولیه مداحی  اشراف دارند و تا چه اندازه می توانند یک نوحه 
تأثیرگذار و ارزشمند را بخوانند. اصلًا هدف از انجام این امر چیست؟ معروف شدن و 
چرخیدن دست به دست فیلم های نوحه خوانی شان تا چه اندازه می تواند در این امر 
دخیل باشد؟ یا اینکه کاملًا به دلیل اعتقاد و احساس مذهبی شان مداحی می کنند؟ 
این امر چقدر می تواند مردم و جامعه را به سمت وسوی عزاداری های منطقی و به دور 

از افراط و اشتباه بکشاند؟

رئیس قوه قضائیه: نکتـه

نیروهای امنیتی به هیچ وجه نباید غفلتی داشته باشند

نصرت الله تاجیک کارشناس مسائل سیاست خارجی:

نباید از باز کردن باب مذاکره ترسی به خودمان راه دهیم 

رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه گوش دستگاه قضایی به 
فضاسازی ها بدهکار نیست،گفت: تخریب دستگاه قضایی، خیانت 

به امام )ره( و انقلاب است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از اداره کل روابط عمومی قوه 
قضاییه، آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی 
با تسلیت مجدد شهادت جمعی از هموطنانمان در جریان حمله 
تروریستی به رژه نیروهای مسلح در اهواز، برای مجروحان این 
حادثه بهبودی و سلامت آرزو کرد و گفت: اجانب و فراعنه منطقه 
و همچنین مزدورانی که در کشورهای غربی لانه کرده اند به 
دنبال ایجاد بحران در کشور ما هستند و بر این اساس تروریستها 
را به انجام چنین عملیاتی تحریک می کنند اما عملیات اخیر فاقد 
هرگونه ارزش نظامی بود و صرفاً مردم بی گناه غیرنظامی و برخی 
اعضای نیروهای مسلح را که در یک رژه نمادین شرکت کرده 
بودند به خاک و خون کشیدند که این امر نزد همه وجدان های 

بیدار در جهان محکوم است.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه سرشاخه های تیم تروریست 
ها و همه کسانی که تمهیداتی برای انجام این عملیات اندیشیده 
اند منتظر پاسخ قاطع جمهوری اسلامی و مجازات سنگین 
این اقدام باشند، افزود: از نیروهای امنیتی و انتظامی به صورت 
قاطعانه و جدی می خواهیم که در اسرع وقت کسانی را که 
به انجام این عملیات کمک کردند یا به هر نحو در آن شرکت 
داشته اند شناسایی کنند و به دستگاه قضایی بسپارند. رئیس 
کل دادگستری استان خوزستان و مجموعه قضایی این استان 
نیز برای محاکمه این عوامل آمادگی کامل دارند تا این افراد به 

اشد مجازات برسند.

* نیروهای امنیتی به هیچ وجه نباید غفلتی داشته 
باشند

آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه هیچ مجامله، تسامح و 
ترحمی نسبت به تروریست ها و حامیان آنها نخواهیم داشت، 
تاکید کرد: از نظر ما امنیت مردم به هیچ وجه قابل مسامحه 
نیست و بر این اساس به سازمان قضایی نیروهای مسلح نیز 
دستور داده ام که علل وقوع این حادثه تروریستی را بررسی کند. 
نیروهای امنیتی به هیچ وجه نباید غفلتی داشته باشند گرچه می 
دانیم که همه این عزیزان در گستره پهناور ایران اسلامی در حال 
تلاش شبانه روزی و اقدامات به موقع هستند تا با وجود مواجهه 
کشور با گروه های مختلف تروریستی در منطقه و توطئه های 
گوناگون برای آتش افروزی در داخل، امنیت را به بهترین نحو 
برقرار کنند. بر این مبنا انتظار این است که همانند همیشه مجال 

وقوع چنین حوادثی را به مزدوران و تروریست ها ندهند.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: کشورهای قارونی و فرعونی منطقه 
نیز که با خیال واهی گمان می کنند می توانند در کشور ما رخنه 
ای ایجاد کرده و مزدوران خود را برای برهم زدن امنیت جمهوری 
اسلامی به کار گیرند بدانند که این آرزو را به گور خواهند برد. 
آنها باید امروز تصویر تمام قد خود را در آیینه اظهارات رئیس 
جمهوری آمریکا ببینند که آنها را تحقیر می کند و هیچ استقلالی 
برایشان قائل نیست؛ چنانکه به صراحت گفته بود ا گر حمایت 
خود را از شما برداریم دو هفته هم دوام نمی آورید. این سخن 
خطاب به مدعی ترین کشور منطقه گفته شده و آنها را در زمینه 
قیمت نفت نیز تهدید کرده و گفته است که بدون ما هیچ قدرتی 

ندارید و دوام نمی آورید.
آیت الله آملی لاریجانی گفت: این کشورها بدانند که پاسخ 
جمهوری اسلامی به تحریکات آنها قاطع و شدید خواهد بود و 
ملت ما اجازه نمی دهد که با تهدید های مزورانه و موذیانه، امنیت 
کشور به چالش کشیده شود. امروز بحمدالله جمهوری اسلامی 
مقتدرتر از هر زمان دیگری در صحنه داخلی و بین المللی حضور 
دارد و نگرانی دشمن نیز از همین مسئله است که ایران به عنوان 

رکن رکین محور مقاومت در منطقه شناخته می شود.

رئیس قوه قضاییه بار دیگر با تاکید بر اینکه دستگاه قضایی 
این حرکات مذبوحانه آماده است، برای  به  برای پاسخ دادن 
شهدای حادثه تروریستی اهواز علو درجات، برای خانواده های 
آنان صبر جمیل و اجر جزیل و برای مجروحان این حادثه شفای 
عاجل از درگاه حق تعالی مسئلت و ابراز امیدواری کرد که خداوند 
انتقام خون شهدای این عملیات تروریستی را از عوامل و محرکان 

آن بگیرد.
آیت الله آملی لاریجانی در ادامه سخنان خود با بزرگداشت 
هفته دفاع مقدس تصریح کرد: یاد و خاطره کسانی را که در راه 
ارزشهای الهی انقلاب و برای استقلال ایران اسلامی جان خود را 
فدا کردند و به فوز عظیم شهادت رسیدند و همچنین آنانی که 
با تقدیم بخشی از بدن خود اجازه ندادند ذره ای از خاک کشور 
از دست برود و نیز کسانی که بخشی از عمر خود را برای آزادی 
این کشور در اسارت گذراندند و نهایتاً همه کسانی که به نحوی 
در جبهه ها حضور داشتند و برای حفظ این آب و خاک جهاد 

کردند گرامی می داریم.
رئیس قوه قضاییه با بیان اینکه طبق وعده الهی، برای همه این 
اعمال مجاهدان در راه خدا ثواب فراوانی وجود دارد، افزود: آنچه 
امروز باید به آن بپردازیم این است که بررسی کنیم چگونه یک 
ملت در شرایطی بسیار دشوار توانست در مقابل دشمن غدار که 
از ناحیه شرق و غرب و حکومت های مزدور منطقه ای حمایت 
می شد، با دست خالی و در حالیکه تازه انقلاب کرده و هنوز 
برخی نهادهای کشور به استقرار کامل نرسیده اند، ایستادگی کند.

آیت الله آملی لاریجانی ادامه داد: نام ظاهری دشمن ایران در 
جنگ هشت ساله، صدام بود اما در باطن، شرق وغرب و برخی 
کشورهای منطقه بودند که صدام را تحریک به آغاز جنگ کردند 
و با حمایت های بی دریغ نظامی، مالی و امکاناتی، این جنگ را 

ادامه دادند.
رئیس قوه قضاییه با تاکید بر اینکه باید از ایستادگی ملت ایران 
در برابر چنین دشمنی رمزگشایی کرد، گفت: رمز این پیروزی، 
نهادینه شدن فرهنگ جهاد و شهادت، ولایت مداری و استقامت 
در وجود مردم ایران بود. آنچه از استقامت، جهاد و انتخاب شهادت 
به عنوان یک راه نورانی و متعالی توسط رزمندگان روایت می 
شود، برای بسیاری از عقول قابل تصور نیست در حالیکه چنین 

انتخابی عقلانی ترین انتخاب یک انسان معتقد و باورمند است.
آیت الله آملی لاریجانی در توضیح این سخن، اظهار کرد: اگر 
معتقد باشیم که از این عالم باید به عوالم دیگری قدم بگذاریم، 
عاقلانه ترین تصمیم این است که نورانی ترین و عالی ترین مسیر 

را انتخاب کنیم؛ چنانکه فرموده اند »و قد علمت أن أفضل زاد 
الراحل إلیک عزم اراده یختارک بها«. در این راستا می بینیم یک 
بسیجی ساده که از روستا آمده بود انتخابی کرد که یک شبه از 
هزاران عالم سبقت گرفت زیرا استوار و با اراده، فوز عظیم شهادت 

را برگزید و امروز نیز رمز عبور از بحران ها همین دیدگاه است.
رئیس قوه قضاییه افزود: اینکه جمهوری اسلامی با وجود همه 
کاستی ها، مشکلات، تحریم ها و دشمنی ها توانست هشت سال 
به گونه ای عمل کند که استقلال خود را از دست ندهد و دشمن 
نتواند حتی یک وجب از خاک آن را تصاحب کند، ریشه در 
فرهنگ جهاد و ولایت مداری دارد. وقتی امام راحل )قدس الله 
نفسه الزکیه( دعوت به دفاع می فرمودند همه از زن و مرد و پیر و 
جوان در میدان حضورمی یافتند و امروز نیز رمز عبور از بحران ها 
همین ولایت مداری و همچنین آمادگی برای اتخاذ آن تصمیم 

نورانی و عالی است.
آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه امروز نیز باید آماده 
شهادت باشیم، این آمادگی را ضامن حل مشکلات و دریافت 
نصرت الهی توصیف کرد وافزود: نصرت الهی با صدق در عمل و 
جهاد به دست می آید . اگر مردم و به ویژه مسئولان به راحت 
طلبی خو کنند نباید انتظار پیروزی داشت. عبرتهای تاریخی دفاع 
مقدس در آن برهه نورانی از تاریخ انقلاب اسلامی باید برای مردم 
و به ویژه نسل جوان منعکس شود و امیدواریم خداوند به تمام 
معنا به کسانی که در راه او قدم برمی دارند کمک کند و تردید 
نداریم که ملت بصیر ما در حل بحران های پیش رو مسلح به 

نصرت الهی خواهند بود.
رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به برگزاری باشکوه مراسم 
عزاداری سرور و سالار شهیدان حضرت ابا عبدالله الحسین )ع( 
و یاران باوفای ایشان در سراسر کشور، از حضور معنوی مردم در 
مجالس عزای حسینی قدردانی کرد و گفت: ما با حضور در چنین 
مجالسی و همچنین با اعزاز و تکریم اهل بیت)ع( در واقع برای 
خود معنویت کسب می کنیم زیرا حضرات معصومین )ع( در 
جوار قرب ساحت الهی واجد عالی ترین مدارج هستند و نیازی به 
توسل و عزاداری ما ندارند. این ما هستیم که به چنین فیوضاتی 
نیازمندیم و خوشبختانه مردم کشورمان هر سال عظیم تر از سال 

قبل به اقامه عزای حسینی در سراسر کشور می پردازند.
آیت الله آملی لاریجانی با اشاره به تحول معنوی بسیاری از 
جوانها در این ایام، خاطرنشان کرد اشک هایی که طهارت باطن را 
در پی دارند، راه را برای نورانیت انسانها خصوصاً نسل جوان باز می 
کنند و ما باید خدا را بر این نعمات و مواهبی که به همه مسلمانان 

ارزانی داشته شکرگزار باشیم زیرا دیدیم که دشمن با همه توان 
به میدان آمده بود که اعتقادات را از مردم به ویژه نسل جوان 
بگیرد اما شکست خورد و از تلاشهای خود نتیجه معکوس گرفت. 
عبرت های عاشورایی در همه زمان ها  و مکان ها، راهگشایند و 

در هدایت پیروان اهل بیت علیهم السلام، نقش بسزایی دارند.
* گوش دستگاه قضایی به فضاسازی ها بدهکار نیست

رئیس قوه قضاییه در بخش پایانی سخنان خود با اشاره به 
رسیدگی های دستگاه قضایی در میانه برخی فضاسازی ها، 
تصریح کرد: این روزها عده ای تلاش می کنند که به نحوی از 
سوابق خود و تریبونهایی که در اختیار دارند و فرصت های بدست 
آمده از فضای مجازی برای تخریب دستگاه قضایی استفاده کنند 

تا با این فضاسازی ها دوستان خود را از محاکمه برهانند.
آیت الله آملی لاریجانی ادامه داد: به صورت مکرر عرض کرده 
ام که گوش ما و قضات شریف دستگاه قضایی به این حرف ها 
بدهکار نیست و استقلال قوه قضاییه اقتضا می کند که رسیدگی 
های عادلانه و قاطعانه داشته باشد. مجدداً به این افراد تاکید 
می کنم که بی جهت موجبات زحمت خود و دیگران را فراهم 
نکنند و گمان نبرند که می توانند با برخی جنجالهای رسانه ای و 

هیاهوهای تبلیغاتی جلوی رسیدگی های قضایی را بگیرند.
رئیس قوه قضاییه ادامه داد: ما راه خود را بر اساس منطق، 
عقلانیت و دیانت طی می کنیم و معتقدیم که همه باید در برابر 
قانون مساوی باشند. نمی توان عده ای را احضار و تعقیب کرد اما 
برای عده ای دیگر استثنا قائل شد. البته مکرر به قضات شریف 
نیز تاکید کرده ام که مبادا این قبیل جوسازی ها و رفتاریهای 
این قوم باعث شود که از دایره عدالت خارج شوند زیرا ما موظفیم 
طبق موازین قانونی و شرعی حکم کنیم گرچه طرف مقابل در 

چارچوب موازین رفتار نمی کند.
آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه قضات شریف دستگاه 
قضایی در طول همه سالهای اخیر انواع جورها را به جان خریده 
اند و از مسیر حق و صواب خارج نشده اند، از همه آنان قدردانی 
کرد و گفت: متاسفانه برخی برای تسویه حساب های شخصی، 
کل یک دستگاه را متهم می کنند و قضات را فاسد می خوانند. با 
اطلاع و از روی یقین می گویم که قاطبه قضات ما افرادی شریف، 
پاکدست، توانمند، متواضع و محکم هستند که فراتر از وظیفه 
خود خدمت رسانی می کنند البته در این دستگاه بزرگ ممکن 
است تعدادی قلیل افراد متخلف نیز وجود داشته باشد اما متاسفانه 
دشمنان و کسانی که در داخل آب به آسیاب دشمن می ریزند، 
همه را متهم می کنند و خیل عظیم قضات قنوع و پاکدست 

دستگاه قضایی را زیر سوال می برند.
تخریب دستگاه قضایی، خیانت به امام )ره( و انقلاب است

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد: امروز هرکس دستگاه قضایی 
و سایر ارکان نظام را تخریب کند، به جمهوری اسلامی و آرمان 
های امام راحل )ره( خیانت کرده و ادعای پیروی او از حضرت 
امام خمینی)ره( یک ادعای دروغین است. البته هیچ کس نمی 
گوید که از کاستی ها نباید ا نتقاد کرد اما  انتقاد با افترا، تخریب 

و توهین متفاوت است.
آیت الله آملی لاریجانی با بیان اینکه دستگاه قضایی جمهوری 
اسلامی امروز با فعالیت قریب به دوازده هزار قاضی در مسیر 
تکامل و پیشرفت است، خاطر نشان کرد: خداوند را بر وجود همه 
این قضات شریف که با قناعت تمام، وظیفه خود و حتی فراتر 
از وظیفه خود را انجام می دهند شاکریم و برای آنان موفقیت 

روزافزون آرزو داریم.
 براساس این گزارش، ادامه بررسی »دستورالعمل اطلاع رسانی 
و ارتباطات رسانه ای قوه قضاییه« در راستای اجرایی کردن 
منویات مقام معظم رهبری در هفته قوه قضاییه، در دستور کار 
امروز مسئولان عالی قضایی قرار داشت که موارد باقیمانده آن 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و به تصویب رئیس قوه قضاییه 

رسید.

یک کارشناس مسائل سیاست خارجی گفت: ما هرسال بنا 
به دلایل و ضروریات خاص هر زمان تصمیم به حضور و یا 
عدم حضور در مجمع عمومی سازمان ملل متحد می گرفتیم 
که  است  دستورالعمل  یک  مانند  جدید  چهارچوب های  اما 
به ما می گوید می توانیم در مجمع عمومی امسال در ارتباط 
با کشورهای دیگر و عناصر تاثیرگذار و مخصوصا کشورهای 
قرار  ما  برجام همچنان در کنار  با  رابطه  قدرتمندی که در 

گرفته اند برای تخفیف تهدیدهای موجود وارد مذاکره شویم. 
نصرت الله تاجیک در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایلنا، با 
اشاره به سفر رییس جمهور به نیویورک برای شرکت در مجمع 
عمومی سازمان ملل گفت: فعالیت های دیپلماتیک باید بتواند 
برای کشور ظرفیت خلق کند؛ این به معنی آن است که این 
فعالیت ها شرایطی را به وجود بیاورد که ما بتوانیم از آن شرایط 
برای پیشبرد اهداف یا بیان نقطه نظرات، سیاست ها و تبیین 
درست و شفاف منافعمان استفاده کرده و حتی هیچ ابایی هم 
نداشته باشیم که از اهدافمان در خصوص مناطق مختلف و 

منافعی که در پی این اهداف دنبال می نمائیم، صحبت کنیم. 
وی افزود: یکی از مشکلات ما در سیاست خارجی  این است 
که بدلیل جدایی نظام بورکراتیک اجرای سیاست خارجی و 
مراکز عملیاتی با دانشگاه و مراکز مطالعاتی مستقل که دست به 
نظریه پردازی می زنند، کمتر به طراحی هایی توجه می کنیم که 
به ما فرصت می دهد تا بطور شفاف و واضح اهداف و منافع خود 

را درنامه هایمان در سیاست خارجی بیان کنیم. این طراحی ها 
و نحوه نسخه های پیشنهادی برای اجرای آنها معمولا به دانش 
روابط بین  لمللی، آگاهی به تاریخ تحولات سیاست خارجی و 
بین الملل، ظرفیت ها و چالش های کشورها در صحنه بین المللی 
سیاسی،  عقل  و  بصیرت  تاثیرگذار،  کشورهای  مخصوصا 
فرصت ها و تهدیدات کشورمان درکنار نقاط ضعف و قوت، 
شجاعت و جامع نگری برای اصلی فرعی کردن اهداف مرحله و 

دراز مدت و استراتژیک نیاز دارد. 
این دیپلمات پیشین ادامه داد: از همه مهم تر اینکه ما در 
هدف گذاری مرحله ای دچار غفلت شده ایم و به همین سبب 
هم متاسفانه نمی توانیم از ظرفیت هایی که در صحنه بین المللی 
به وجود می آید به نحو احسن استفاده کنیم. من معتقد هستم 
ما در هر شرایطی باید در بستر تحولاتی که در سیاست خارجی 

اتفاق می افتد، حضور فعال، موثر و تاثیرگذار داشته باشیم.
وی افزود:  قهر، خالی کردن صحنه و یا انفعال در برابر 
تحولات را بنده به دو دلیل نمی پسندم؛ نخست آنکه اینگونه 
رفتارها عموما مبنای تئوریک و نظری نداشته و منجر به تامین 
منافع حداکثری نمی شود و دوم اینکه موقعیت ژئوپلیتیک ایران 
به گونه ای است که نمی توانیم نه در سیاست خارجی و نه در 
سیاست بین الملل انزواگرایی پیشه کنیم. مهمترین عامل این 
موضوع هم این است که متاسفانه ما یک کشور تک محصولی 
و نفت خیز هستیم و تحولات سیاسی و اقتصادی این صنعت 

و فروش نفت رابطه تنگاتنگی با اقتصاد و معیشت مردم دارد 
و بنابراین ما باید در همه صحنه های بین المللی حضور فعال، 
با برنامه و با هدف داشته باشیم و دائما دوره کنیم که چه 
دستاوردهایی از این حضور فعال داشته ایم و اگر در جایی غفلت 
کرده ایم چه زیان های مادی و معنوی بر سیاست انزواگرائی و 
منافع ملی مان وارد شده است.  سفیر پیشین ایران در اردن 
گفت: در خصوص حضور آقای رییس جمهور در مجمع عمومی 
امسال سازمان ملل و یا احتمالا شورای امنیت، معتقد هستم 
حضور امسال را باید در چهارچوب جدیدی ببینیم؛ نخست آنکه 
اولین سال خروج ترامپ از برجام است، در ثانی شکایت ما از 
عدم پایبندی آمریکا به عهدنامه مودت در دادگاه لاهه ثبت و 
صحبت هایی پیرامون آن صورت گرفته است که در خصوص 
دو نکته فوق می توانیم با حضور موثر نه تنها این دو بعد را 
پیگیری کنیم بلکه می توانیم هرچه بهتر موضوع خروج ایالات 
متحده از برجام را در صحن و دیدارهای جداگانه موشکافی 
کنیم. وی افزود: نکته بعدی که در چهارچوب حضور امسال 
رییس جمهور در نیویرک حائز اهمیت است این است که ما در 
منطقه خاورمیانه در حال گذار به دوران پسا داعش هستیم که 
با سرمایه گذاری مادی و معنوی زیاد ایران انجام شده است؛ بر 
همین مبنا باید بتوانیم ضمن ایجاد گفت و گو با جامعه بین الملل 
در این خصوص از اهداف کاخ سفید نیز برای ایجاد تنش در 
منطقه پرده برداری کنیم. این کارشناس مسائل سیاست خارجی 

ادامه داد: چهارمین عامل در این چهارچوب هم آغاز فعالیت 
گسترده ائتلاف عبری،  عربی و آمریکایی علیه ایران است که با 
استفاده از تمامی ابزارهای جنگ روانی شکل گرفته است و برای 
ایجاد بحران های داخلی به صورت نرم تلاش می کند. توضیح 
این چهارمین عامل این است که کشور ما در حال حاضر با یک 
هجمه اطلاعاتی و روانی روبرو است که تلاش می کند از هرگونه 
مسائل داخلی برای تبدیل به تنش های سیاسی و اجتماعی بهره 
بگیرد.وی افزود: شکافتن این محور چهارم سناریوسازی هایی را 
برملا می کند که معمولا با هدف بحران سازی علیه جمهوری 
اسلامی توسط آمریکا و هم پیمانانش صورت می گیرد. بنابراین 
اگر ما همه این موارد را در این چهارچوب ها در یک ترازنامه 
بگذاریم و مزایایش را بررسی کنیم خواهیم دید که یقینا حضور 
با برنامه، تصمیم و با طراحی جدید در هر اجلاس بین المللی 

به نفع ما خواهد بود.
رایزن فرهنگی پیشین ایران در انگلستان گفت: ما هرسال 
بنا به دلایل و ضروریات خاص هر  زمان تصمیم به حضور و یا 
عدم حضور در مجمع عمومی سازمان ملل متحد می گرفتیم 
اما این چهارچوب های فوق الذکر مانند یک دستورالعمل است 
که به ما می گوید می توانیم در مجمع عمومی امسال در ارتباط 
با کشورهای دیگر و عناصر تاثیرگذار و مخصوصا کشورهای 
قرار  ما  برجام همچنان در کنار  با  رابطه  قدرتمندی که در 

گرفته اند برای تخفیف تهدیدهای موجود وارد مذاکره شویم. 

نشست شورای امنیت سازمان ملل قرار است روز چهارشنبه برگزار شود و آمریکا به 
عنوان رییس دوره ای این نشست، احتمالا ادعاهای تکراری خود را در مورد ایران در 
آن طرح می کند؛ اقدامی که کارشناسان از هم اکنون معتقدند با شکست همراه خواهد 
بود. پس از گمانه زنی های متعدد، »دونالد ترامپ« رییس جمهوری ایالات متحده 
روز جمعه گذشته تاکید کرد که بطور حتم در جلسه شورای امنیت شرکت کرده و 
ریاست این جلسه را برعهده خواهد گرفت. وی اشاره کرد که موضوع این جلسه ایران 
خواهد بود و او قصد دارد تا ادعاهای خود در مورد جمهوری اسلامی اسلامی ایران را 

مطرح نماید. 
* جلسات شورای امنیت و نحوه برگزاری آن

بطور معمول، جلسات شورای امنیت سازمان ملل، با حضور نمایندگان پنج کشور 
دارای عضو دایم؛ یعنی آمریکا، »روسیه«، »چین«، »انگلیس« و »فرانسه« و ده عضو 
غیر دایم که هم اکنون کشورهایی همچون »هلند«، »کویت«، »قزاقستان«، »بولیوی«، 
»ساحل عاج«، »سوئد«، »لهستان« و »پرو« از جمله این ده عضو هستند؛ تشکیل می 
شود. ریاست این جلسات به صورت دوره ای در میان کشورهای عضو شورا می چرخد 
و هر ماه یک کشور، مسوولیت مدیریت جلسات را برعهده می گیرد. مدیریت این 
جلسات به صورت دوره ای و در ماه سپتامبر، به ایالات متحده آمریکا می رسد. بطور 
معمول، نماینده دایم هر کشور، به نمایندگی از آن کشور مسوول برگزاری جلسات می 
شود؛ اما در صورتی که دستور کار جلسه بسیار مهم باشد، مقامات بالاتر یک کشور نیز 
می توانند این مسوولیت را برعهده بگیرند. در عین حال اگر مقرر باشد که پرونده یک 
کشور در این جلسه مطرح گردد، نماینده آن کشور می تواند در شورا حضور یافته و از 

حقوق خود دفاع کند. 
* طرح پیشنهاد حضور ترامپ در جلسه شورای امنیت

اولین بار در تاریخ 13 شهریور ماه سال جاری بود که »نیکی هیلی« نماینده آمریکا 
در سازمان ملل متحد، خبر از برگزاری جلسه شورای امنیت به ریاست دونالد ترامپ داد. 
وی در همان زمان گفته بود که از نشست ترامپ درباره ایران در شورای امنیت انتظار 
صدور بیانیه یا قطعنامه ای را ندارد. امری که نشان می داد طرح این موضوع توسط 
ترامپ، بیشتر با هدف مخاطب قرار دادن ایران و شخص رییس جمهوری و همچنین 

فشار بر روی سازمان ملل و تلاش برای وادار کردن سایر اعضای شورای امنیت جهت 
موضع گیری علیه ایران است. پیش از نیز دونالد ترامپ تلاش های فراوانی کرده بود تا 
با دولت ایران مذاکره مستقیم کند و در تاریخ 9 مرداد گفته بود که احساس می کند 
ایرانی ها خیلی زود با او مذاکره خواهند کرد.پس از اعلام خبر برگزاری جلسه شورای 
امنیت، ترامپ در گفت وگو با رسانه ها، گفته بود که احتمال مذاکره با ایران را رد نمی 

کند و در عین حال انجام چنین مذاکراتی در حاشیه نشست سازمان ملل را رد نکرد.
* این اولین تلاش آمریکا برای گفت وگوی مستقیم نیست

»مجید تخت روانچی« در مردادماه سال جاری گفته بود که در جریان سفر سال 
قبل رییس جمهوری ایران به سازمان ملل متحد نیز، تلاش های بسیاری از سوی 
آمریکایی ها صورت گرفت تا دیداری میان دو رییس جمهوری برگزار شود. امری که 
از سوی دولت ایران، قاطعانه رد شد. حسن روحانی رییس جمهوری ایران، اخیرا گفت 
که آمریکایی ها به رغم بدعهدی در برجام، به صورت مداوم برای ایران پیام مذاکره و 
گفت وگو می فرستند. رییس جمهوری ایران پیش از این سخنان و در مردادماه امسال 
گفته بود که ادعای مذاکره توسط دولت آمریکا، بیشتر یک جنگ تبلیغاتی و روانی بوده 

و پیشنهاد مذاکره همزمان با آغاز تحریم ها، بی معنی است.
* ترس و عقب نشینی آمریکا از جلسه شورای امنیت

در تاریخ 21 شهریور ماه، برخی منابع خبری اطلاع دادند که دولت آمریکا با عقب 
نشینی اولیه از طرح موضوع ایران در نشست شورای امنیت، تصمیم گرفته است تا 
موضوع وسیع تر منع اشاعه سلاح های هسته ای را بررسی کند. دلیل این امر نیز 
حضور نماینده ایران، در صورت اختصاص کامل جلسه به کشور ایران بود.روزنامه 
»واشنگتن پست« به نقل از برخی منابع ناشناس اعلام کرد که مشاوران دونالد ترامپ 
او را از تمرکز صرف بر روی موضوع ایران برحذر داشته و تاکید کرده اند طرح چنین 
بحثی می تواند باعث موضع گیری سایر کشورهای عضو شورای امنیت در جلسه، علیه 
آمریکا و سیاست های او شود. »محمد جواد ظریف«، وزیر خارجه ایران در واکنش 
به این عقب نشینی آمریکایی ها گفت که آنان می دانند برگزاری چنین جلسه ای با 
حضور نماینده ایران، به جلسه محکومیت آنان بدل خواهد شد؛ زیرا آنان بوده اند که با 

زیر پا گذاشتن برجام و قطعنامه 2231 شورای امنیت، ایجاد مشکل کرده اند.

* ترامپ و تصمیم برای حضور در جلسه
دونالد ترامپ اما دوباره تصمیم خود را تغییر داد و در یادداشتی در فضای مجازی، 
اعلام کرد که حتماً در جلسه 4 مهر شرکت کرده و موضوع ایران را مطرح خواهد کرد. 
روحانی نیز در واکنش به این خبر، پیش از عزیمت به جلسه مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد، پیشنهاد آمریکا را غیرصادقانه خواند و تاکید کرد که آمریکا با خروج از 
برجام، تلاش داشت تا ایران را به خروج از این عهدنامه ترغیب و سپس اجماعی جهانی 
علیه ایران را تدارک ببیند؛ اما پایبندی ایران به برجام و تلاش مسوولین برای حفظ 

تعهدات سایر کشورهای عضو برجام، باعث شد تا تیر آمریکایی ها به سنگ بخورد. 
رییس جمهوری ایران، بار دیگر تاکید کرد که برجام تعهدی است که یا همگان 
از آن منتفع خواهند شد یا هیچکس. در عین حال وی اشاره کرد مذاکره با آمریکا، 
با وجود پیش شرط های مطرح شده از سوی وزیر امور خارجه این کشور که توهین 

آشکار به ملت ایران است؛ ممکن نخواهد بود.
* حضور در جلسه شورای امنیت و منزوی ساختن آمریکا

در حالی که دونالد ترامپ، برخلاف توصیه مشاورانش، حاضر شده است تا در جلسه 
شورای امنیت شرکت کند؛ بهترین فرصت برای دولت ایران مهیا است تا از این اشتباه 
مهلک ترامپ استفاده کرده و با منزوی کردن این کشور در جلسه مذکور، فرصت را از 
دست رییس جمهور آمریکا برباید. امری که بسیاری از نمایندگان مجلس، کارشناسان 
و صاحب نظران نیز بر آن تاکید کرده و معتقدند در نشست شورای امنیت، این ایران 

است که دست بالاتر را دارد. 
آمریکا هم اکنون نه تنها به عنوان عهد شکن برجام شناخته می شود که خروج این 
کشور از معاهدات و سازمان های دیگری همچون معاهده پاریس، سازمان یونسکو و 
معاهده تجاری اقیانوس آرام و همچنین آغاز جنگ تجاری شدید با اروپا و چین، این 
کشور را در بیشترین حد انزوا قرار داده است. امری که می تواند باعث شود تا در چنینی 
جلسه ای، دیگر کشورهای از حقوق انکارناشدنی ملت ایران دفاع نمایند و از فرصت 
پیش آمده برای وارد آوردن انتقادات بیشمار به ترامپ استفاده کنند. وضعیتی که دولت 
ایالات متحده در جلسه روز پنجشنبه همین شورا، که پیرامون محکومیت رفتار رژیم 

اشغالگر قدس تشکیل شد و آمریکا بدون هیچ حمایتی در این جلسه تنها ماند.

ادعاهای تکراری با شکست همراه خواهد بود 

دست های خالی ترامپ در نشست شورای امنیت 
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بهترينِ برادران تو، كسى است كه تو را در مال خود 
سهيم كند، و بهتر از او كسى است كه تو را بسنده 

باشد و اگر به تو نياز پيدا كرد، معافَت بدارد 

سه شنبه - 3 مهرماه 1397- سال بیست و یکم - شماره   4653

علم ثروت است؟!طرح روز

جواد تکجو 

نامحـرمانه 

اخبــار

اخبــار
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم:

کارافتادگی یک بیمه شده 
هزینه ای بالغ بر ٥٠٠ میلیون تومان دارد

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: هر بیمه شده ای که از کار 
افتاده می شود ، بالغ بر ٥٠٠ میلیون تومان برای سازمان تامین اجتماعی 

هزینه دارد.
 دکتر داود علیمحمدی در جلسه هم اندیشی و اطلاع رسانی با 
نمایندگان تشکل های کارگری و بازنشستگی اظهارداشت سازمان تامین 
اجتماعی سازمانی است که توسط حق بیمه بیمه شدگان تامین اجتماعی 
اداره می شود و بخش درمان تامین اجتمای در حوزه درمان مستقیم ،غیر 
مستقیم به ویژه کمیسیون های پزشکی تلاش می کند تا با رعایت قانون 
از منابع بیمه شدگان مراقبت نماید.دکتر علیمحمدی در ادامه گفت: نظارت 
مستمر در چگونگی تجویز دارو و پاراکلینیک،تشکیل کمیته های تخصصی 
نظارتی در بخش درمان غیر مستقیم و همچنین دقت در رسیدگی به 
پرونده های کمیسون های پزشکی و بازرسی های محسوس ونامحسوس 
در دفتر اسناد پزشکی اقداماتی است که در راستای مراقبت از منابع بیمه 
شدگان انجام می شود.مدیر درمان استان قم ضمن تاکید بر افزایش کمی 
و کیفی خدمت رسانی به بیش از ٧٥٠ هزار بیمه شده تحت پوشش تامین 
اجتماعی در استان قم از طریق چهار مرکز ملکی و نظارت بر ارائه خدمت 
به بیمه شدگان توسط ٨٨١ مرکز طرف قرارداد گفت:معمولا برخی از 
مراجعان به کمیسیون های پزشکی در خصوص از کارافتاده نشدن و عدم 
تایید استراحت پزشکی ابهامانی دارند که پرسنل کمیسیون های پزشکی و 
مراکز اطلاع رسانی آمادگی راهنمایی و اطلاع رسانی را به مراجعین درباره 
قوانین استراحت پزشکی و از کارافتادگی دارند.گفتنی است :اطلاعات 
مربوط به کمیسیون های پزشکی از طریق رسانه های مختلف و شیوه 
های متعدد به بیمه شدگان ازجمله سایت مدیریت درمان استان قم،انتشار 
راهنمای کمیسیونهای پزشکی ،تهیه وتوزیع تراکت توسط بخش بیمه ای 
و درمان،شبکه اطلاع رسانی اخبار واطلاعات سازمان تامین اجتماعی در 
پیام رسان سروش،برنامه رادیویی بی تعارف و بروشورهای مختلف و مشاوره 

حضوری در مراکز بیمه ای ودرمان انجام می شود. 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم :

مراسم میهمانی 6 هزار لاله گلگون کفن 
در قم برگزار می شود

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم گفت: همزمان با هفته 
دفاع مقدس مراسم میهمانی لاله ها با حضور مردم و مسئولان در ٧2 گلزار 

شهید استان قم برگزار می شود.
جواد هاشمی اظهار کرد: در این مراسم سپاه علی بن ابیطالب )ع(

در گلزارهای شیخان، سوم خرداد و بقیع،  نیروهای انتظامی قم در گلزار 
علی بن جعفر)ع(،  آمادگاه شهید فراشاهی در گلزار امامزاده ابراهیم )ع(، 
جهاد کشاورزی در روستاها، بنیاد حفظ آثار در گلزارهای شهدای گمنام، 
 فرماندهی پدافند هوایی حضرت معصومه )س( در گلزار شهدای مدافعان 
حرم بهشت معصومه)س( حضور یافته و مراسم میهمانی لاله ها را برگزار می 
کنند.هاشمی ادامه داد: در این مراسم ها خادمان به شهدا در بنیاد شهید 
وامور ایثارگران در تمام گلزارهای سراسر استان حضور دارند.وی با تاکید بر 
حضور مسؤولان در این مراسم اضافه کرد: دعوت از هنرمندان و هیات های 
مذهبی با توجه به مصادف شدن این ایام با ماه محرم و ایام عزاداری 
سید و سالار شهیدان، برپایی چهار ایستگاه صلواتی در ورودی گلزارها و 
تقدیم ١٠هزار شاخه گل و گلاب به مزار مطهر شهدا از دیگر برنامه های 
این مراسم است. هاشمی عنوان کرد: حرکت نمادین کاروان گل از میدان 
معصومیه)س( به سمت گلزار امامزاده ابراهیم )ع( و از مسجد باب الجنه به 
سمت گلزار علی بن جعفر )ع( با حرکت گروه موزیک انجام می شود.وی 
افزود: مراسم میهمانی لاله ها به صورت محوری در گلزار علی بن جعفر)ع( 
با 3٥٠٠ شهید دفاع مقدس، شهدای مدافع حرم و منا، فرماندهان شهید 
دوران دفاع مقدس،  جانبازان شهید و شهدای غیرایرانی که در جبهه های 

حق علیه باطل حضور یافتند، برگزار می شود.

استاندار قم اظهار کرد:

توسعه پروژه های روستایی 
در دستور کار دولت است

استاندار قم ضرورت پیگیری مشکلات روستاها از جمله آب و فاضلاب 
را مورد تاکید قرار داد و گفت: توسعه پروژه های روستایی در دستور کار 

دولت است.
سید مهدی صادقی ا در دیدار با احمدی جلبلی مدیر کل آب و فاضلاب 
روستایی استان قم، طی سخنانی به موضوعات حوزه آب و فاضلاب روستایی 
در استان اشاره و اظهار کرد: در مورد حل مسائل موجود در روستاها در 
بخش آب و فاضلاب اهتمام جدی مسئولان کارگشای بسیاری از مشکلات 
است.استاندار قم با تأکید بر لوایح قانونی در مورد رفع موانع موجود در 
توسعه روستاها از سوی دولت، اضافه کرد: مسئولان بایستی تا حصول نتایج 
قابل توجه در زمینه ی مشکلات بخش روستایی پیگیری کنند.صادقی 
در خصوص پیشنهاد استفاده از درآمدهای استانی برای مصرف در بخش 
تامین و نگهداری منابع آب و فاضلاب روستایی، اظهار کرد: باید روند قانونی 
اینگونه پیشنهادات از سوی هیأت دولت و مجلس طی شود و در صورت 
تأیید و تصویب بصورت قانون، استان نیز در این زمینه حمایت لازم را بعمل 
خواهد آورد.در ابتدای این جلسه نیز احمدی جبلی مدیر کل آب و فاضلاب 
روستایی استان با ارائه گزارشی از عملکرد دستگاه متبوع خود، به فعالیت  
های تحت مدیریت آب و فاضلاب روستایی استان در حوزه تأمین آب و 
نگهداری از منابع آبی در روستاهای استان و نیز پروژه های آماده بهره برداری 

و در دست اقدام در این حوزه  اشاره نمود.

رئیس اداره پیش  بینی هواشناسی قم: 

دمای قم به 3٥ درجه می رسد
رئیس اداره پیش  بینی و تحقیقات اداره  کل هواشناسی استان قم 
گفت: طی روزهای آتی حداکثر دما در نقاط مختلف استان به 3٥ درجه 

خواهد رسید.
محمدرضا قاضی با اشاره به  پیش  بینی وضعیت آب  و هوای استان طی 
روزهای آتی اظهار کرد: براساس پیش بینی امروز  جهت وزش باد در استان 
جنوب شرقی و با حداکثر سرعت 3٥ کیلومتر بر ساعت خواهد بود، حداقل 
و حداکثر دما در قم ١٥ درجه و 33 درجه است، آب و هوای استان صاف و 
گاهی همراه با وزش باد است.قاضی با بیان اینکه در روز چهارشنبه آسمان 
استان قم صاف است، گفت:  در این روز گاهی شاهد وزش باد در استان 
خواهیم بود.وی ادامه داد: در روز چهارشنبه جهت وزش باد در استان قم 
جنوب شرقی و با حداکثر سرعت 3٥  کیلومتر بر ساعت است، در آن روز 

حداقل و حداکثر دمای استان ١٥ درجه و 34 درجه خواهد بود.

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم عنوان کرد

آماده باش ناوگان اتوبوسرانی 
با آغاز سال تحصیلی جدید

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم بر آماده باش ناوگان اتوبوسرانی 
با آغاز سال تحصیلی جدید برای خدمت رسانی به مردم تاکید کرد.

حسین مومنی موحد با بیان اینکه سازمان اتوبوسرانی تمهیدات لازم 
برای آغاز تحصیلی را اندیشیده و ناوگان در این ایام در حالت آماده باش 
هستند، اظهار کرد: روز اول مهر تمام ناوگان و رانندگان و بازرسان آماده باش 
بودند و هفته گذشته هم جلسات با شرکت ها داشتیم تا نظافت و آماده سازی 
خودروها انجام شود.مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با بیان اینکه 
قبل از آغاز مهرماه 2٠٠ دستگاه اتوبوس درون شهر نظافت شد، گفت: در 
روز اول مهرماه با تمام ناوگان فعالیت و خدمات رسانی به شهروندان خصوصا 
دانش آموزان انجام شد.مومنی موحد با بیان اینکه 3١ شهریورماه بیمه ٥٠ 
دستگاه اتوبوس درون شهری تمام شده بود، تصریح کرد: به سرعت اقدامات 
لازم صورت گرفت تا بیمه این ناوگان تمدید شده و بتوانند از اول مهر 

خدمت رسانی به شهروندان داشته باشند.

جزئیات طرح جدید مجلس برای حذف کنکور
نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی از طرح جدید نمایندگان برای 
حذف کنکور خبر داد و گفت: بر اساس این طرح مصوبه سال ۹٥ مجلس اصلاح می شود.قاسم احمدی 
لاشکی اظهار داشت: طرح مجلس به نوعی اصلاحیه است بر آخرین مصوبه مجلس شورای اسلامی 
که در 2۶ اردیبهشت ۹٥ به تصویب رسیده بود. البته پیش از آن مصوباتی در سال های ٨۶ و ۹2 نیز 
داشتیم اما این طرح جدید، مصوبه آخر را اصلاح می کند.وی گفت: جزئیات طرح این است که تا زمانی 
که در سه پایه ١٠، ١١ و ١2 در مقطع متوسطه دوم امتحانات نهایی برگزار نشود، سوابق تحصیلی برای 
دانش آموزان به صورت مثبت درنظر گرفته شود. از تاریخی که امتحانات نهایی و استاندارد برای این سه 
پایه برگزار شود، می توان تاثیر سوابق تحصیلی را به صورت قطعی درنظر گرفت.نماینده مردم نوشهر و 
چالوس در مجلس شورای اسلامی گفت: طرح مراحل نهایی اش را طی می کند و به زودی به هیات 
رئیسه مجلس و اداره کل قوانین مجلس شورای اسلامی ارائه می شود و پس از کنترل نهایی، این طرح 
با دو فوریت به صحن علنی مجلس می رود.نایب رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای 
اسلامی گفت: ما با حذف کنکور موافق هستیم. کنکور را موضوع خوبی برای کشور نمی دانیم و علاقمند 
هستیم که حذف شود اما برخورد احساسی با این موضوع را نمی پسندیم و تا جایگزین مناسب برای 

کنکور نداشته باشیم حذف اش را به هیچ عنوان عاقلانه نمی دانیم.

مجوز شکار ویژه اتباع ایرانی صادر می شود
مدیرکل حفاظت و مدیریت شکار و صید سازمان حفاظت محیط زیست گفت: مجوز شکار ویژه اتباع 
ایرانی با توجه به درخواست ادارات کل محیط زیست استان ها و بررسی وضعیت رشد جمعیت، نسبت 
جنسی و سایر پارامترهای سلامت جمعیت در مناطق تحت مدیریت استان های یزد، کرمان، خراسان 
رضوی، خراسان جنوبی و البرز صادر خواهد شد.علی تیموری افزود: در پی امضای تفاهمنامه سازمان 
حفاظت محیط زیست با صندوق ملی محیط زیست و تخصیص ١٠٥ راسی پروانه انتفاعی شکار 
چهارپا به این صندوق به منظور صدور مجوز شکار برای اتباع ایرانی که در مجموع 4٠ درصد از سهمیه 
تخصیصی است،صندوق ملی محیط زیست درنظر دارد نسبت به ثبت نام از متقاضیان شکار چهارپا برای 
صدور مجوز شکار در مناطق تحت مدیریت و آزاد اقدام کند.تیموری اظهاارکرد: نحوه ارائه درخواست و 
مدارک مورد نیاز در فراخوانی که متعاقبا از سوی صندوق ملی محیط زیست اعلام می شود و در پورتال 
سازمان قرار خواهد گرفت به اطلاع عموم می رسد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست، تیموری گفت: علاوه بر 4٠ درصد مجوزهای درنظر گرفته شده برای اتباع ایرانی، 2٠ درصد از 

مجموع مجوزها با بهاء پایه، برای متقاضیان بومی شکار چهارپا صادر خواهد شد.

مسکن دیگر کشش رشد قیمت ندارد 
نایب رئیس اتحادیه مشاوران املاک با تاکید بر اینکه مسکن را نباید با ارز و طلا مقایسه کرد و با 
این تصور که چون این دو بازار رشد می کنند، باید مسکن هم گران شود، گفت: مسکن دیگر کشش 
رشد قیمت ندارد.حسام عقبایی در پاسخ به این سوال که آیا رکود مسکن با رشد قیمت مسکن رابطه 
معناداری دارد، گفت: قیمت مسکن در سال جاری نسبت به سال گذشته ٥٥ درصد رشد داشته است و 
همین امر باعث شد تا قدرت خرید کاهش و شاهد افت معاملات در تیرماه و مردادماه باشیم.وی با اشاره 
به اینکه رشد چند برابری قیمت ها در بازارهای موازی و رشد قیمت مسکن موجب شد تا در تیرماه و 
مرداد شاهد کاهش محسوس معاملات مسکن باشیم، اظهارداشت: افزایش قیمت مسکن و یا هر کالایی 

باید در حد معقولی باشد و قطعاً رشد بیش از حد هر کالایی به ویژه مسکن موجب رکود می شود.

روحانی: ترامپ باید به عقب برگردد 
رییس جمهور در پاسخ به درخواست مسئولان آمریکایی برای مذاکره با مقامات ایرانی اعلام 
کرد:ترامپ قبل از اینکه از گفت وگو سخن بگوید؛ باید به عقب برگردد.حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی در جلسه بامدیران رسانه ای آمریکا گفت: ترامپ حداقل 4 اقدام غلط انجام داد. خروج از برجام 
و نادیده گرفتن تعهدات بین المللی، فشار به کشورها برای عدم همکاری با ما.تحریم مردم و دخالت در 
امور داخلی ایران. قبل از اینکه از گفتگو سخن بگوید؛ باید به عقب برگردد.روحانی در واکنش به اصرار 
یک مدیر رسانه برای دیدار باترامپ گفت: شما با کسی می نشینید و قهوه می خورید که به تغییر رفتارش 
امید داشته باشید.ترامپ تا کنون هرچه کرده ویران کردن اعتماد به دولت آمریکا بوده است. اگراحساس 

کنیم آمریکا صادقانه در پی بهبود شرایط است، حتما فضای تازه ای خواهیم داشت.

میلگرد و لوازم خانگی در صدر احتکارها 
سخنگوی تعزیرات با اشاره به تشکیل 4٠٠ پرونده احتکار، گفت: میلگرد و لوازم خانگی در صدر 
احتکارها بوده است.سید یاسر رایگانی در جمع خبرنگاران بااشاره به پرونده های اخیر در ۶ ماهه نخست 
سال، اظهارداشت: ١٥میلیارد تومان در حوزه کالا و خدمات به شاکیان از طرف متشاکی برگردانده شده 
است.رایگانی به پرونده های احتکار اشاره و تصریح کرد: ١٥٥پرونده مربوط به میلگرد، ١٥١پرونده لوازم 
خانگی، ۹٨پرونده احتکار برنج، 3٨پرونده کولر، 3٥پرونده شکر، ١۹پرونده چای، ١٧پرونده روغن های 
خوراکی، ١٥پرونده نخود و ١4پرونده پوشک بوده است. ارزش ریالی پرونده های پوشک ١١٧ میلیون 
برآورد شده است.سخنگوی سازمان تعزیرات حکومتی گفت: بیشترین انرژی ما در چند ماه گذشته 
صرف موضوع احتکار شده است و ۶۶٨ پرونده با عنوان احتکار داشتیم که ١٠ هزار میلیارد تومان ارزش 
این پرونده ها بوده است. 4۹۶ پرونده مختومه شدند که بیشترین پرونده پس از مرداد ماه تشکیل شدند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم : 

باند سارقان سابقه دار مغازه ها در قم  متلاشی شد
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان از دستگیری و انهدام باند سارقان سابقه دار مغازه و 

اعتراف متهمان به ١٨ فقره سرقت در قم خبر داد. 
سرهنگ احمد کرمی در بیان جزئیات این خبر، اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
مغازه در قم توسط سرنشینان یک دستگاه وانت پیکان و یک دستگاه پراید ١١١، موضوع در دستور 
کار مأموران آگاهی استان قم قرار گرفت.وی افزود: در ادامه با انجام اقدامات لازم، محل اختفای متهمان 
شناسایی و با هماهنگی مقام قضائی استان طی عملیات پلیسی 3 نفر در این رابطه توسط واحدهای 
گشتی کلانتری ١١، ١۶، ١4 دستگیر شدند.رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: 
سپس با انتقال این افراد به پلیس آگاهی استان و مواجه با مدارک به دست آمده به ١٨ فقره سرقت از 
مغازه ها اعتراف کردند.کرمی با اشاره به دستگیری 3 نفر مالخر در این رابطه، افزود: در نهایت متهمان به 

انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.
* دستگیری سارق سابقه دار پارکینگ منازل آپارتمانی 

رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان  در بخش دیگری  از سخنان خود از دستگیری یک 
سارق سابقه دار پارکینگ منازل آپارتمانی در قم خبر داد و گفت: متهم به ١۶ فقره سرقت اعتراف کرد. 
وی  در بیان جزئیات این خبر، اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت از پارکینگ منازل 
آپارتمانی در قم، موضوع در دستور کار مأموران پلیس آگاهی استان قرار گرفت.وی گفت: تحقیقات ادامه 
داشت تا این که خودرو پراید متهم شناسایی و نامبرده نیز با انجام اقدامات پلیسی دستگیر شد.رئیس 
پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به این که وی از سارقان سابقه دار است، افزود: نامبرده 
طی تحقیقات مأموران آگاهی استان به ١۶ فقره سرقت از پارکینگ منازل آپارتمانی در قم اعتراف کرد.

سرهنگ کرمی گفت: در نهایت متهم به انضمام پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع 
قضائی استان شد.

رئیس پلیس فتا استان قم :

شهروندان مراقب ابزارها و ربات های جاسوسی 
در فضای مجازی باشند

رئیس پلیس فضای تولید و تبادل اطلاعات استان قم هشدار داد: مدتی است کلاهبرداران فضای 
مجازی در شبکه های اجتماعی با انتشار ابزارها و ایجاد ربات ها و کانال هایی تحت عنوان صیغه یاب، 
دوست یاب، دوربین لخت کن و ردیاب اقدام به هک و سرقت اطلاعات شخصی و حساب های بانکی 

کاربران می کنند. 
سرهنگ علی موالی در بیان جزئیات خبر فوق، اظهارداشت: شگرد برخی از این ابزارها اینگونه است 
که با انتشار و تبلیغ ابزار جاسوسی و هنگام دانلود و نصب آن توسط کاربران در تلفن همراه جهت فعال 
شدن نرم افزار مبلغ ناچیزی را درخواست کرده و کاربر برای پرداخت آن به درگاه ها و صفحات جعلی 
بانکی منتقل می شود و بعد از وارد کردن اطلاعات بانکی، این اطلاعات به شخص سومی ارسال شده 
که می تواند از حساب بانکی وی برداشت کند.رئیس پلیس فتا استان قم ادامه داد: کاربران توجه داشته 
باشند در دام تبلیغات دروغین اینگونه نرم افزارهای جاسوسی نیافتند و هیچ گونه نرم افزاری با این 
عنوان ها در سیستم های هوشمند خود نصب نکنند زیرا این صفحات کلاهبرداری بوده که در نهایت 

منجر به هک اطلاعات شخصی و حساب بانکی کاربران می شود.
شایان ذکر است، پلیس فتا از کلیه کاربران می خواهد در صورت مشاهده موارد مشکوک از طریق 
سایت پلیس فتا به نشانی www.cyberpolice.ir بخش ارتباطات مردمی آن را ثبت کرده و از آخرین 

رویدادها از جمله اخبار و حوادث سایبرى مطلع شوند.

جانشین فرمانده انتظامی استان  قم اعلام کرد

اعتراف سارقان داخل خودرو به 4٠ فقره سرقت 
جانشین فرمانده انتظامی استان گفت: با تلاش مأموران استان، 2 سارق داخل خودرو دستگیر و به 

4٠ فقره سرقت اعتراف کردند.
سرهنگ صیاد درویشی در بیان جزئیات این خبر اظهار داشت: در پی وقوع چندین فقره سرقت 
داخل خودرو، موضوع در دستور کار مأموران انتظامی استان قرار گرفت.به گفته وی، تحقیقات در این 
زمینه ادامه داشت تا اینکه متهم و همدستش حین پرسه زنی در سطح شهر شناسایی و دستگیر شدند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم با اشاره به اعتراف این افراد به 4٠ فقره سرقت داخل خودرو، گفت: 
در نهایت متهمان پس از تشکیل پرونده، تحویل مراجع قضائی شدند.درویشی در خاتمه با توصیه به 

شهروندان، خواست: خودروی شان را به تجهیزات بازدارنده و وسایل ایمنی تجهیز کنند.

استاندار قم  گفت :تمامی بانک ها در 
استان برای اصلاح وضعیت استان باید 
همکاری کنند به طوری که مردم این 

مهم را به خوبی احساس کنند.
سید مهدی صادقی در دیدار بهروز 
درخشان- رئیس اداره امور شعب بانک 
مهر اقتصاد استان قم- با اشاره به اهمیت 
سرمایه گذاری بانک ها در استان قم اظهار 
داشت: هم اکنون بالای ١٧٠٠ هکتار بافت 
فرسوده در شهر قم وجود دارد که بانک ها 
می توانند در این زمینه سرمایه گذاری 
کنند. وی ادامه داد: بر اساس بررسی های 
صورت گرفته سرمایه گذاری در این زمینه 
سودآور است و دولت نیز حمایت های لازم 
و خوبی در این زمینه با سرمایه گذاران 
خواهد داشت. صادقی بر اهمیت بانک 
ها در توسعه اقتصادی کشور تاکید کرد 
و ابراز داشت: انتظار داریم مدیران بانک 
مهر اقتصاد در استان قم ارتباط و تعامل 
خودشان را با نماینده دولت و استانداری 

بیش از گذشته گسترش دهند.

 وی اقدام بانک مهر اقتصاد در بیابان 
زدایی و کاشت نهال در استان خوزستان را 
مهم و ستودنی عنوان کرد و افزود: استان 
قم نیز به نسبت جمعیت دارای بیشترین 
بیابان در میان همه استان ها است که 
انتظار داریم بانک ها در کاهش مساحت 

آن سهم مهمی داشته باشند.  استاندارقم 
حمایت بانک مهر اقتصاد از طرح های 
اقتصاد مقاومتی را مفید برشمرد و ابراز 
داشت: در خصوص اعطای تسهیلات به 
عرصه های اقتصاد مقاومتی باید توانایی و 
ظرفیت افراد به طور دقیق سنجیده شود 

و علاوه بر این با دستگاه های دولتی نیز در 
این زمینه تعامل و همکاری شود.

 وی با دعوت از بانک ها برای رفع 
مشکلات مردم تصریح کرد: تمامی بانک 
ها در استان برای اصلاح وضعیت استان 
باید همکاری کنند به طوری که مردم این 

مهم را به خوبی احساس کنند.
*  آمادگی بانک  مهر اقتصاد برای 
صنعتگران،  به  تسهیلات  اعطای 

بازرگانان 
امور  اداره  رئیس  درخشان-  بهروز   
شعب استان قم نیز در این دیدار  به ارائه 
گزارشی از عملکرد بانک مهر اقتصاد در 
اسلامی،  بانکداری  استقرار  های  زمینه 
و  مقاومتی  اقتصاد  های  طرح  اجرای 
جنگل کاری ١٨٠ هکتار از اراضی استان 
خوزستان پرداخت و اظهار داشت: این 
بانک آمادگی دارد تا با پرداخت تسهیلات 
به صنعتگران، بازرگانان و انعقاد قرارداد با 
اصناف مختلف نقش بسزایی را درتکمیل 

پروژه های مشتریان ایفا نماید.

استانداردردیدار رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد استان قم :

تمامی بانک ها برای اصلاح وضعیت استان باید همکاری کنند 

رئیس شورای اسلامی شهر قم با تأکید بر اینکه در 
زمینه سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( موفق 
عمل نکرده ایم، گفت: یکی از دلایل این مسئله آماده 

نبودن زیرساخت ها است. 
با توجه به تک  اینکه  با اشاره به   عبدالله جلالی 
شهرستانی بودن استان قم بیشترین ظرفیت ها و منابع 
در اختیار شهرداری است، اظهار داشت: بیش از ٨٠ اداره 
کل در استان قم داریم که مجموعه اعتبارات عمرانی  این 
ارگان ها ده درصد شهرداری هم نمی شود، اما نیروهایشان 
چند برابر شهرداری است، در حالی که در برابر حجم 
مطالبات و خواسته هایی که در شهرداری وجود دارد این 
ارگان باید تلاشش این باشد که پول به دست آورده و 

خودش نیز هزینه کند.رئیس شورای شهر قم با تأکید 
افزود:  سرمایه گذاری ها  و  توافقات  در  شفاف سازی  بر 
صرفه جویی در زمینه سرمایه گذاری ها یک نوع درآمد 
است، در شهرداری سخت پول به دست می آید اما راحت 
آن را خرج می کنیم، که باید دقت های لازم را در این 

زمینه داشت.
وی شفاف بودن با مردم را مورد تأکید قرار داد و گفت: 
درصورتی که هم با خودمان و هم با مردم صادق باشیم 
کارها پیش می رود و نمونه آن را می توان در مورد بلوار 
حضرت خدیجه)س( مشاهده کرد.رئیس شورای شهر قم 
حوزه اختیارات مناطق را کم دانست و افزود: امروز استان 
قم یک مرکز ثقلی برای مدیریت شهری است، امروز همه 

نگاه ها به قم بوده و خوشبختانه این شهر در بخش های 
مختلف خوب عمل کرده است.رئیس شورای شهر قم 
با تأکید بر اولویت بخشی شهرداری در اجرای پروژه های 
شهری در سال آینده ابراز کرد: مدیریت شهری نیاز به 
همدلی، اتحاد و مشارکت سایر دستگاه ها دارد که باید 

مورد توجه مسئولان قرار بگیرد.
جلالی با تأکید بر اینکه در زمینه سرمایه گذاری در 
بلوار پیامبر اعظم)ص( موفق عمل نکرده ایم، خاطرنشان 
کرد: یکی از دلایل این مسئله آماده نبودن زیرساخت ها 
است، باید همه دستگاه های اجرایی ازجمله شهرداری 
پای کار بیایند تا با تأمین زیرساخت ها، سرمایه گذار حاضر 

به سرمایه گذاری شود.

رئیس شورای اسلامی شهر قم :

سرمایه گذاری در بلوار پیامبر اعظم)ص( قم موفقیت آمیزنبوده است 


